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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΘΝΙΚΗΣ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ 
 

ΕΘΝΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ 
 

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΚΑΙ ∆ΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ 
ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗΣ - ΣΠ∆Ε 

 
6η (12η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΟΥ Σ.Π.∆.Ε.  

 
Η 6η (12η) συνεδρίαση της Ολοµέλειας του Συµβουλίου 

Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΣΠ∆Ε) πραγµατοποιείται 
την Τρίτη 16 Ιουνίου 2009 και ώρα 10.00 το πρωί στην Αίθουσα 
Πολλαπλών Χρήσεων των Γενικών Αρχείων του Κράτους, ∆άφνης 61, 
Ψυχικό, υπό την Προεδρία του Προέδρου του Συµβουλίου Πρωτοβάθµιας 
και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΣΠ∆Ε) Επίτιµου Καθηγητή Γεώργιου 
Μπαµπινιώτη. 
 
 Στη συνεδρίαση παρίστανται τα εξής µέλη της Ολοµέλειας του ΣΠ∆Ε: 
 

1. Γεώργιος Μπαµπινιώτης  
Πρόεδρος Συµβουλίου Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης 

 Επίτιµος Καθηγητής Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών 
 

2. Βασίλειος Άνθιµος 
Εκπρόσωπος Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών 
Προϊστάµενος ∆ΟΥ Β Περιστερίου 

 
3. Παρασκευάς Γιαλούρης 

Εκπρόσωπος Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων 
Περιφερειακός ∆ιευθυντής Εκπαίδευσης Αττικής 
Στη συνεδρίαση παρίσταται και ο αναπληρωµατικός εκπρόσωπος 
Απόστολος Παπακωνσταντίνου 

 
4. Σωτήριος Γκλαβάς  

Πρόεδρος του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου  
 

5. Μιχαήλ ∆ερµιτζάκης 
Πρόεδρος Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας 
Καθηγητής Εθνικού Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών  

 
6. Ευθύµιος Αλεξανδρής 

Πρόεδρος Οργανισµού Σχολικών Κτιρίων 
 

7. Γενέθλιος Μαυρίκιος 
Προϊστάµενος ∆ιεύθυνσης ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης 
Προϊστάµενος ∆ιεύθυνσης ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Β΄ Αθήνας   
 

8. Κωνσταντίνος ∆αρσινός 
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Αναπληρωµατικός της ∆ήµητρας Χατζηµανώλη, Προϊστάµενος 
∆ιεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης 
Προϊστάµενος ∆ιεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης ∆΄ Αθήνας 

 
9. Πολυξένη Μπίστα 

∆ιευθύντρια σχολικής µονάδας ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης 
∆ιευθύντρια 1ου Γενικού Λυκείου Παπάγου, ∆ιεύθυνσης ∆ευτεροβάθµιας 
Εκπαίδευσης Β΄ Αθήνας 
 

10. ∆ηµήτριος Καραµήτος 
∆ιευθυντής σχολικής µονάδας Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης 
∆ιευθυντής 11ου Ολοήµερου ∆ηµοτικού Σχολείου Ιλίου, ∆ιεύθυνσης 
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Γ΄ Αθήνας  

 
11. Χάρις Χελιώτη - Σχολινάκη 

Σχολική Σύµβουλος ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης 
Σχολική Σύµβουλος Α΄ ∆ιεύθυνσης ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Αθήνας 

 
12. Ευφροσύνη Βαγή - Σπύρου 

Αναπληρωµατική του Προκόπιου Μανωλάκου, Σχολικός Σύµβουλος 
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης 
Σχολική Σύµβουλος Προσχολικής Αγωγής 52ης  Περιφέρειας Προσχολικής Αγωγής, 
Αθήνα 

 
13. Γεώργιος Τζίµας  

Σχολικός Σύµβουλος Ειδικής Αγωγής 
Σχολικός Σύµβουλος Ειδικής Αγωγής 2ης Περιφέρειας Ειδικής Αγωγής, Αγ. Παρασκευή 

 
14. Αικατερίνη Ρηνάκη 

Εκπρόσωπος ∆ιδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδας (∆ΟΕ) 
Μέλος ∆ιοικητικού Συµβουλίου ∆ιδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδας (∆ΟΕ) 

 
15. Κωνσταντίνος Παπαντωνόπουλος  

Εκπρόσωπος Οµοσπονδίας Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας (ΟΙΕΛΕ) 
 

16. Νίκος Παϊζης 
Εκπρόσωπος Οµοσπονδίας Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας (ΟΙΕΛΕ) 

 
17. Μιχάλης Κουρουτός  

Εκπρόσωπος Γενικής Συνοµοσπονδίας Εργατών Ελλάδας (ΓΣΕΕ) 
 

18. Φώτης Σκουλαρίκης  
Αναπληρωµατικός του Φώτη Λίτσου, εκπρόσωπος Πανελλήνιας 
Συνοµοσπονδίας Ενώσεων Γεωργικών Συνεταιρισµών (ΠΑΣΕΓΕΣ)  

 
19. Άννα Βάσιλα 

Αναπληρωµατική της Ρένας Μπαρδάνη, εκπρόσωπος του Συνδέσµου 
Ελληνικών Βιοµηχανιών (ΣΕΒ) 
Στέλεχος ∆ικτύου Εργασιακών Σχέσεων και Κοινωνικής Πολιτικής του ΣΕΒ 
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20. Ιωάννης Πανάρετος 
Εκπρόσωπος ΠΑΣΟΚ 
Καθηγητής Οικονοµικού Πανεπιστηµίου Αθηνών 
 

21. Αδαµαντία Σπαθάτου 
Εκπρόσωπος ΛΑΟΣ 

 Καθηγήτρια Μ.Ε. 
 
 

 Από τη συνεδρίαση απουσιάζουν οι: 
 

1. Κωνσταντίνος Σούτσας 
Πρόεδρος Οργανισµού Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών   

 Καθηγητής ΤΕΙ 
 

2. Θεµιστοκλής Κοτσιφάκης  
Εκπρόσωπος Οµοσπονδίας Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης (ΟΛΜΕ) 
Μέλος ∆ιοικητικού Συµβουλίου Οµοσπονδίας Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης (ΟΛΜΕ) 

 
3. ∆ηµήτριος Γκίνης  

Εκπρόσωπος Οµοσπονδίας Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης (ΟΛΜΕ) 
Μέλος ∆ιοικητικού Συµβουλίου Οµοσπονδίας Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης (ΟΛΜΕ) 
 

4. ∆ηµήτριος Μπράτης 
Εκπρόσωπος ∆ιδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδας (∆ΟΕ) 
Πρόεδρος ∆ιδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδας (∆ΟΕ) 

 
5. Νικολέτα ∆ασκαλάκη 

Εκπρόσωπος της Βουλής των Εφήβων 
Μαθήτρια 10ου Λυκείου Περιστερίου 
 

6. Κωνσταντίνος Γκρίτζαλης 
Εκπρόσωπος της Βουλής των Εφήβων 
Μαθητής 2ου Λυκείου Χαλανδρίου 

 
7. Γιάννης Αντωνάκος 

Εκπρόσωπος Ανώτατης ∆ιοίκησης Ενώσεων ∆ηµοσίων Υπαλλήλων (Α∆Ε∆Υ) 
Μέλος Ανώτατης ∆ιοίκησης Ενώσεων ∆ηµοσίων Υπαλλήλων (Α∆Ε∆Υ) 

 
8. Μιχάλης Χαλκίδης 

Εκπρόσωπος Νέας ∆ηµοκρατίας 
Βουλευτής Ηµαθίας 

 
9. Κωνσταντίνος Καρέλης 

Εκπρόσωπος  Κεντρικής Ένωσης ∆ήµων και Κοινοτήτων Ελλάδας (ΚΕ∆ΚΕ)  
∆ήµαρχος Μελίκης 
 

10. Ευαγγελία Σχοιναράκη  
Εκπρόσωπος  Ένωσης Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων Ελλάδας (ΕΝΑΕ)   
Νοµάρχης Ηρακλείου 
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Η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Γονέων Μαθητών Ελλάδας, το Κ.Κ.Ε. και 
ο ΣΥ.ΡΙΖ.Α δεν όρισαν εκπροσώπους. 

 
 Στη συνεδρίαση παρίστανται και οι:   

1. Χρήστος Τρικαλινός, Καθηγητής Εθνικού Καποδιστριακού 
Πανεπιστηµίου Αθηνών, εκπρόσωπος ΠΟΣ∆ΕΠ 

2. Χρήστος Νάστας, εκπρόσωπος εθνικής συνοµοσπονδίας ΑµΕΑ 
3. Πολύκαρπος Μαλαγάρης, Πρόεδρος ΟΛΤΕΕ 
4. Γεώργιος Ζήσιµος, εκπρόσωπος Υπουργείου Παιδείας Κύπρου 

 
Αρµόδια για την τήρηση των πρακτικών η Αγγελική Σουφλή, 

διοικητική υπάλληλος στο Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας.  
 
 Η συνεδρίαση αρχίζει στις 10.00 το πρωί αφού προηγουµένως ο 
Πρόεδρος διαπιστώνει την ύπαρξη απαρτίας. 
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ΘΕΜΑΤΑ ΗΜΕΡΗΣΙΑΣ ∆ΙΑΤΑΞΗΣ 
 

 
 

1. Ενηµέρωση από το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας για  το 
Πρόγραµµα PISA (The Programme for International Student 
Assessment) και την αξιοποίησή του στο διάλογο. 

 
 
2. Συζήτηση επί Ενδεικτικού Σχεδίου Προτάσεων του Σ.Π.∆.Ε. 

για το εκπαιδευτικό σύστηµα (∆οµή και Ποιότητα της 
Εκπαίδευσης). 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Καληµέρα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Να προχωρήσουµε, 
να προσδιορίσουµε και τις επόµενες συνεδρίες για να κανονίσετε τις 
διακοπές. Η κ. Σοφιανοπούλου µας ειδοποίησε πως είχε ένα πρόβληµα και 
ήταν κάτι ξαφνικό, γι’ αυτό δεν συνεννοήθηκε εγκαίρως µε τον Πρόεδρο του 
Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας, ώστε να µας παρουσίαζε εκείνος το θέµα 
και έτσι το πρώτο θέµα δυστυχώς δεν θα το δούµε σήµερα. Εντάξει, δεν 
είναι και κάτι που χωρίς αυτό δεν µπορούµε να προχωρήσουµε τα άλλα, θα 
ήταν καλό να το ακούσουµε και θα το ακούσουµε. 

Προτού µπούµε στην ηµερήσια διάταξη στα επόµενα θέµατα, θέλω 
να καλωσορίσω τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας της Κύπρου τον 
κ. Ζήσιµο, καλώς ήρθατε. Ο Υπουργός Παιδείας της Κύπρου, ο κ. 
∆ηµητρίου, ζήτησε από την Επιτροπή µας, επειδή κάνουν µια παράλληλη 
εργασία και µάλιστα είναι και πιο προχωρηµένοι, γιατί έχουν αρχίσει 
νωρίτερα και ήδη δουλεύουν πάνω στα αναλυτικά προγράµµατα. Νοµίζω ότι 
τη γενικότερη ευθύνη την έχει ο Καθηγητής του Πανεπιστηµίου 
Θεσσαλονίκης ο κ. Τσιάκαλος και θα είναι χρήσιµες οι εµπειρίες και οι 
παρατηρήσεις και οι πληροφορίες που θα έχουµε και από εκεί. Μίλησα µε 
τον κ. Τσιάκαλο, κάνουν µια παράλληλη δουλειά, έχουν κάνει ήδη, µου 
έστειλε τη γενική εισαγωγή για τα κυπριακά αναλυτικά προγράµµατα και θα 
κοιτάξω να σας τα µοιράσω. Νοµίζω ότι δεν θα υπάρχει πρόβληµα, ήθελα 
να µιλήσω µαζί σας διότι αυτά είναι και δηµόσια έγγραφα θα τα µοιράσουµε 
στην Επιτροπή. Κύριε Ζήσιµε, θέλετε κάτι να πείτε, πώς πάτε, πώς 
προχωρείτε, λίγα λόγια; 

 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Καλή σας µέρα, ευχαριστώ για την πρόσκληση. Κατ' αρχήν να 
πω ότι εµπλέκοµαι στη διαδικασία µε δυο ιδιότητες και νοµίζω σε αυτές θα 
αναφερθούµε και σήµερα. Η µία είναι ως σύµβουλος στο γραφείο του 
Υπουργού Παιδείας για γενικότερα τα θέµατα της εκπαιδευτικής 
µεταρρύθµισης, µια µεταρρύθµιση που ξεκίνησε το 2004 µε την κατάθεση 
της πρότασης της Επιτροπής τότε, του κ. Καζαµία. Και η δεύτερη ιδιότητα 
είναι ως µέλος της Επιτροπής διαµόρφωσης αναλυτικών προγραµµάτων, 
της οποίας προεδρεύει ο κ. Τσιάκαλος, µια διαδικασία που έχει αρχίσει τον 
Ιούνιο του 2008, κλείνουµε δηλαδή τώρα ένα χρόνο. 

Η Επιτροπή για τα αναλυτικά προγράµµατα έχει καταθέσει το 
∆εκέµβριο του 2008 την πρόταση, αυτό το κείµενο, το οποίο θα 
πολλαπλασιαστεί. Είναι ένα γενικό θεωρητικό πλαίσιο στο οποίο βασίζεται η 
διαµόρφωση των αναλυτικών προγραµµάτων. Έχουµε προχωρήσει τον 
περασµένο Μάρτιο στον καταρτισµό Επιτροπών για τα γνωστικά 
αντικείµενα και πεδία. Είναι 21 Επιτροπές σε αυτές συντονιστές είναι 53 
πανεπιστηµιακοί, αρκετοί είναι Ελλαδίτες πανεπιστηµιακοί. Τα χρονικά 
πλαίσια, είναι η παράδοση των προγραµµάτων σπουδών από αυτές τις 
Επιτροπές τον ερχόµενο Σεπτέµβριο ή Οκτώβριο, οπότε και θα αρχίσει µια 
συζήτηση στην κεντρική Επιτροπή του κ. Τσιάκαλου, σε επαφή πάντοτε µε 
τις Επιτροπές µας γνωστικών αντικειµένων, για το πού καταλήγουµε και 
πώς καταθέτουµε ωρολόγιο πρόγραµµα. Αυτό υπολογίζουµε να µας πάρει 
µέχρι το ∆εκέµβριο του 2008 µε Ιανουάριο και Φεβρουάριο του 2009, 
αισιοδοξούµε ότι θα µπούµε για πρώτη φορά στα σχολεία µε µια διαδικασία 
που ονοµάστηκε «µπόλιασµα» της σχολικής πρακτικής. Αυτό θα διαρκέσει 
περίπου ενάµιση χρόνο, δηλαδή αισιοδοξούµε ότι σε αυτή την περίοδο θα 
µπούµε σε µικρό αριθµό σχολείων, σε συγκεκριµένες τάξεις και θα 



6η (12η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 16/6/2009 

 8

µπολιάσουµε τη διαδικασία µε κοµµάτια από τα νέα αναλυτικά 
προγράµµατα. Σε αυτό το χρόνο θα δοθεί η ευκαιρία και επιµόρφωσης των 
εκπαιδευτικών σταδιακά που εµπλέκονται και ταυτόχρονα παραγωγής 
διδακτικού υλικού. Αν όλα πάνε καλά, τότε το Σεπτέµβριο του 2011 
κανονικά πρέπει να µπούµε στα σχολεία µε τα νέα αναλυτικά προγράµµατα, 
από εκεί που το κάθε µάθηµα ή το κάθε αντικείµενο αρχίζει κανονικά. Αυτά 
σε γενικές γραµµές. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έχει να περάσει και από τη Βουλή; Ξέρω ότι στην Κύπρο τα 
περισσότερα νοµοσχέδια είναι προϊόντα µιας συναινέσεως. Είδα χτες και 
τους βουλευτές της µορφωτικής Επιτροπής της Κύπρου και τους 
ενηµέρωσα για το τι κάνουµε. 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Της Επιτροπής παιδείας. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι. Γι ‘ αυτό ,εποµένως, έχει επιτευχθεί ήδη µια συναίνεση 
και προχωρείτε για εφαρµογές µε τον τρόπο που λέτε και το δοκιµαστικό 
κλπ. ∆ηλαδή τελειώνετε τα αναλυτικά προγράµµατα στο χρόνο που είπατε, 
θα περάσετε στα ωρολόγια, θα τα βάλετε εν µέρει να λειτουργήσουν µαζί µε 
τα λειτουργούντα, για να τα δείτε παράλληλα και συγκριτικά πώς 
λειτουργούν και από αυτά που θα αποκοµίσετε, θα αρχίσετε πια να τα 
χρησιµοποιείτε ευρύτερα και µόνα αυτά, διαµορφωµένα κατάλληλα µετά και 
από τη σύγκρισή τους µε τα λειτουργούντα ήδη. Μια σώφρων διαδικασία, η 
οποία νοµίζω ότι µπορεί να δώσει καρπούς.  
 Επίσης, µου έκανε εντύπωση ότι ένα πλήθος από εκπαιδευτικούς 
ασχολούνται µε αυτά τα θέµατα της µαχοµένης εκπαίδευσης και υπάρχουν 
και Ελλαδίτες πανεπιστηµιακοί στους διάφορους τοµείς, έτσι δεν είναι; 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Μάλιστα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Η γενική ιδέα µου από τα προγράµµατα που είδα, είναι ότι 
βρισκόµαστε σε παράλληλη γραµµή. ∆εν βλέπω δηλαδή ριζικές διαφορές 
ως προς τη φιλοσοφία των προγραµµάτων έτσι όπως τα είδα και όπως τα 
συζητήσαµε µε τον κ. Τσιάκαλο. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Καλή σας µέρα κατ' αρχήν. Το σχόλιό µου είναι έντονα 
πολιτικό και όχι εκπαιδευτικό απλώς: για µια ακόµη φορά παρατηρεί κανείς 
ότι η Κύπρος προχωρά µε ένα µεθοδικό τρόπο στην αντιµετώπιση 
εκπαιδευτικών προβληµάτων που δεν τα έχει ακόµη αντιµετωπίσει στην 
έκταση και στο βάθος που έχουµε αντιµετωπίσει εµείς. Να θυµίσω το νόµο 
για το Πανεπιστήµιο της Κύπρου πριν από 10 χρόνια, ίσως και 
περισσότερο. Να θυµίσω το νόµο και την εφαρµογή του για τα Κολέγια στην 
Κύπρο, που είναι πάρα πολύ επίκαιρο για µας εδώ. Να θυµίσω στη 
συνέχεια τον τρόπο προσέγγισης της αντιµετώπισης του θέµατος των 
ιδιωτικών Πανεπιστηµίων στην Κύπρο.  

Θα µπορούσε να πει κανείς τι είναι εκείνο -και νοµίζω ότι έχει 
σηµασία να µας απασχολήσει αυτό- που κάνει ένα µέρος του Ελληνισµού 
να προχωρά τόσο µεθοδικά και να οδηγείται σε αποτελέσµατα και δεν 
επιτρέπει στην Ελλάδα να προχωρήσει εξίσου ικανοποιητικά και να λύσει 
προβλήµατα. 
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∆ε θέλω να επεκταθώ περισσότερο. Θα µπορούσα να πω δυο 
πράγµατα: µια πρόταση και µια παρατήρηση. Η πρόταση είναι ότι είναι καλό 
να παρακολουθήσουµε πολύ περισσότερο την εξέλιξη των διαδικασιών 
στην Κύπρο, φαντάζοµαι ότι θα έχετε ίσως υλικό, θα έχετε και κάποιο site, 
δεν είµαι ενήµερος για να πω την αλήθεια. Και το δεύτερο είναι να πάρουµε 
υπόψη µας το χρονικό πλαίσιο στο οποίο κινείται, που δεν είναι 
πρωτοφανές. Η Κύπρος κινείται στα λογικά χρονικά πλαίσια. Υπάρχει ένα 
εύρος χρόνου στο οποίο εξελίσσεται αυτή η διαδικασία. Θα έλεγα ότι αυτό 
θα πρέπει να µας γίνει –κι αυτή είναι η πρότασή µου- οδηγός, για να µην 
έχουµε το άγχος να τελειώσουµε.  ∆εν σηµαίνει ότι όσο πιο γρήγορα 
προχωρούµε, τόσο καλύτερα. Ευχαριστώ.  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ κ. συνάδελφε. Είναι ένα πολιτικό θέµα που θα 
άξιζε όσοι ασχολείστε ιδιαίτερα µε την πολιτική να το δείτε, πώς στην Κύπρο 
έχουν καταφέρει και µπορούν και πάνε µε πιο γρήγορους ρυθµούς, πιο 
οργανωµένα, πιο συστηµατικά. Καµιά φορά λέγεται ότι µια εµπειρία από την 
παρουσία την αγγλική εκεί, κάπως διοικητικά έχει επηρεάσει. ∆εν ξέρω 
τώρα, να µην δώσουµε ερµηνείες, πάντως οι άνθρωποι δουλεύουν 
συστηµατικά και προχωρούν µε αυτό τον τρόπο που κρίνουµε ότι µπορεί να 
έχει αποτελέσµατα και ήδη έχουν αποτελέσµατα σε άλλους τοµείς. Βεβαίως 
έχουν κι αυτοί το πρόβληµα της εισαγωγής στα Πανεπιστήµια, έχουν άλλα 
προβλήµατα τα οποία µου εξέθεσαν χτες οι εκπρόσωποι, αλλά προχωρούν 
συστηµατικά και πράγµατι αυτό είναι ένα µοντέλο, ένα πρότυπο, που 
µπορεί κανείς να το δει και να είµαστε και ενήµεροι για το τι γίνεται. Γι' αυτό 
ευχαριστώ κ. Ζήσιµε που είστε εδώ. 

Σε αυτή την Επιτροπή, όπως ξέρετε, επειδή µας ενδιαφέρει η ουσία 
και δεν κάνουµε ψηφοφορίες, για να πάρουµε αποφάσεις, έχουµε άτυπη 
παρουσία και άλλων φορέων που ζήτησαν να έχουν µια γνώµη, επί 
παραδείγµατι της ΟΛΤΕΕ, της Οµοσπονδίας της Τεχνικής Επαγγελµατικής 
Εκπαίδευσης, στα θέµατα που έχουν σχέση µε την επαγγελµατική 
εκπαίδευση, να µας πουν κι αυτοί οι άνθρωποι που ανήκουν εκεί και 
δουλεύουν, τι νοµίζουν ότι πρέπει να γίνει σε αυτό το χώρο. Νοµίζω ότι 
,όταν συζητήσουµε το θέµα της τεχνικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης, θα 
ήταν χρήσιµο να ακούσουµε τις σκέψεις τους, τις οποίες έχουν στείλει και 
στο Υπουργείο Παιδείας και αλλού, όπως βλέπουµε κι όλα τα έγγραφα και 
ακούµε και όλες τις απόψεις. Υπάρχει ένας εκπρόσωπος των λειτουργών 
της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, ο κ. Μαλαγάρης, όταν 
φτάσουµε να συζητήσουµε αυτά τα θέµατα θα ακούσουµε µε προσοχή και 
τις σκέψεις σας , ώστε να είµαστε καλύτερα ενηµερωµένοι. 

Επίσης, κατά  παράκληση από την Οµοσπονδία των Ατόµων µε 
αναπηρία, επειδή έχουν µείζονα προβλήµατα και µολονότι έχουµε εδώ τον 
σύµβουλο της Ειδικής Αγωγής που µας καθιστά κοινωνούς στα 
προβλήµατα αυτά και ενηµέρωσα ήδη ότι µας απασχολούν, όταν 
συζητήσουµε αυτά τα θέµατα ίσως θα είχε ένα νόηµα νοµίζω να µην έχουν 
οι άνθρωποι την αίσθηση ότι δεν ακούµε τη φωνή τους, να ακούσουµε τι 
σκέψεις έχουν πάνω στο θέµα αυτό, τι θα µπορούσε να γίνει. Παρακαλώ η 
εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ έχει το λόγο. 

 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Καληµέρα να πω κι εγώ σε όλους και καλή συνέχεια στο 
έργο, µακάρι να γίνει και πραγµατικό. Ερώτηση θα ήθελα να κάνω, γιατί για 
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εµένα δε θεωρείται νέο και πιστεύω ότι και ο κ. Πανάρετος το σχολίασε όχι 
ως µη γνωστό, αλλά για να επιτείνει την κατάσταση, ότι η Ελλάδα δυστυχώς 
υπολείπεται σε σχέση µε τις κυπριακές προόδους και οποιεσδήποτε 
εκδηλώσεις και εργασίες. Αλλά θα ήθελα να ρωτήσω, επειδή 
διαµορφώνονται νέες συνθήκες στο χώρο εκεί συνεχώς και καθηµερινά, 
έχουν σχέση µόνο µε το ελεύθερο κοµµάτι της Κύπρου τα προγράµµατα 
που γίνονται; 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Τα προγράµµατα αναφέρονται και στο εξώφυλλο είναι το 
αναλυτικό πρόγραµµα για τα δηµόσια σχολεία της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας. 
Αναφέρεται φυσικά µέσα από την πρώτη σελίδα στα ελληνοκυπριακά 
σχολεία. Έγινε µια συζήτηση γι' αυτό, αλλά αυτό είναι που υπάρχει τώρα. 
Είναι για τα ελληνοκυπριακά σχολεία της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Εν µέρει λοιπόν νέες συνθήκες συνεχώς διαµορφώνονται. 
Έχω υπόψη µου από κάµποσα χρόνια για την αλλαγή όλων των ονοµάτων 
των ελληνικών ή στην κατεχόµενη περιοχή, οπότε συνέχεια έχουµε 
προβλήµατα τα οποία συντελούν ώστε να … Ευχαριστώ πολύ. 
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Θέµα 1: Ενηµέρωση από το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας για το 
Πρόγραµµα PISA (The Programme for International Student 
Assessment) και την αξιοποίησή του στο διάλογο 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι να προχωρήσουµε. Αφού δεν έχουµε το 1ο 
θέµα για σήµερα, σας εξήγησα ότι ο Πρόεδρος είχε αναλάβει να το 
παρουσιάσει. Επειδή µετέχει στο πρόγραµµα αυτό χρόνια η κ. 
Σοφιανοπούλου, είχε παρακαλέσει τον Πρόεδρο να το παρουσιάσει η ίδια 
και επειδή φαίνεται ότι της έτυχε κάτι αιφνίδιο δεν το είπε από χτες στον 
Πρόεδρο, ώστε να ετοιµαστεί, που θα µπορούσε, δεν είναι τίποτε να το 
παρουσιάσει. Αλλά ας το αφήσουµε, γιατί έχει και µια πείρα µεγάλη που 
ίσως θα µας είναι χρήσιµη. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Εγώ όµως κ. Πρόεδρε επιµένω. Είναι θέµα στην ηµερήσια 
διάταξη και µπορεί να γίνει µια ανταλλαγή απόψεων έστω και χωρίς την 
εισήγηση. Μάλιστα αν µου επιτρέπετε θα ζητούσα και το εξής: αφού δεν θα 
επεκταθούµε στη συζήτηση σήµερα, στην επόµενη συνεδρίαση να έχουµε 
µια µεγαλύτερη και καλύτερη εικόνα της συµµετοχής της Ελλάδας στο 
πρόγραµµα αυτό. Την απλή περιγραφή που έχει το κείµενο να την έχουµε. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Να δώσω µια εξήγηση. Αυτά που εστάλησαν εδώ είναι απλώς 
κάποια σηµεία που είναι υποµνηστικά. Στην πραγµατικότητα η κ. 
Σοφιανοπούλου, επειδή µετέχει χρόνια τώρα, από το 2000 νοµίζω, στο 
πρόγραµµα PISA, θα µας πει, αυτό αναµένουµε, θέµατα ουσίας και 
λειτουργίας και θέµατα που θα ήταν χρήσιµα και για µας. Επ’ ευκαιρία να 
πω ,και έχει σηµασία αυτό, ότι στην Κύπρο το πρόγραµµα PISA είναι 
βασικό στην όλη τους αναδιάρθρωση των προγραµµάτων, όπως µου είπε ο 
κ. Τσιάκαλος. Είναι έτσι κ. Ζήσιµε; 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Χρησιµοποιεί τα στοιχεία. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ακόµη ένα σχόλιο να µου επιτρέψετε σας παρακαλώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Νοµίζω ότι έχουµε προχωρήσει αρκετά σε µια καλύτερη 
δοµή λειτουργίας του Συµβουλίου. Για εµένα τουλάχιστον δεν είναι αρκετό 
να ακούσω κάτι προφορικά σε µια συνεδρίαση. Υπάρχει µια ολόκληρη 
µονάδα. Αυτή η µονάδα µπορεί να περιγράψει σε κείµενο, µια σειρά από 
πράγµατα από τις εµπειρίες του PISA και το κείµενο αυτό να είναι διαθέσιµο 
στα µέλη του Συµβουλίου πριν τη συνεδρίαση. Η ανταλλαγή απόψεων µε 
µια προφορική ενηµέρωση είναι διαφορετική. Είναι διαφορετικά η 
προφορική ενηµέρωση που γίνεται από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, που 
επεκτείνεται σε ορισµένα σηµεία µε αφορµή ερωτήµατα που τίθενται.  Το να 
συζητήσει κανείς για ένα τόσο σοβαρό θέµα, το οποίο επηρεάζει όλα τα 
εκπαιδευτικά συστήµατα χωρίς τεκµηρίωση, είναι λάθος. Βλέπουµε ότι η  
Κύπρος –αν και δεν συµµετέχει- το χρησιµοποιεί ως βάση της  
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διαµόρφωσης πολιτικής. Το να µένουµε εµείς σε µια προφορική ενηµέρωση 
από την εκπρόσωπο, νοµίζω ότι δεν είναι αρκετό. 
 Θα παρακαλούσα να υπάρξει µια τεκµηριωµένη αναλυτική 
παρουσίαση, τόσο των επιδόσεων των Ελλήνων µαθητών, όσο και των 
ενεργειών που έχουν υπάρξει διαχρονικά, από όταν για πρώτη φορά 
συµµετείχαµε στο PISA, νοµίζω το ’97, το ’98, να δούµε διαχρονικά πώς 
εξελίχθηκε η απόδοση και δεύτερον τι ενέργειες έχει κάνει το ελληνικό 
κράτος για να προσαρµοστούµε. 

 
Μ. ∆ΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: (στην αρχή µιλάει µε κλειστό µικρόφωνο) Θα σας πω 
και κάτι άλλο, το έχω πει τρεις χιλιάδες φορές: αυτά ήταν εµπιστευτικά για 
τους Έλληνες. Η κ. Σοφιανοπούλου έκανε διδακτορική διατριβή πάνω σε 
αυτό και πήρε τα στοιχεία µέσω Παρισιού. Στην Ελλάδα δεν κρεµάγαµε τα 
αποτελέσµατα στην ιστοσελίδα του ΚΕΕ. Τώρα θα τα βάλουµε. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Είναι ουσιαστική η παρατήρηση και το σχόλιο και πιστεύω 
ότι το να αφιερώσουµε λίγο χρόνο σε αυτό είναι σηµαντικό. Εγώ δεν 
αµφιβάλλω για αυτό που λέτε,  εκφράζω κι εγώ τη λύπη µου για το γεγονός 
ότι έχει περάσει τόσος χρόνος χωρίς να υπάρχει µια ενηµέρωση και µια 
δυνατότητα των ερευνητών να αξιοποιήσουν τα στοιχεία αυτά. Θα 
παρακαλούσα δε, µε δική σας πρωτοβουλία να τα κάνετε διαθέσιµα στους 
ερευνητές για να µπορούν να ασχοληθούν και να δουν. Εγώ διαβάζω 
αναλύσεις στην Αµερική για το PISA, αν σας πω ότι υπάρχουν τουλάχιστον 
1.000 άρθρα που έχουν γραφτεί για την απόδοση των Αµερικανών 
φοιτητών και άλλων χωρών και πώς συγκρίνονται. 

Επίσης κ. Πρόεδρε και θα κλείσω µε αυτό το θέµα, αναφέροµαι 
στους διεθνείς Οργανισµούς και στη συµµετοχή της χώρας. Ανέφερα και 
στην επιστολή που σας έστειλα, το θέµα της αξιολόγησης του εκπαιδευτικού 
συστήµατος από τον ΟΟΣΑ. Έγινε αυτή το 1995 και έχω ζητήσει και 
παρακαλώ να γίνει αίτηµα του Συµβουλίου προς το Υπουργείο Παιδείας, τι 
ενέργειες έχουν γίνει από τότε µέχρι σήµερα, σε σχέση µε αυτό το 
πρόγραµµα. Η πρακτική του ΟΟΣΑ είναι ότι µετά από 2 χρόνια, αν θυµάµαι 
καλά, έρχεται µια Επιτροπή από τον ΟΟΣΑ και η χώρα κάνει µια έκθεση για 
το πώς έχει αντιµετωπίσει τα θέµατα που τέθηκαν στην έκθεση, εάν έχει 
κάνει κάποιες ενέργειες, τι ενέργειες έχει κάνει και τι δεν έχει κάνει.  

Είναι εντυπωσιακό να συµµετέχουµε σε διεθνείς Οργανισµούς, να 
έχουµε αξιολογήσεις οι οποίες δεν στοιχίζουν κοινωνικά, δεν είναι µια 
αξιολόγηση που ο εκπαιδευτικός θα ενοχληθεί διότι θα µπει στο σχολείο του 
και θα πει «δεν κάνεις καλά τη δουλειά σου», είναι µια συνολική αξιολόγηση 
και πρέπει να την αξιοποιούµε. Γι' αυτό θα παρακαλέσω και ό,τι µπορεί ο κ. 
∆ερµιτζάκης από πλευράς του Κέντρου Εκπαιδευτικής, ό,τι έχετε, ό,τι 
υπάρχει, αυτό που έχετε κάνει µέχρι τώρα, να είναι διαθέσιµο και θα 
παρακαλούσα να υπάρξει µια γραπτή ενηµέρωση από το Υπουργείο 
Παιδείας για το θέµα της αξιολόγησης του ΟΟΣΑ και το τι έχει ακολουθήσει 
από τότε. Ευχαριστώ. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ. Εγώ και µε βάση την επιστολή σας και για θέµατα 
ουσίας παρακάλεσα να ερωτηθούν ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Παιδείας, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο και το ΚΕΕ εάν έχουµε κάτι να πούµε, 
να µας δοθούν πληροφορίες γι' αυτό το θέµα. Τι έχει γίνει δηλαδή, αν έχει 
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υπάρξει µια συνέχεια, αν έχουν ληφθεί αποφάσεις. Ίσως, επειδή ο χρόνος 
ήταν πολύ σύντοµος , να µην έχουµε τέτοιες πληροφορίες ή ,αν έχουµε , 
πέστε µας. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ:  Όχι, δεν έχουµε πληροφορίες, εγώ γι' αυτό προσπάθησα 
να επικοινωνήσω και χτες µε τον κ. Πανάρετο, απλώς επειδή εσείς ήσασταν 
τότε εκεί στο Υπουργείο, αν γνωρίζετε την τύχη των αρχικών βηµάτων 
αυτής της έκθεσης, έτσι ώστε µετά από 15 χρόνια που έχουν περάσει, να 
δούµε την αναζήτηση, δηλαδή να ξεκινήσουµε από το που πήγε αυτή η 
έκθεση στα πρώτα βήµατα και τι έγινε. Ασχέτως αν έχουν περάσει 15 
χρόνια και έχουν αλλάξει τα δεδοµένα, να το ψάξουµε. Απλώς γι' αυτό. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Αυτό έγινε το ’95. Εγώ το ’96 έφυγα από το Υπουργείο 
Παιδείας. Αλλά αυτό που µπορείτε να κάνετε, υπάρχει η αρµόδια 
∆ιεύθυνση, ίσως έχει αλλάξει και όνοµα στο Υπουργείο Παιδείας, ήταν ο κ. 
Καφετζόπουλος εκεί προϊστάµενος, είναι η ∆ιεύθυνση Προγραµµατισµού, 
αυτή είναι η υπεύθυνη ∆ιεύθυνση. Μπορείτε λοιπόν από αυτή τη ∆ιεύθυνση 
να δείτε, αυτοί θα πρέπει να έχουν τα στοιχεία, δεν ξέρω ποιος είναι 
∆ιευθυντής τώρα εκεί. Ευχαριστώ. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Απλώς να προθέσω κάτι σε αυτά. Στο Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο ουδέποτε διαβιβάστηκε επισήµως καµία έκθεση του ΟΟΣΑ. Το 
έψαξα εγώ, ουδέποτε ήρθε στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. Μάλιστα φέτος 
επισκέφθηκαν τη χώρα µας εκπρόσωποι του ΟΟΣΑ και δεν είχε 
προγραµµατιστεί να έρθουν στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο αλλά µε δική µου 
παρέµβαση ζήτησα να έρθουν, τουλάχιστον να µας ενηµερώσουν και να 
τους ενηµερώσουµε τι θέλουν και τι εµείς κάνουµε. Θέλω να πω δηλαδή ότι 
τα πράγµατα στον τόπο µας είναι σε αυτό το σηµείο χειρότερα από 
οτιδήποτε άλλο. ∆ηλαδή παίρνουµε µια έκθεση στο Υπουργείο και από εκεί 
και πέρα, τουλάχιστον αυτοί που εµπλέκονται -και το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο εµπλέκεται πάρα πολύ σε θέµατα ποιότητας της εκπαίδευσης-, 
θα έπρεπε να είναι αποδέκτες τουλάχιστον αυτής της έκθεσης και ίσως η 
πολιτική ηγεσία να ζητούσε στη συνέχεια: τα πήρατε αυτά, πέστε µας προς 
τα πού πρέπει να πάµε µε βάση αυτές τις εκθέσεις, στο µέτρο που θέλουµε 
να πάρουµε κάποια µέτρα εκπαιδευτικού χαρακτήρα που θα βοηθήσουν 
προς την κατεύθυνση να βελτιώσουµε το σύστηµά µας, ώστε οι 
παρατηρήσεις να µην είναι οι επαναλαµβανόµενες, σχεδόν σαν να µην 
πέρασε κανένας χρόνος. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αγαπητοί , αυτό το θέµα της τροφοδότησης από τους διεθνείς 
Οργανισµούς ή τους ευρωπαϊκούς Οργανισµούς και της αξιοποίησης της 
όποιας δουλειάς γίνεται, νοµίζω ότι είναι κάτι που πρέπει να επισηµάνουµε 
στις προτάσεις µας. Γιατί µάλλον κύριοι συνάδελφοι και κ. Πανάρετε, θα 
παρακαλέσω πάλι τον κ. Γιαλούρη να το ψάξει στο Υπουργείο Παιδείας στις 
αρµόδιες ∆ιευθύνσεις, µήπως τυχόν υπάρχουν πράγµατα που δεν 
γνωρίζουµε, αλλά µάλλον ισχύει αυτό που είπε ο κ. Γκλαβάς δηλαδή κάπου 
έχουν σταµατήσει αυτά τα πράγµατα. Κάντε ακόµη µια προσπάθεια. 
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Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Εγώ θα την κάνω την προσπάθεια, απλώς ήθελα τη 
βοήθεια του κ. Πανάρετου επειδή βρισκόταν τότε και σε καίρια θέση εκεί, 
εάν γνωρίζει την πορεία των πρώτων βηµάτων. Αυτό ήθελα εγώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Νοµίζω δεν είναι θέµα προσωπικό, είναι θέµα της 
∆ιευθύνσεως τι ξέρει. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ένα τελευταίο σχόλιο µόνο κ. Πρόεδρε. Εγώ έφυγα από το 
Υπουργείο το ’96, εποµένως από εκεί και πέρα το τι υπάρχει στο Υπουργείο 
δεν µπορώ να το ξέρω. Τα πρώτα βήµατα να σας τα πω και να απαντήσω 
και στον κ. Γκλαβά: συµµετείχε ως αντιπρόεδρος της Επιτροπής που 
διαµόρφωσε το background report, το υποβοηθητικό κείµενο, συµµετείχε ως 
εκπρόσωπος του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου ο κ. Παλαιοκρασσάς, ο οποίος 
ήρθε και στη συνεδρίαση του ΟΟΣΑ και είχε όλα τα χαρτιά. Υποτίθεται ότι ο 
εκπρόσωπος του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου αυτά τα παίρνει και φαντάζοµαι 
τα δίνει στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. ∆εν µπορώ να φανταστώ ότι αυτά 
εξαφανίστηκαν. Τέλος πάντων δεν θέλω να συνεχίσω. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Εγώ αναφέρθηκα στο εξής: πράγµατι ο ΟΟΣΑ κατά καιρούς 
ζητάει από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο να συµπληρώσουν κάποια 
ερωτηµατολόγια. Αυτό που τόνισα εγώ είναι ότι η έκθεση επισήµως από το 
Υπουργείο δεν ήρθε στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο και δεν ζητήθηκε στον 
ενδιάµεσο χρόνο από την εκάστοτε πολιτική ηγεσία, αφού διαβιβάστηκε, να 
απαντήσει το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο εάν έλαβε υπόψη του την έκθεση του 
ΟΟΣΑ, εάν έκανε κάποιες συγκεκριµένες ενέργειες πάνω σε αυτό το θέµα 
και τι προτείνει. Εγώ σ’ αυτά αναφέρθηκα και όχι εάν συµπληρώναµε 
κάποια ερωτηµατολόγια. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Συγγνώµη κ. Πρόεδρε έχει σηµασία. Εγώ δεν αναφέροµαι 
στο αν συµπληρώθηκε ερωτηµατολόγιο. Αναφέροµαι στην ουσιαστική 
συµµετοχή του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου στην αξιολόγηση. Εγώ έκανα 
συσκέψεις στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. Το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο έδωσε 
στοιχεία, δεν υπήρχε άλλωστε και αν υπήρχε νοµίζω µόλις είχε φτιαχτεί το 
Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας. Συµµετείχε ο κ. Παλαιοκρασσάς, είχε αν 
θυµάµαι καλά έρθει και στη συζήτηση που έγινε στο Παρίσι και εκείνος τα 
έδωσε. Αλλά να κλείσω κ. Πρόεδρε, θα είναι θέµα αυτό της επόµενης 
συνεδρίασης να µας διευκρινίσετε αν θέλετε. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Θα ήθελα στο προηγούµενο για το PISA επειδή είπε ο 
Πρόεδρος του Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας και πολύ σωστά ότι 
ήµασταν χαµηλά κλπ., το ’99 όταν σχεδιάστηκε, γιατί τότε είχα συναδέλφους 
που έχουν πλέον φύγει, είναι κι αυτό µε τους αποσπασµένους, νοµίζω κ. 
∆ερµιτζάκη, εκπαιδευτικούς οι οποίοι ξεκινούν µπαίνουν σε ένα πρόγραµµα, 
µένουν 2 χρόνια, ενηµερώνονται και µόλις ενηµερωθούν φεύγουν. Αυτό το 
λέω γενικότερα. Είχαν ξεκινήσει τότε τα προγράµµατα σπουδών που είχαν 
σχεδιαστεί από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, για τη γλώσσα µιλώ εγώ, να 
είναι επικοινωνιακή διάσταση της γλώσσας κ. Πρόεδρε. Αυτό ήλεγχε και το 
PISA. Όµως ποτέ ουσιαστικά για όσους διδάσκουµε µέσα στην εκπαίδευση, 
δεν πέρασε η επικοινωνιακή διάσταση της γλώσσας σε εµάς. ∆εν 
δουλεύουµε δηλαδή µε αυτό τον τρόπο στα σχολεία. Τώρα που θα φέρετε 
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αυτό, ήθελα να προτείνω, τότε εγώ δυο µικρά κείµενα από αυτά που 
δούλευαν οι συνάδελφοι πέρα του απορρήτου, πάνω στη γλώσσα. Νοµίζω 
ότι και τέτοια παραδείγµατα που θα µπορούσαµε να δούµε πώς ελέγχεται η 
κατανόηση, η εµβάθυνση, σε κείµενα, τη στιγµή που έχουµε ζητήµατα αυτή 
τη στιγµή, εγώ τυχαίνει να είµαι αντιπρόεδρος σε ένα βαθµολογικό κέντρο 
και η διόρθωση στη Γλώσσα έχει 33% αναβαθµολογήσεις. Αυτό ήθελα να 
παρακαλέσω τον Πρόεδρο του Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας να δούµε 
τουλάχιστον και τέτοια παραδείγµατα. Ευχαριστώ πολύ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Να δούµε λίγο την ουσία του θέµατος, γιατί είναι ένα 
σηµαντικό θέµα το θέµα PISA. Ήδη αυτό το πρόγραµµα, αυτός ο 
Οργανισµός, αυτή η αξιολόγηση που γίνεται, κινείται σε τρία επίπεδα. Το 
ένα είναι η γλώσσα, το άλλο είναι τα Μαθηµατικά, το άλλο είναι οι Φυσικές 
Επιστήµες. Έχει µιλήσει γι' αυτό ο κ. Γκλαβάς στο παρελθόν, ότι τα 
εκπαιδευτικά συστήµατα των διαφόρων χωρών δεν συµµορφώνονται και 
δεν συµφωνούν όλα µε τις αρχές του PISA. Να δώσω ένα απλό παράδειγµα 
και έχει σχέση µε αυτά που θα κάνουµε: εάν πούµε ότι εµείς ως ελληνικό 
εκπαιδευτικό σύστηµα σε σχέση µε τη Γλώσσα, που είναι ένας χώρος που 
ξέρω, θα επιµείνουµε πάρα πολύ σε κατανόηση κειµένου και παραγωγή 
κειµένου, αυτά που τίθενται και στο ερωτηµατολόγιο του προγράµµατος του 
PISA, δεν θα επιµείνουµε πολύ στη δοµή της Γλώσσας, γραµµατική 
σύνταξη ορθογραφία κλπ., αυτό είναι µια άλλη προσέγγιση. Εµείς λοιπόν 
δίνουµε µια έµφαση σε αυτούς τους τοµείς, και εις βάρος της επικοινωνιακής 
µεθόδου. Όλα αυτά , όµως , είναι συζητήσιµα εάν πρέπει να είναι έτσι ή όχι, 
δεν είναι τόσο απλά. Εγώ τα σχηµατοποιώ αυτή τη στιγµή και 
υπεργενικεύω. Θέλω να πω ότι είναι ένα θέµα άλλου συστήµατος, άλλης 
φιλοσοφίας, άλλων στόχων επιδιωκοµένων, που αν τους επιδιώξεις όπως 
το ελληνικό σύστηµα, τότε είσαι έξω στην πραγµατικότητα, δεν µπορείς να 
έχεις µεγάλες επιτυχίες στο πρόγραµµα αυτό, γιατί επιµένεις σε άλλα 
πράγµατα και θέλεις άλλα πράγµατα. 

Ένα µείζον θέµα που το αντιµετώπισαν οι άνθρωποι στην Κύπρο και 
το αντιµετώπισαν θετικά ως προς το PISA, είναι τα αναλυτικά προγράµµατα 
που θα διαµορφώσουµε, θα λάβουν υπόψη τους τις αρχές του 
προγράµµατος αυτού, τους στόχους που θέτει το πρόγραµµα αυτό; ∆ιότι 
εάν τους λάβουν υπόψη, θα είναι άλλα προγράµµατα από µια άλλη 
δυνατότητα. Εµείς δηλαδή κάποια στιγµή και δεν είναι µακρινή αυτή και έχει 
δίκιο ο κ. Πανάρετος που επιµένει σε αυτό το θέµα, θα πρέπει να το δούµε 
και να το αντιµετωπίσουµε και να πάρουµε θέση, αν τα προγράµµατά µας 
τα αναλυτικά θα είναι προσανατολισµένα στο PISA, ώστε να έχουµε 
καλύτερη θέση, µεγαλύτερες επιτυχίες, αυτούς τους µορφωτικούς στόχους, 
ή , αν συνειδητά και αιτιολογηµένα θέλουµε να διαφοροποιηθούµε, οπότε θα 
πάρουµε και την ευθύνη και θα πρέπει και να ενηµερώσουµε τον κόσµο ότι 
δεν τα ακολουθούµε , τουλάχιστον εξ ολόκληρου, γι' αυτό και γι' αυτό τον 
λόγο, διότι οι δικοί µας στόχοι είναι διαφορετικοί. ∆εν εισηγούµαι τίποτε αυτή 
τη στιγµή, αλλά περιγράφω τον προβληµατισµό. Εποµένως, κ. Πρόεδρε του 
ΚΕΕ νοµίζω ότι η εισήγηση που θα µας κάνει η κ. Σοφιανοπούλου, όχι 
επειδή βρίσκεται στο ΚΕΕ, αλλά επειδή δουλεύει όλα αυτά τα χρόνια µε 
αυτό το θέµα, θα είναι ουσιαστική και θα την κάνουµε. Μετά τη συζήτηση 
αυτή, θα πρέπει εδώ να σκεφτούµε: θα είναι βάση ή εν πάση περιπτώσει 
ένα σηµείο αναφοράς στα αναλυτικά προγράµµατα που θα καταρτισθούν ; 
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∆ιότι εµείς πρέπει να πάρουµε θέση. ∆εν πρόκειται εµείς να καθίσουµε να 
κάνουµε τα αναλυτικά προγράµµατα, αλλά θα πάρουµε θέσεις, 
κατευθυντήριες γραµµές. 

Όπως και οι µορφωτικοί στόχοι που συζητήσαµε, εγώ αποφεύγω να 
λέω Λισσαβόνα κλπ., διότι όπως εξήγησα, αυτά είναι πολύ παλαιότερα, 
νοµίζω κ. Παπαντωνόπουλε κι εσείς το είπατε, είναι ελληνικές επισηµάνσεις 
διαχρονικές και ,εποµένως, δεν είναι ανάγκη να αναφέρεσαι σε κάποιες 
αποφάσεις. Θα δούµε τι γίνεται και µε αυτούς τους µορφωτικούς στόχους. 
Θα τους λάβουµε υπόψη ή δεν θα τους λάβουµε; Εάν τους λάβουµε, αυτοί 
βεβαίως συµφωνούν νοµίζω µε το PISA, συνεπάγεται άλλη µορφή 
αναλυτικών προγραµµάτων από ό,τι έχουµε σήµερα. Είναι έτσι κ. Πρόεδρε; 

 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Με συγχωρείτε, εδώ υπάρχει κι ένα θέµα: το ελληνικό 
κράτος διαχρονικά δια του Υπουργού Παιδείας, έχει συµµετάσχει στις 
συναντήσεις αυτές και στη Λισσαβόνα και για την PISA και έχει πάρει 
δεσµεύσεις. Εµείς µπορούµε να εισηγηθούµε, ή αν θέλετε, µπορεί να πούµε 
«ναι, ακολουθούµε ή δεν ακολουθούµε», να πούµε τα υπέρ και τα κατά, 
όµως και το ίδιο το κράτος πρέπει να έχει µια συνέπεια σε αυτό το οποίο 
δεσµεύεται. Γιατί απλώς το να φτάσουµε στο σηµείο του τι έχει γίνει… Μέχρι 
τώρα η συζήτηση ποια είναι; Κάποιοι σκόρπια πράγµατα ακούγονται, λένε 
µια κουβέντα σε ένα ραδιόφωνο και από εκεί και πέρα τίποτα. Εάν εµείς 
µπορέσουµε και βάλουµε αυτό το θέµα σε µια πειθαρχία, θα είναι νοµίζω 
σηµαντική η συνεισφορά µας. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Είναι σωστό, νοµίζω ότι συµφωνούµε. Κύριοι συνάδελφοι , 
έχουµε ζήσει όλοι τι γίνεται , όταν βγαίνουν τα αποτελέσµατα του PISA. 
Γίνονται επιθέσεις από τα Μέσα Ενηµέρωσης ότι η Ελλάδα είναι στην 27η, 
στην 30η θέση, η Κύπρος ήταν τελευταία σε όλο αυτό το πρόγραµµα, και 
προσπαθεί να φύγει από αυτή την κατάσταση καθ’ όσα έχω ενηµερωθεί. 
Εποµένως, πρέπει να το αντιµετωπίσουµε µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο και 
µε µια κριτική διάθεση. ∆εν σηµαίνει ότι πρέπει τυφλά να το 
ακολουθήσουµε. Με µια κριτική διάθεση , διότι µπορεί κάπου να 
διαφοροποιηθούµε. Αλλά είναι σηµαντικό θέµα. Θα παρακαλούσα να µην 
συνεχίσουµε αυτή τη συζήτηση, µε τελευταίο να πει δυο λόγια ο Πρόεδρος 
του ΚΕΕ, αλλά επειδή είναι πολύ σηµαντικό θέµα, να είναι ένα θέµα που θα 
µας απασχολήσει στην επόµενη συνάντηση. Πιστεύω ότι δεν θα υπάρχει 
πρόβληµα. Κύριε Πρόεδρε. 
 
Μ. ∆ΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Κατ' αρχάς να σας πω την κακή πλευρά της ιστορίας. 
Ουδέποτε το ελληνικό κράτος από τότε που µπήκε στο πρόγραµµα PISA 
αγκάλιασε αυτή την ιστορία. Θέλετε να σας πω για ποιο λόγο; 
Παραδείγµατος χάριν εγώ εδώ κι ένα χρόνο, πέρσι τον Αύγουστο πήγα 
Πρόεδρος στο ΚΕΕ, χρωστούσαµε τις εισφορές ως κράτος από το 2000 και 
αυτό που κάνω, είναι να κάνω αυτή τη στιγµή το διαχειριστή, σαν το χταπόδι 
που τρώει τα πλοκάµια του, από την πίστωση του ΚΕΕ να πληρώσω τις 
87.000 € που είναι η ετήσια συνεισφορά της Ελλάδας στο PISA, για να µην 
εκτίθεται ο Έλληνας Πρέσβης εκεί στον ΟΟΣΑ. Και ακόµη χρωστάµε. Ένα 
άλλο που συνέβη είναι ότι σε όλους τους διαγωνισµούς 2000, 2003, 2006, 
δεν πληρώσαµε ποτέ ούτε τους διευθυντές των 200 σχολείων που 
συµµετέχουν, ούτε τους βαθµολογητές, ούτε αυτούς που έκαναν τους 
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αξιολογητές. Αυτή τη στιγµή ψάχνουµε να βρούµε, ο διευθυντής του 
σχολείου τάδε στο Σουφλί του 2000, έχει πάρει σύνταξη, έχει πάρει 
µετάθεση, πού είναι ο αριθµός λογαριασµού του, για να του δώσουµε τα 
λεφτά που του χρωστάµε, τα οποία είναι από 150 µέχρι 300 ευρώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτά κ. Καθηγητά είναι τα τεχνικά προβλήµατα. Τα 
ουσιαστικά είναι αυτά που είπαµε πριν ότι πρέπει να µας απασχολήσουν. 
 
Μ. ∆ΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Σταµατώ. Αυτό που θέλω να πω είναι ότι βγάλαµε ένα 
τόµο που σας δώσαµε και αυτός βγήκε εξ ανάγκης βέβαια για να µην 
χαθούν τα λεφτά και βγήκε σε χρόνο dt, γι' αυτό έχει και ορισµένες 
ανορθογραφίες µέσα, δεν προλάβαµε να τα διορθώσουµε αυτά, από το 
Νοέµβριο µέχρι το ∆εκέµβριο και το CD που σας µοιράσαµε την περασµένη 
φορά. Αυτό επίσης που κάναµε είναι ότι κάναµε µια ηµερίδα των διευθυντών 
των σχολείων στο Υπουργείο Παιδείας και τους ενηµερώσαµε τι είναι το 
PISA. ∆εν είναι υποχρεωτικό να τα κάνουµε όλα αυτά, είναι ένα πολιτικό 
εργαλείο το οποίο δίνει κατευθύνσεις στο Υπουργείο για να κάνει µια 
πολιτική. Αν θέλουµε την εφαρµόζουµε, αν δεν θέλουµε δεν την 
εφαρµόζουµε. Απεδείχθη όµως ότι εάν αντιµετώπιζε και το Υπουργείο και τα 
σχολεία σοβαρότερα την ιστορία, η Ελλάδα δεν θα ήταν, παραδείγµατος 
χάριν στη Φυσική 37η. ∆ιότι την ερώτηση που λέει «σε ποιο τοµέα της 
καθηµερινής ζωής εφαρµόζεται η αρχή του Αρχιµήδη», παιδιά από την 
επαρχία την ξέρουν. Η αξιολόγηση όµως δεν έγινε ποτέ όλων αυτών των 
αποτελεσµάτων των ελληνικών. Και γι' αυτό έχουµε ζητήσει -και το 
Υπουργείο αυτή τη στιγµή το έχει υποσχεθεί- οι αποσπάσεις των 
εκπαιδευτικών να είναι τριετούς θητείας και αν δεν µας αρέσει στον πρώτο 
χρόνο, να τον αλλάζουµε, να τον γυρίζουµε πίσω. Όχι να κάθονται. Εάν δεν 
είναι τριετούς, εµείς του PISA τώρα τους εκπαιδεύουµε, τους στέλνουµε στα 
συνέδρια δυο – δυο, τρεις – τρεις, διότι πιο πρώτα ήξερε µόνο ένας, ο 
άρχοντας. Οι υπόλοιποι που ήταν από κάτω, δεν ήξεραν για ποιο λόγο το 
κάνουµε. Ρωτούσες: «για ποιο λόγο µαζεύεις αυτά τα στοιχεία;» «δεν ξέρω» 
«ποιος ξέρει;» «ο άλφα» «εσύ γιατί κάνεις αυτό;» «ποιος ξέρει;» «δεν 
ξέρω».  

Το δεύτερο είναι ότι φέτος ο διαγωνισµός αυτός, προσπαθώντας να 
πληρώσουµε και τους διευθυντές, προσπαθώντας να πληρώσουµε και τους 
βαθµολογητές – αξιολογητές και όλους αυτούς, δείξαµε ότι ενδιαφερόµαστε 
για την ιστορία και ελπίζω ότι αυτός ο φετινός διαγωνισµός για τη Γλώσσα, 
που τα αποτελέσµατά του θα βγουν το 2010, διότι τα γραπτά στέλνονται 
καλυµµένα στον ΟΟΣΑ, ότι η Ελλάδα θα έχει πετύχει έστω µια καλύτερη 
θέση, παρά το σύντοµο της ιστορίας.  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μα πώς θα πετύχει; Τώρα θα µπούµε σε άλλη συζήτηση την 
οποία θα κάνουµε την άλλη φορά. Πώς θα πετύχει, αν δεν έχουµε 
ξεκαθαρίσει τους στόχους, τη µέθοδο, το ένα το άλλο; Πώς θα πετύχει; 
∆ηλαδή, επειδή ενηµερώσαµε ότι υπάρχει το πρόγραµµα PISA; 
 
Μ. ∆ΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Είναι πολύ απλό. Κάνουν προπονήσεις στα σχολεία 
πριν από το διαγωνισµό. Γι' αυτό θα πετύχουν. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εντάξει, ωραία τότε ναι.  
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Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Μια κουβέντα µπορώ να συµπληρώσω; ∆εν είναι θέµα µόνο 
προγραµµάτων σπουδών και τι θέλει ο µαθητής. Είναι και το πόσο 
ενδιαφέρονται οι µαθητές µας να απαντήσουν. ∆ηλαδή τα παιδιά που 
συµµετέχουν δεν έχουν συνειδητοποιήσει γιατί συµµετέχουν εκεί και τα 
περισσότερα δεν γράφουν. Απλώς παραδίδουν λευκές τις κόλλες. Κάθονται 
εκεί για το χρόνο που επιβάλλεται και δεν γράφουν. ∆ιότι ούτε το σχολείο 
ξέρει τι επιδιώκουµε, αυτό το σχολείο το συγκεκριµένο, ούτε οι µαθητές 
έχουν ενηµερωθεί. Λέει «ένας διαγωνισµός PISA, πάρε αυτό…». 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Άρα κ. Πρόεδρε υπάρχει µια παθολογία, αυτά θα τα 
αντιµετωπίσουµε. Μην µπούµε τώρα, τα συνειδητοποιούµε αυτά τα 
πράγµατα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Πέρα του ουσιαστικού υπάρχουν και δευτερεύοντα πράγµατα 
που µπορούν να βελτιωθούν, για να βελτιώσουµε τη θέση µας και αυτά 
πρέπει να γίνουν.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Η κ. Σπαθάτου. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Χαίροµαι τέλος πάντων που αρχίζει ένα µεγαλύτερο 
ενδιαφέρον για να δούµε τι γίνεται σχετικά µε το πρόγραµµα PISA. Γιατί 
όπως γράφουµε, το έχουµε ανάγκη για τις µεταβολές της επίδοσης, να τις 
συσχετίσουµε µε τις πιθανές µεταβολές στο εκπαιδευτικό σύστηµα. Αλλά 
αποτελέσµατα µηδέν, ενδιαφέρον µηδενικό, ενέργειες ατελείς και στο κάτω - 
κάτω της γραφής άκουσα η κ. Σοφιανοπούλου που ετοίµασε το διδακτορικό 
και πήρε από τη Γαλλία τα πρωτότυπα ή τα έγγραφα των συνεδριάσεων. 
Εµείς δεν µπορούσαµε σαν Παιδαγωγικό Ινστιτούτο να τα πάρουµε 
παράλληλα και να φτιάξουµε ένα πρόχειρο δικό µας ώστε να µπορέσουµε 
να το έχουµε εδώ τώρα. Θα µπορούσαµε, αλλά … 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι να κλείσουµε αυτό το θέµα για τώρα και 
όσο συζητούσαµε σκεφτόµουν µήπως αν συµφωνείτε κι εσείς παρακαλού 
σαµε στην επόµενη συνεδρία που θα είναι και η κ. Σοφιανο πούλου να µας 
πει αυτά, ο κ. ∆ερµιτζάκης θα προσπαθήσει να είναι πιο ενηµερωµένος αν 
θα λείπει. Μήπως µπορούσε ο κ. Τσιάκαλος ο συνάδελφος , ο οποίος τώρα 
είναι στην Κύπρο, µήπως τον παρακαλούσα να έρθει εδώ να µας πει την 
εµπειρία του. Αυτός και στη Θεσσαλονίκη δουλεύει 10 χρόνια µε το PISA και 
έχει µια άλλη σχέση µε το πρόγραµµα. Μήπως µας έλεγε λίγες σκέψεις γι' 
αυτό το θέµα. Επειδή το έχει δουλέψει και το έχει δουλέψει σε σχέση µε 
αναλυτικά προγράµµατα, να δούµε λίγο δηλαδή και την εφαρµογή του τι 
προβλήµατα εµφανίζει, πέρα από το θεωρητικό κοµµάτι.  
 Στην Κύπρο το αποφάσισαν. Είπαν ότι «εµείς θέλουµε να 
στοιχηθούµε σε αυτό το πρόγραµµα και να ανεβούµε στις επιδόσεις µας στο 
PISA». Το πήραν απόφαση. Πολιτική απόφαση. Και ακολουθήθηκε στον 
εκπαιδευτικό σχεδιασµό. Εµείς θα συζητήσουµε εδώ εάν θα πάρουµε αυτή 
την απόφαση, αλλά προκειµένου να φτάσουµε σε µια τέτοια απόφαση, που 
είναι κεντρική για τα αναλυτικά προγράµµατα, θα ήταν καλό να είµαστε καλά 
ενηµερωµένοι.  
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 Έχετε την καλοσύνη κ. Ζήσιµε να πείτε, παρακαλώ προσκαλούµε τον 
κ. Τσιάκαλο. Αυτό θα είναι την Παρασκευή που θα είναι η επόµενη 
συνεδρία, εάν µπορούσε ο κ. Τσιάκαλος να είναι εδώ, για λίγη ώρα να 
κάνουµε µια συζήτηση πάνω σε αυτό. 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Βεβαίως. Να γίνει µια συνεννόηση µε τον κ. Τσιάκαλο. Κύριε 
Πρόεδρε αν µου επιτρέπετε µισό λεπτό µόνο. Στον καταρτισµό των 
αναλυτικών προγραµµάτων όντως λαµβάνουµε υπόψη το τι γίνεται στην 
PISA. Η Κύπρος για πολιτικούς λόγους δεν συµµετείχε µέχρι τώρα στην 
PISA, τώρα έχει γίνει αποδεκτή, λαµβάνουµε υπόψη τα αποτελέσµατα της 
έρευνας Teams που είναι κάτι αντίστοιχο. Λαµβάνουµε επίσης πολύ 
σοβαρά υπόψη τα κείµενα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπάρχει όµως και 
διαφοροποίηση από αυτά τα κείµενα, στο κεντρικό κείµενο που 
περιγράφεται το θεωρητικό πλαίσιο, υπάρχουν καταγεγραµµένα αυτά τα 
κοινά σηµεία, αλλά και διαφοροποιήσεις από όλα αυτά τα κείµενα. Είναι και 
ηλεκτρονικά το κείµενο στην ιστοσελίδα της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης 
του Υπουργείου Παιδείας, µπορώ να το στείλω κι εγώ ηλεκτρονικά όταν θα 
επιστρέψω στην Κύπρο αν θέλετε σε όλα τα µέλη. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ο κ. Ζήσιµος αναφέρθηκε και στην έρευνα TIMSS η οποία 
είναι πολύ πιο παλιά από ότι είναι το PISA. Για να πω την αλήθεια εγώ δεν 
ξέρω ποιος ασχολείται αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα µε αυτή τη διαδικασία. 
Μήπως θα έπρεπε κ. Πρόεδρε να ζητήσουµε από τον όποιο εκπρόσωπο 
αυτή τη στιγµή, ή φορέα έχει αυτή την ευθύνη, να κάνει µια ενηµέρωση και 
για το TIMSS το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό σε σχέση µε τα 
Μαθηµατικά; 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Βεβαίως υπάρχουν και τα στοιχεία από το Πανεπιστήµιο 
Κύπρου που είναι το αρµόδιο. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Για την Ελλάδα εννοώ. Τα στοιχεία που αφορούν την 
Ελλάδα.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτά θα τα αναζητήσουµε. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Μήπως κάποιες τέτοιες µορφές ενηµέρωσης, όπως είναι η 
PISA, Teams, ο κ. Τσιάκαλος, µπορούσαµε να τις κάνουµε ανοιχτές; Ως 
εκδήλωση, στην οποία θα ενηµερωνόµαστε κι εµείς να µην χάνουµε και το 
χρόνο εδώ, να συζητάµε και όχι να ακούµε και να έρθει και κάποιος άλλος 
κόσµος που πιθανό να είχε απόψεις και γνώσει επ’ αυτών. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Θα έλεγα ως Συµβούλιο να µην πάµε σε αυτό. Εµείς ως µέλη 
του Συµβουλίου πρέπει να ενηµερωθούµε έγκυρα, να συζητήσουµε µε τους 
ανθρώπους και µετά µπορούµε να το σκεφτούµε εάν ως προέκταση µπορεί 
να γίνει αυτό που λέτε. Αλλά πρώτα - πρώτα να ξέρουµε εµείς εδώ τι θα 
κάνουµε.  
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Θέµα 2: Συζήτηση επί Ενδεικτικού Σχεδίου Προτάσεων του Σ.Π.∆.Ε. 
για το εκπαιδευτικό σύστηµα (∆οµή και Ποιότητα της Εκπαίδευσης) 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Συνάδελφοι θα ήθελα να πω το εξής. Το είπα και την 
προηγούµενη φορά: ότι τα θέµατα που συζητάµε θα µπορούσαν να πάρουν 
χρόνια και µε την καλή έννοια το λέω, όχι επειδή θα φλυαρούµε, αλλά 
επειδή από µόνα τους επιδέχονται τέτοιο χρόνο. Όµως, επειδή ο κόσµος, η 
κοινή γνώµη, έχει επενδύσει στο Συµβούλιό µας, στη δουλειά που κάνουµε 
και περιµένει πράγµατα ,και εγώ πάντοτε µιλώ για όλο το Συµβούλιο και για 
τη σωστή συνεργασία µας και για θέµατα ουσίας που αντιµετωπίζουµε, για 
να µην φαίνεται ότι είναι δουλειά κάποιου, είναι δουλειά του Συµβουλίου, θα 
ήθελα να παρακαλέσω αυτές οι συζητήσεις, οι πολύ σηµαντικές να 
αρχίσουν ,όπως το είπα από την προηγούµενη φορά, να παίρνουν 
αδροµερή µορφή προτάσεων, τις οποίες να επεξεργαστούµε τελικά για να 
τις δώσουµε, να τις αποτυπώσουµε και να µη µένουµε σε συζητήσεις, οι 
οποίες βεβαίως µπορούν να έχουν ένα µάκρος. 
 Θα παρακαλέσω από σήµερα, µε βάση τα συνοδευτικά που σας έχω 
µοιράσει από καιρό γι' αυτή τη συνεδρία, έχω συγκεντρώσει εδώ από τις 
συζητήσεις που έχουµε κάνει, διότι δεν ξεκινάµε πρώτη φορά να µιλήσουµε 
γι' αυτά, µερικά σηµεία τα οποία είχα παρακαλέσει, εάν θέλετε να τα 
διευρύνουµε, αν κάποια νοµίζετε ότι πρέπει να τα απαλείψουµε, να τα 
απαλείψουµε, να αρχίσουµε να καταλήγουµε σε αυτά. (Το ενδεικτικό σχέδιο 
προτάσεων του ΣΠ∆Ε επισυνάπτεται ως Παράρτηµα Ι). 
 Το «καταλήγω» δεν σηµαίνει µια για πάντα, θα ήθελα όµως µια 
µορφή πιο συγκεκριµένη να πάρουν αυτά, ώστε να µπορούν να 
αποτελέσουν τη βάση για µια πρόταση. Εδώ είµαστε για να αναθεωρούµε, 
για να αλλάζουµε, για να κρίνουµε ό,τι έχουµε πει. ∆ιότι όλα αυτά τα 
πράγµατα έχουν µια δυναµική, έχουν µια αλληλεξάρτηση και µπορεί τώρα 
να πούµε κάτι που να χρειαστεί να το αναθεωρήσουµε στη συνέχεια της 
συζήτησή µας. Το λέω αυτό για να µην αισθανόµαστε δεσµευµένοι, ότι αν 
πούµε κάτι τώρα αυτό τελείωσε και δεν θα το ξανασυζητήσουµε ενόψει και 
κάποιου άλλου συναφούς θέµατος. Θέλω να αισθανόµαστε ελεύθεροι και 
ουσιαστικοί και δηµιουργικοί. 
 Έχουµε µιλήσει για το εκπαιδευτικό σύστηµα. Είχαµε µια εκτενή 
συζήτηση, είχαµε την έκθεση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, µας 
απασχόλησαν πολύ σηµαντικά θέµατα τα οποία τα είδαµε και έχω 
σηµειώσει εδώ κάποια σηµεία, στα οποία και ο κόσµος περιµένει να 
πάρουµε µια θέση, γιατί είναι µεγάλα θέµατα και βεβαίως το Υπουργείο και 
όποιος τέλος πάντων χειριστεί στο µέλλον αυτά τα θέµατα. 

Πρώτα - πρώτα για τη δοµή της εκπαίδευσης, τα όρια, κύριοι 
συνάδελφοι, της υποχρεωτικής εκπαίδευσης. Υπάρχουν δυο στάσεις – 
θέσεις: η µία είναι, που τουλάχιστον στην Επιτροπή µας είδα ότι µάλλον 
γίνεται περισσότερο αποδεκτή, ότι να µείνουµε στην υποχρεωτική 
εκπαίδευση που τελειώνει µε το Γυµνάσιο, δηλαδή τα 9 χρόνια, συν το 
Νηπιαγωγείο, 10 στην πραγµατικότητα. Υπάρχει και η άλλη άποψη που λέει 
να περιληφθεί στην υποχρεωτική εκπαίδευση και το Λύκειο. Θα ήθελα 
λοιπόν να καταλήξουµε εδώ ως Συµβούλιο τι βλέπουµε και τι µπορούµε να 
υποστηρίξουµε. Βεβαίως, κανείς πολύ άνετα µπορεί να πει όσο περισσότε 
ρη παιδεία δίνω στον κόσµο, τόσο καλύτερα. Γιατί να µην δώσω αντί για 9 
χρόνια, 12 χρόνια, στην πραγµατικότητα 13. Θεωρητικά είναι έτσι. Στην 
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πράξη όµως είδαµε ότι ούτε τα 9 χρόνια της υποχρεωτικής ελέγχονται ως 
προς τους γονείς. Εάν δηλαδή στο νησί x θα στείλει το παιδί του στο 
σχολείο, ή θα διακόψει και θα το βάλει στη δουλειά του στο ξενοδοχείο, στην 
επιχείρηση, δεν έχει κανενός είδους όχληση, να µην πω τίποτε άλλο, εκ 
µέρους της πολιτείας. Ή κάνω λάθος; Έτσι είναι, οι πληροφορίες τις οποίες 
έχω. 

Εποµένως, ό,τι πούµε θα είναι περισσότερο θεωρητικό, εκτός αν 
προχωρήσουµε πιο πέρα ως Συµβούλιο και πούµε ότι δεν φτάνει αυτό, να 
πούµε ότι η υποχρεωτική εκπαίδευση επί παραδείγµατι είναι 9ετής. Θα 
πρέπει να υπάρξει κι ένας τρόπος πίεσης των γονέων, τουλάχιστον σε 
συµβουλευτικό επίπεδο. ∆ηλαδή εάν µια Επιτροπή εκπαιδευτικών φωνάξει 
το γονέα που δεν στέλνει το παιδί του στο σχολείο και του πει πρώτον ότι 
έχεις ευθύνη, δεύτερον τι κάνεις για το µέλλον του παιδιού σου, το τινάζεις 
στον αέρα, τρίτον δεν ξέρω τι, εσείς τα ξέρετε καλύτερα οι εκπαιδευτικοί, να 
µην περνάει δηλαδή απροειδοποίητα ως µια απόφαση εσωτερική της 
οικογένειας για το µέλλον ενός παιδιού, που δεν είναι σε θέση να πάρει 
απόφαση εκείνη τη στιγµή. Αυτό είναι ένα κατ' εξοχήν δικαίωµα, και αφού 
µιλάµε και για τα δικαιώµατα των παιδιών κλπ., θα πρέπει κάπου να 
κατοχυρωθεί. ∆ηλαδή θα παρακαλούσα σε όποια απόφαση πάρουµε, 
προτάσεις, γιατί µπορεί όπως είπαµε, να είναι εναλλακτικές οι προτάσεις: 
δεν είναι ανάγκη να συµφωνήσουµε µόνο στο 9ετές, µπορεί να κατατεθεί και 
η άποψη που περιλαµβάνει και το Λύκειο, θα διατυπωθεί η άποψη και αυτά 
θα είναι πολιτικές αποφάσεις, οι οποίες στο τέλος θα ληφθούν και θα 
κρίνουν και τους ανθρώπους που παίρνουν και τις τελικές αποφάσεις. 

Εµείς όµως επειδή δεν θέλουµε -και το είπα από την αρχή των 
συναντήσεών µας- να καπελώσουµε κανέναν και να αισθάνεται κανείς ότι 
εδώ δεν έχει ελεύθερη άποψη, θα διατυπωθούν όλες οι απόψεις. Αλλά εάν 
υπάρχει σύγκλιση σε µια άποψη, θα πρέπει να το πούµε και να 
διατυπωθούν και άλλες, όποιες υπάρχουν απόψεις. 

Επ’ αυτού του θέµατος πού καταλήγουµε; Είπα ότι σε προηγούµενη 
συζήτηση που κάναµε, είδα µια σύγκλιση απόψεων, αν καλά έχω εκτιµήσει 
το θέµα, να µείνουµε στην 9ετή, στην πραγµατικότητα 10ετή υποχρεωτική. 
Επειδή υπάρχει η άλλη άποψη, ακούγεται, γράφεται, προτείνεται, πρέπει να 
την ακούσουµε, ή εν πάση περιπτώσει να καταλήξουµε κάπου, σας 
παρακαλώ σήµερα. Παρακαλώ. 

 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Θα ήθελα να σας πω κ. Πρόεδρε ότι νοµίζω ότι υπάρχουν δυο 
τρόποι για να συζητήσει κανείς για εκπαιδευτικό σχεδιασµό, ή γενικά για 
στρατηγικό σχεδιασµό. Ο ένας, τον είχαµε υπαινιχτεί από την αρχή, είναι ο 
πιο δύσκολος: να ξεκινήσει κανείς από αυτό που θέλει σαν όραµα και 
αρχίζει σιγά - σιγά να το δοµεί προς τα κάτω. Ο άλλος, ο οποίος έχει 
προταθεί, δεν είναι λάθος, σωστός είναι κι αυτός, δηλαδή να πιάσουµε 
επιµέρους θέµατα, είδατε συζητήσαµε πριν για το PISA, τώρα θα 
συζητήσουµε για τα πόσα χρόνια κλπ. και µπορούµε να βρούµε και σηµεία 
που συµφωνούµε και δεν συµφωνούµε. Ωστόσο θεωρώ ότι είναι 
απαραίτητο σα διαδικασία, µόλις ολοκληρωθούν όλα τα επιµέρους, να γίνει 
συζήτηση επί του ελέγχου του όλου.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έχετε δίκιο και το υπονοώ αυτό και ευχαριστώ που το 
επισηµαίνετε, γιατί είναι δική µου παράλειψη που δεν το είπα. Το είπα 
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δηλαδή µιλώντας για δυναµική, για δυνατότητα αναθεώρησης κλπ. Αλλά 
έχετε δίκιο, ότι όπου κι αν φτάσουµε τώρα, στις µεµονωµένες τοποθετήσεις, 
τελικά να το δούµε εν συνόλω, διότι µπορεί πολύ πιθανό κάποια από αυτά 
να αναθεωρηθούν, να αλλάξουν, να τροποποιηθούν και έτσι είναι το λογικό. 
Εποµένως ό,τι πούµε θα µπαίνει σε µια σειρά και θα τελεί υπό την αίρεση 
µιας ολιστικής θεώρησης που θα γίνει στο τέλος και που είναι η λογική 
προσέγγιση. Παρακαλώ. 
 
Γ. ΤΖΙΜΑΣ: Από την πλευρά της Ειδικής Αγωγής… 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ένα λεπτό, µην πάµε στην Ειδική Αγωγή, πρώτα το 
γενικότερο θέµα και µετά να δούµε τα επιµέρους. 
 
Γ. ΤΖΙΜΑΣ: Ακριβώς αυτό θέλω να πω. Έχουµε πει 6+3=9 ∆ηµοτικό και 
Γυµνάσιο και 1 Νηπιαγωγείο. Από τη δική µας πλευρά θα λέγαµε και όχι 
µόνο από την πλευρά της Ειδικής Αγωγής, επιµένω και για την γενική 
αγωγή 2 έτη υποχρεωτικά στο Νηπιαγωγείο. Όσο γρηγορότερα 
προλαµβάνουµε τα προβλήµατα που έχουµε ως γενική αγωγή να το πω 
καλύτερα, τόσο καλύτερα θα είναι. Γι' αυτό θα έλεγα 2 χρόνια υποχρεωτικά 
το Νηπιαγωγείο, τουλάχιστον ας το βάλουµε ως ερωτηµατικό και ως 
διαφοροποίηση των παιδιών της Ειδικής Αγωγής, αν για λόγους 
οικονοµικούς ή άλλους λόγους δεν µπορεί η πατρίδα µας, το κράτος µας. 
Γιατί από ότι καταλαβαίνω είναι και τα οικονοµικά προβλήµατα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Οπωσδήποτε είναι και αυτό. 
 
Γ. ΤΖΙΜΑΣ: Τουλάχιστον γι' αυτά τα παιδιά υποχρεωτικότητα. Ευχαριστώ. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Θέλει ιδιαίτερη προσοχή. Τα υπόλοιπα θα τα πω στη 
συνέχεια, µια µικρή παρατήρηση. Αν είναι να γίνει υποχρεωτική χωρίς καµία 
προετοιµασία, καλύτερα να µείνουµε εδώ που είµαστε. Αν είναι να γίνει 
υποχρεωτική όπως έγινε τώρα η Πρωτοβάθµια, καλύτερα το προηγούµενο 
σύστηµα. Προετοιµασία γι' αυτό που λέει ο συνάδελφος, θεωρούµε εκ 
µέρους της ΓΣΕΕ ότι είναι καταλυτικής σηµασίας η προς τα κάτω διεύρυνση 
της υποχρεωτικότητας είναι και κοινωνικό µέτρο και εκπαιδευτικό. 
Γνωρίζουµε καλά ότι η διαµόρφωση ενός παιδιού από ποια ηλικία ξεκινάει 
είναι καθοριστικό και κοινωνικά, αλλά θέλει προετοιµασία. Ό,τι κι αν γίνει 
λοιπόν πρέπει να επισηµαίνουµε πολιτικά ότι πρέπει να προετοιµαστεί, 
όπως και η υποχρεωτικότητα του Λυκείου. Πρέπει να προετοιµαστεί. 
Ειδάλλως ανοίγουµε µια πόρτα τεράστια για την ιδιωτική πρωτοβουλία, 
ανοίγουµε µια πόρτα τεράστια για κάποια ιδιωτικά σχολεία, ή φροντιστήρια, 
που θέλουν να γίνουν ιδιωτικά σχολεία και να µην υπάρχει καθόλου 
δηµόσια εκπαίδευση. Όπως προσπαθεί να γίνει στα Νηπιαγωγεία. 
 Θερµή παράκληση, επικροτούµε την πρόταση του συναδέλφου, αλλά 
µε ιδιαίτερη προσοχή. Αφού επισηµάνουµε τη σωστή προετοιµασία σε 
κατεύθυνση έτσι ώστε το κοινωνικό αγαθό να µεταφέρεται σωστά. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ο κ. Παπαντωνόπουλος. 
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Κ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θεωρούµε παραγωγικότερη επένδυση 
εκπαιδευτική την υποχρεωτικότητα νεαρότερων ηλικιών παιδιών. Γιατί 
διαµορφώνει και νοοτροπίες, δηλαδή ένα παιδί το οποίο έχει πάει στα 
τέσσερά του στο Νηπιαγωγείο, είναι πιθανότερο ότι θα αντιµετωπίσει το 
Λύκειο µε τη σοβαρότητα που αναµένει η κοινωνία να το αντιµετωπίσει και 
ότι θα είναι λιγότερο ευεπίφορο στη διαρροή. Από την άποψη αυτή εµείς 
εισηγούµαστε ένα έτος επιπλέον υποχρεωτικής εκπαίδευσης, το οποίο θα 
ξεκινάει από το 4ο έτος του παιδιού, δηλαδή από ένα πριν από αυτό που 
πηγαίνει τώρα στο Νηπιαγωγείο, 2 έτη στο Νηπιαγωγείο, αλλά το 
Νηπιαγωγείο θα πρέπει κατά την άποψή µας να αναµορφωθεί δραστικά, ως 
εκπαιδευτική βαθµίδα και κυρίως όπως και οι υπόλοιπες βαθµίδες, αλλά γι' 
αυτό θα µιλήσουµε αργότερα, να στελεχωθεί µε υπηρεσίες οι οποίες σήµερα 
δεν προβλέπονται. Υπηρεσίες στήριξης και κυρίως ανίχνευσης στο επίπεδο 
του Νηπιαγωγείου, πολύ έγκαιρα, για πολύ σοβαρά προβλήµατα τα οποία 
ταλαιπωρούν και ενισχύουν αργότερα τις κακές επιδόσεις, ή τη διαρροή από 
το σχολείο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ κ. Παπαντωνόπουλε. Μας δίνετε µια ευκαιρία και 
να µην µας διαφύγει αυτό, να µιλήσουµε για την ανάγκη της συγκρότησης 
των συµβουλευτικών υπηρεσιών, έφτασε η ώρα ,νοµίζω τουλάχιστον εµείς 
ως Συµβούλιο πρέπει να επισηµάνουµε το θέµα. ∆ηλαδή ξέρουµε από τα 
µεγάλα λεγόµενα σχολεία, τι υπηρεσίες προσφέρουν όπου υπάρχουν οι 
συµβουλευτικές υπηρεσίες. Βεβαίως υπάρχουν και στο δηµόσιο, είναι 
αλλιώς οργανωµένες, δεν έχουµε τόσα αποτελέσµατα, γιατί είναι άλλη η 
δοµή. Νοµίζω ότι πρέπει να επιµείνουµε. ∆ηλαδή ήδη ο κ. 
Παπαντωνόπουλος µιλώντας για 2 χρόνια Νηπιαγωγείο, δηλαδή και για 
προνήπια, µας θέτει αυτοµάτως προ του γεγονότος ότι αρχίζουν και 
υπάρχουν προβλήµατα διάφορα, από δυσλεξία πρώιµη µέχρι µαθησιακά, 
µέχρι συµπεριφοράς, µέχρι διάφορα. Κάποιος πρέπει να τα βοηθήσει αυτά 
τα παιδιά και να τα εντάξει εγκαίρως. Αυτό πρέπει να συνδυαστεί. Ό,τι 
πούµε και να µην το ξεχάσουµε, τη στήριξη που χρειάζεται το σχολείο 
σήµερα κάθε µονάδα σχολική, θα ήταν υπερβολή ίσως για να µην 
εξιδανικεύουµε και τα πράγµατα, αλλά εσείς που τα ξέρετε καλύτερα, µέχρι 
πού θα έπρεπε να φτάσει η παρουσία της συµβουλευτικής υπηρεσίας, ώστε 
να καλύπτει µονάδες. Θα είναι σε τι επίπεδο; Σε σχολείο δεν είναι εύκολο, 
τώρα να µην κάνουµε ευχές. Να είναι πράγµατα που µπορούν να 
λειτουργήσουν. Σε επίπεδο διευθύνσεως. Σήµερα τι υπάρχει; Σε επίπεδο 
Νοµαρχίας;   
 
Κ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σε επίπεδο διευθύνσεων υπάρχει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Υπάρχει ήδη. Συµβουλευτικός σταθµός για επαγγελµατικό 
προσανατολισµό, ή συµβουλευτική υπηρεσία; Εάν ένα παιδί σε ένα δηµόσιο 
σχολείο, για να το πω απλά, έχει µεγάλα προβλήµατα συµπεριφοράς, ή έχει 
ένα µαθησιακό πρόβληµα, ποιος θα το δει;  
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει χωρίς µικρόφωνο) Υπάρχουν υπεύθυνα κι άλλα τέσσερα 
άτοµα σε κάθε διεύθυνση. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Άρα είναι στη διεύθυνση, είναι σε επίπεδο διεύθυνσης ήδη. 
Υπάρχει αυτή η διαδικασία; ∆ηλαδή στέλνονται οι άνθρωποι εκεί; 
Βοηθιούνται; Κύριε Μαυρίκιε. 
 
Γ. ΜΑΥΡΙΚΙΟΣ: Στις περισσότερες διευθύνσεις υπάρχει ο συµβουλευτικός 
σταθµός νέων, όπου εκεί στελεχώνεται από ανθρώπους µε εµπειρία και µε 
εξειδίκευση, µε σπουδές κλπ. και λειτουργούν θαυµάσια νοµίζω. Εντάξει το 
ιδανικότερο δεν υπάρχει, αλλά λειτουργούν πολύ καλά πάντως, δηλαδή 
πάνε στα σχολεία και αντιµετωπίζουν θέµατα που υπάρχουν προβλήµατα 
µάθησης. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆ηλαδή κ. συνάδελφε, ένα λεπτό, δεν υπάρχει τέτοιο 
πρόβληµα; Εγώ έχω την αίσθηση και προβάλλεται συνεχώς, ότι υπάρχει 
πρόβληµα έλλειψης οργανωµένης συµβουλευτικής υπηρεσίας. ∆εν υπάρχει 
τέτοιο πρόβληµα; 
 
Γ. ΜΑΥΡΙΚΙΟΣ: Ο εχθρός του καλού είναι το καλύτερο. Λειτουργούν όµως 
σε καλό επίπεδο. Υπάρχουν προβλήµατα, αλλά συνεχώς βελτιώνονται. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Μπορώ να συµπληρώσω σε αυτό κάτι.  Από το 2002 που έγινα 
διευθύντρια, έχουµε στενή συνεργασία µε το Συµβουλευτικό Σταθµό Νέων 
και µάλιστα στο σχολείο είχαµε µαθητή µε σύνδροµο Asperger- αυτισµός 
υψηλής λειτουργικότητας- που ήταν και σε ιδιωτικά σχολεία πριν, και δεν 
είχε διαγνωστεί. ∆ιαγνώστηκε από το συµβουλευτικό σταθµό νέων της Β 
Αθήνας. Στην αρχή υπήρχε και µια καχυποψία από την πλευρά των 
σχολείων κ. Πρόεδρε, δηλαδή δεν έβαζαν εύκολα µέσα στο σχολείο το 
συµβουλευτικό σταθµό. Η γνώµη µου είναι ότι είναι εξαιρετικές οι υπηρεσίες 
που παρέχει, αλλά τώρα θα πρέπει να γίνουν περισσότεροι, γιατί δεν 
επαρκούν. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Και να στελεχωθούν περισσότερο. Ο κ. Παπακωνσταντίνου. 
 
Α. ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Στα περισσότερα σχολεία έχουµε τα γραΣΕΠ, 
δεν παρέχουν µόνο συµβουλές για τον επαγγελµατικό προσανατολισµό, 
αλλά έχουν και τη συµβουλευτική. Άλλο αν ξεχνιόµαστε µερικές φορές και 
νοµίζουµε ότι ο υπεύθυνος του ΓΡΑΣΕΠ της σχολικής µονάδας έχει µόνο 
σχέση µε τον επαγγελµατικό προσανατολισµό. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ:  Αυτό όµως το οποίο εθίγη προηγουµένως αναφέρεται 
κυρίως στην προσχολική αγωγή και εκεί δεν είναι θέµα ούτε γραΣΕΠ, ούτε 
συµβουλευτικού σταθµού νέων, αλλά είναι θέµα του ΚΕ∆∆Υ περισσότερο 
και των Συµβούλων Ειδικής Αγωγής. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε είναι διαφορετικό θέµα το τι ισχύει και 
διαφορετικό θέµα ο σχεδιασµός αυτού που είναι επιθυµητό να ισχύσει. Κατά 
την άποψή µου δεν νοείται σχολική µονάδα χωρίς ψυχολόγο. Όταν µιλάµε 
για υπηρεσίες συµβουλευτικής και στήριξης, εννοούµε µέσα στο µικρόκοσµο 
του σχολείου. ∆εν εννοούµε κάποια υπηρεσία η οποία δεν γνωρίζει το 
κλίµα, την κουλτούρα, τις κοινωνικές σχέσεις, το περιβάλλον του σχολείου. 
Εννοούµε εντεταγµένο µέσα στη λειτουργία του σχολείου. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτό είναι που δεν υπάρχει. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Θεωρώ πολύ σηµαντικό το θέµα και γι' αυτό κάνω αυτή την 
παρέµβαση. Κατ' αρχάς χρειάστηκαν 17 χρόνια από τότε που έγιναν οι 
συµβουλευτικοί σταθµοί νέων, να αποκτήσουν ένα πρόσωπο και αυτό είναι 
κακό. ∆ηλαδή από το 1992 που θεσµοθετήθηκαν, πέρασαν σχεδόν δυο 
δεκαετίες για να έχουµε ένα πρώτο αποτέλεσµα. Θεωρώ ότι αίτηµα του 
Συµβουλίου θα πρέπει να είναι η αύξηση αυτών των σταθµών. 
Εξακολουθούν να είναι πάρα πολύ λίγοι σε σχέση µε τις πραγµατικές 
ανάγκες που πρέπει να εξυπηρετήσουν. Το ένα είναι αυτό. 

Το δεύτερο είναι αυτό που είπε ο κ. Παπαντωνόπουλος, είναι τελείως 
διαφορετικός ο χαρακτήρας. ∆ηλαδή έχουµε τους συµβουλευτικούς 
σταθµούς νέων που απασχολούνται κυρίως µε τη ∆ευτεροβάθµια 
Εκπαίδευση, έχουµε τα ΓΡΑΣΕΠ και τα ΚΕΣΥΠ κλπ., τα οποία είναι πάρα 
πολλά, αλλά δεν έχουν αξιολογηθεί. Αφορούν τον επαγγελµατικό 
προσανατολισµό και δεν έχουν αξιολογηθεί και είναι πάρα πολλά σε σχέση 
µε το τι προσφέρουν στην ελληνική κοινωνία.  

Αυτό όµως το οποίο δεν έχουµε και πρέπει να επιδιώκουµε, είναι 
ακριβώς στο Νηπιαγωγείο, από τις πρώτες τάξεις του ∆ηµοτικού, να 
ανιχνευτούν οι µαθησιακές δυσκολίες των παιδιών. Είναι τελείως 
διαφορετικό πράγµα. Οι συµβουλευτικοί σταθµοί δέχονται παιδιά τα οποία 
έχουν µια παρεκκλίνουσα ίσως συµπεριφορά, ή κάποια ιδιαίτερα 
προβλήµατα, που τα εντοπίζει ο Σύλλογος, ή ο διευθυντής του σχολείου και 
παραπέµπει εκεί· και πράγµατι σ’ αυτό προσφέρουν οι συµβουλευτικοί 
σταθµοί. Όµως έχει διαπιστωθεί και στη διεθνή πρακτική ότι τα παιδιά τα 
οποία αρχίζουν να υστερούν από την Α ή Β τάξη του ∆ηµοτικού, είναι αυτά 
που διαρρέουν συνήθως. ∆ηλαδή συσσωρεύονται οι µαθησιακές δυσκολίες 
όσο προχωρούµε προς το Γυµνάσιο και επειδή στο ∆ηµοτικό στην ουσία 
έχουµε µια ακώλυτη προαγωγή -και καλώς την έχουµε-, κατά κάποιο τρόπο, 
τότε όταν έρχονται στην Α Γυµνασίου διαρρέουν. ∆ηλαδή δεν 
παρουσιάζονται ποτέ στην Α τάξη του Γυµνασίου να φοιτήσουν τα παιδιά 
αυτά, ακριβώς λόγω των µαθησιακών δυσκολιών. 

Θεωρώ ότι πρέπει εµείς αφ' ενός µεν να επεκτείνουµε και είναι κακό 
βέβαια ότι µετά, σχεδόν 110 χρόνια, κάναµε το Νηπιαγωγείο υποχρεωτικό, 
από τότε που πρωτοθεσµοθετήθηκε, από το 1892, τότε που είπαµε ότι θα 
είναι υποχρεωτικό το Νηπιαγωγείο, πριν από 2 χρόνια έγινε υποχρεωτικό. 
Θέλω να πω ότι ανεξάρτητα αν έγινε πριν από 2 χρόνια και τις δυσκολίες 
εφαρµογής που είχε η πρώτη του αυτή προσπάθεια να ενταχθεί η 
υποχρεωτικότητα σε όλο το δηµόσιο φορέα, ανεξάρτητα από τις δυσκολίες, 
άρχισε να λειτουργεί αυτό το έτος και εποµένως το αίτηµά µας είναι να 
έχουµε και δεύτερο έτος. Φυσικά µε προετοιµασία, φυσικά µε υποδοµές, 
όλα αυτά τα οποία προαπαιτούνται, αλλά δεν µπορούµε να µείνουµε στον 
έναν χρόνο επειδή κάναµε 120 χρόνια να εφαρµόσουµε το ένα έτος 
υποχρεωτικής φοίτησης στο Νηπιαγωγείο.  

Πρέπει η πρότασή µας να είναι προς αυτή την κατεύθυνση, δηλαδή  
το Νηπιαγωγείο να είναι διετές, και πρέπει να είναι και προς την κατεύθυνση 
της ανίχνευσης των µαθησιακών δυσκολιών, και δεν είναι του παρόντος να 
πούµε αν θα είναι ένας -γιατί είναι και θέµα οικονοµικών δαπανών- κατά 
σχολείο, ή κατά οµάδες σχολείων, ένας ψυχολόγος, αλλά είναι σίγουρο ότι  
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χρειάζεται κάποιος ο οποίος να είναι ειδικός και να ανιχνεύει τις µαθησιακές 
δυσκολίες των παιδιών και στο Νηπιαγωγείο και στις πρώτες τάξεις του 
∆ηµοτικού, όπου εκεί πρέπει να παρεµβαίνει η πολιτεία. ∆ιότι τι να την κάνω 
εγώ την πρόσθετη διδακτική βοήθεια στο Λύκειο; Αυτό  που χρειάζεται είναι 
η ενισχυτική διδασκαλία στις πρώτες τάξεις του ∆ηµοτικού. ∆ιαφορετικά το 
έχουµε χάσει το παιχνίδι, γιατί οι µαθητές διαρρέουν ακριβώς λόγω των 
µαθησιακών δυσκολιών και αδυναµιών που αντιµετωπίζουν στην 
Πρωτοβάθµια Εκπαίδευση. Ευχαριστώ. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ. Όπου συµφωνούµε, επειδή δεν είναι το θέµα να 
εκφράσουµε όλοι άποψη, αν συµφωνούµε, να προχωρούµε στα θέµατα για 
να παίρνουµε αποφάσεις. Αποφάσεις µε αυτό τον τρόπο που είπαµε τον 
προσωρινό, για να µην τοποθετούµεθα όλοι για όλα, διότι δεν πρόκειται να 
προχωρήσουµε. Εάν υπάρχει άποψη διαφορετική από αυτά που 
ελέχθησαν, ευχαρίστως να την ακούσουµε. Παρακαλώ. 
 
Γ. ΤΖΙΜΑΣ: Μια διόρθωση απλώς. Οι συµβουλευτικοί σταθµοί δεν κάνουν 
διαγνώσεις, επειδή γράφονται και στα πρακτικά γι' αυτό το λέω, για λόγους 
αρχής. ∆ιαγνώσεις οι συµβουλευτικοί σταθµοί νέων δεν κάνουν. 
∆ιαγνώσουν κάνουν τα ιατροπαιδαγωγικά Κέντρα και τα ΚΕ∆∆Υ, Κέντρα 
∆ιάγνωσης Υποστήριξης. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Παρακαλώ. 
 
Ε. ΒΑΓΗ: Ως σύµβουλος προσχολικής αγωγής θεωρούµε κι εµείς 
απαραίτητα τα δυο χρόνια υποχρεωτικής εκπαίδευσης, διότι σαφώς τα 
παιδιά τα οποία πάνε δυο χρόνια στο Νηπιαγωγείο είναι πολύ καλύτερα 
προετοιµασµένα από τα υπόλοιπα παιδιά και επίσης θα θέλαµε να κάνουµε 
µια πρόταση όσον αφορά τα Κέντρα συµβουλευτικής στήριξης, να 
προωθηθούν στην Πρωτοβάθµια Εκπαίδευση και ιδίως για τους 
εκπαιδευτικούς της Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης. Ευχαριστώ. 
 
∆. ΚΑΡΑΜΗΤΟΣ: Θα συµφωνήσω απόλυτα µε την θέση που πήρε ο κ. 
Γκλαβάς για τη φροντιστηριακή βοήθεια στις πρώτες τάξεις του ∆ηµοτικού. 
Θέλω να πω και κάτι άλλο όσον αφορά το Νηπιαγωγείο, επειδή έγινε 
κουβέντα πριν. Ίσως θα έπρεπε να δούµε και το πολυθέσιο Νηπιαγωγείο. 
Γιατί ένα πολυθέσιο Νηπιαγωγείο µε τέσσερα, πέντε, έξι τµήµατα, όπου 
είναι δυνατό, έχει πολύ καλύτερη οργάνωση από κάτι µεµονωµένο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆εν θα µπούµε τώρα σε αυτό, όταν µιλάµε για ποιότητα 
εµπεριέχεται και αυτό που λέτε. Η κύρια θέση ,αν καταλαβαίνω καλά, είναι 
για 2 χρόνια Νηπιαγωγείο, δηλαδή πάµε και στα λεγόµενα προνήπια. 
Συγκεντρώνω σκέψεις για να διευκολύνω. Ορίστε κ. συνάδελφε. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: ∆ιαδικαστικά να προτείνω κάτι που ίσως µας βοηθήσει. Ή θα 
πρέπει να γίνεται µια ολοκληρωµένη τοποθέτηση, δηλαδή να πούµε τα 
ποιοτικά χαρακτηριστικά. Έχει συζητηθεί και έχουν µιλήσει στελέχη της 
εκπαίδευσης, το κύριο που λείπει µέσα από το Νηπιαγωγείο δεν έχει 
ειπωθεί, παραδείγµατος χάριν δεν διαθέτουν χώρο εστίασης ή ύπνου. Αυτό, 
αν προϋποθέτουµε Νηπιαγωγεία ολοήµερα, γιατί αυτό σηµαίνει κοινωνική 
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προσφορά, αυτό προσφέρει ο ιδιώτης, αυτό υπαινίχθηκε ο κ. Κουρουτός 
προηγουµένως, είναι αυτό που λείπει. Ο κ. Γκλαβάς είπε συγκεκριµένα ότι 
αυτό, 2 χρόνια τώρα, δεν το έχουν εξασφαλίσει για τη µια τάξη. Βεβαίως το 
Συµβούλιο θα καταλήξει για τα δυο, ή προς την κατεύθυνση αυτή, αλλά µε 
αυτούς τους όρους, ότι θα είναι Ολοήµερο, ότι θα προσφέρει φαγητό και θα 
µπορεί ένα παιδί που κουράστηκε να ξεκουραστεί, ότι βεβαίως θα υπάρχει 
σε επίπεδο νοµού, αλλά και όσο το δυνατό πιο κοντά, ιατρική υποστήριξη, 
ψυχολογική υποστήριξη, θεωρείται εκ των ων ουκ άνευ, αλλά λειτουργούµε 
χωρίς να τα έχουµε εξασφαλίσει και γι' αυτό νοµίζω ότι πρέπει να τα 
περιγράφουµε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έχετε δίκιο, γι' αυτό εδώ µένουµε στα αδροµερή, στα 
χονδρικά. Όταν τα επεξεργαστούµε, γιατί θα τα επεξεργαστούµε, πρέπει να 
προστεθούν αυτά. Είναι γνωστές αδυναµίες, οι οποίες τελικά τινάζουν στον 
αέρα και την ίδια τη λειτουργία. Γι' αυτό και πολύς κόσµος στέλνει τα παιδιά 
του σε ιδιωτικά Νηπιαγωγεία, διότι έχει την πολύπλευρη κάλυψη. 
Εποµένως, κ. Πρόεδρε του Παιδαγωγικού, όταν φτάσουµε να πούµε τα δυο 
χρόνια, θα πρέπει να ορίσουµε  σε µια παράγραφο τις  προϋποθέσεις. Η 
προϋπόθεση πράγµατι είναι αυτοί οι όροι και µια άλλη οργάνωση ως προς 
την παροχή υπηρεσιών,αν λέγεται έτσι , ίσως και η εκπαιδευτική αποστολή 
του Νηπιαγωγείου, να κάνει σωστά τη δουλειά του και καθαρά. Ο κ. 
Πανάρετος έχει το λόγο. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Είναι τρία τα θέµατα που εθίγησαν από τη στιγµή που 
µπήκαµε στο 2ο θέµα της ηµερήσιας διάταξης. Το ένα θέµα είναι αυτό που 
είπατε εσείς, ο βασικός προσανατολισµός και πού κινούµαστε. Το δεύτερο 
είναι η υποχρεωτικότητα στο χρόνο της εκπαίδευσης και η διάρκεια της 
υποχρεωτικότητας και το τρίτο που παρενεβλήθη είναι οι συµβουλευτικοί 
σταθµοί. 

Να ξεκινήσω από το βασικό, το πρώτο και να πω ότι η εντύπωση 
που είχα σχηµατίσει, ήταν ότι υπήρχε µια –και διορθώστε µε αν κάνω 
λάθος- συνισταµένη απόψεων εδώ, ότι θα πρέπει να κινηθούµε 
περισσότερο προς µια λογική περιγραφής στόχων, περιγραφής 
λεπτοµερειών του εκπαιδευτικού συστήµατος. Αυτό είναι έτσι ή δεν είναι; 
Γιατί το κείµενο που µας εδόθη, παρ' ότι βέβαια είναι, αν δεν κάνω λάθος, 
κείµενο που είχε γραφτεί το 2005, είναι σε άλλη κατεύθυνση. Είναι σε µια 
κατεύθυνση λεπτοµερούς ρύθµισης της διαδικασίας και όχι του 
αποτελέσµατος. Θα ήθελα κατ' αρχήν να διευκρινίσουµε εάν η αντίληψη που 
έχω εγώ, ότι κινούµαστε προς µια λογική περιγραφής στόχων και όχι 
λεπτοµερειών, είναι σωστή. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Να απαντήσω αµέσως: ναι. Αυτά όλα είναι για διευκόλυνσή 
µας και ενηµέρωσή µας. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ωραία. Το δεύτερο είναι το εξής: σε σχέση µε την 
υποχρεωτική εκπαίδευση και το χρόνο της και την άποψη που είπατε ότι 
φαίνεται να υπάρχει µια σύγκλιση στο Συµβούλιο για µια αύξηση. Νοµίζω ότι 
γενικότερα σε αυτή τη λογική της υπερ-ρύθµισης χάνουµε την ουσία. 
∆ηλαδή λέµε να φτιάξουµε νόµο ο οποίος θα κάνει την υποχρεωτική 
εκπαίδευση 12ετή, ή θα κάνουµε το Νηπιαγωγείο υποχρεωτικό ή όχι. Εσείς 
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ο ίδιος πιστεύω είπατε πολύ σωστά προηγουµένως ότι µια τέτοια 
προσέγγιση δεν λύνει σε τίποτε το πρόβληµα. ∆ιότι κάνω νόµο σηµαίνει ότι 
στέλνω το χωροφύλακα και πιάνει τον Πανάρετο και του λέει «έχεις το παιδί 
στο σπίτι, έλα µέσα, σε κλείνω µέσα και το παιδί σου µαζί», ενδεχοµένως, 
γιατί τελευταία µπορεί και τα παιδιά να είναι µέρος του προβλήµατος, γιατί 
µπορεί να είναι σε µια ηλικία που να µπορούσε κάλλιστα η ίδια η οικογένεια 
να πάρει µια απόφαση.  

Εποµένως πιστεύω ότι δεν πρέπει το Συµβούλιό µας να προχωρήσει 
σε προτάσεις οι οποίες είναι αυτής της ρυθµιστικής λογικής και όχι της 
ουσιαστικής. Θα έλεγα δηλαδή ότι, αν θέλετε για να πάω τώρα στο θέµα του 
Νηπιαγωγείου, να πει το Συµβούλιο, αυτή είναι η άποψή µου, ότι θα πρέπει 
η πολιτεία να κάνει προσπάθειες, ώστε να δώσει στα παιδιά και στις 
οικογένειες, µια και µιλάµε για νήπια, τη δυνατότητα όλα τα παιδιά να έχουν 
πρόσβαση στο Νηπιαγωγείο. Όταν πέρσι, αν θυµάµαι καλά, θεσµοθετήθηκε 
το υποχρεωτικό Νηπιαγωγείο έγινε χάος. Γιατί έγινε χάος; Γιατί µε µια 
ρύθµιση δε λύνεις το πρόβληµα. Πού να τα βρεις τα Νηπιαγωγεία ξαφνικά; 
Και τότε καταλήγουµε να ευνοούµε τα ιδιωτικά, γιατί ο ιδιώτης έχει πολύ 
µεγαλύτερη ευχέρεια. ∆εν είµαι εναντίον του ιδιώτη, αλλά έχει µεγαλύτερη 
ευχέρεια να δώσει αυτό που θέλουµε. 

Εποµένως θα πρότεινα οι όποιες προτάσεις να µην είναι ρυθµιστικές, 
µε την έννοια υποχρεωτικότητα, αλλά να είναι της µορφής ότι για 
εκπαιδευτικούς λόγους, όπως αναλύθηκε µέχρι τώρα, δίνουµε µια άποψη 
υποστήριξης µιας λογικής από πλευράς κράτους, να δηµιουργήσει τις 
προϋποθέσεις, ώστε η κάθε οικογένεια να µπορεί να στέλνει το παιδί της 2 
χρόνια στο Νηπιαγωγείο και όχι υποχρεωτικός δεύτερος χρόνος ή πρώτος 
χρόνος.  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μια γλωσσική παρατήρηση που είναι και ουσιαστική όµως. 
Εάν η πρότασή µας πάρει το χαρακτήρα ευχής, διότι κάπως έτσι ακούγεται, 
ότι «θα πρέπει …» κλπ., νοµίζω ότι αποδυναµώνει το περιεχόµενό της. 
Μπορεί εµείς να µην φτάνουµε σε διατύπωση νόµου, αλλά πρέπει να 
φτάσουµε σε διατύπωση καθαρών θέσεων. ∆ηλαδή τι σκέπτεται το 
Συµβούλιό µας: πρέπει το Νηπιαγωγείο να είναι 2 χρόνια, ή να είναι 1; Αυτά 
είναι καθαρά ερωτήµατα. Πρέπει να πάρουµε θέση. Εάν είναι 2, να κάνουµε 
την εξήγηση που λέτε, όχι ως ευχή. Αλλά ότι θα πρέπει να κατοχυρώνονται 
αυτά, εκείνα, εκείνα, να τα περιγράψουµε. ∆ηλαδή κάποια διαφοροποίησή 
µου είναι ότι θα πρέπει να είναι καθαρές θέσεις, που να αναγιγνώσκονται 
και να γίνονται κατανοητές και να µην είναι απλές διατυπώσεις ευχετικές, 
διότι τότε δεν θα δεσµεύουν κανέναν. Αυτό υφολογικά τελείως, δηλαδή 
νοµίζω ότι συµφωνούµε. Τι θέλουµε δηλαδή; Θέλουµε ένα ή δυο; Θέλουµε 
δύο, αλλά δύο και να είναι κατοχυρωµένα εκείνο, εκείνο, εκείνο και να τα 
περιγράψουµε. Τώρα, εάν πάµε στη λογική του «θα έπρεπε η πολιτεία…» 
και µόνο ως διατύπωση αυτό τι σηµαίνει; Είναι µια συµβουλή που δίνουµε 
στην πολιτεία; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: ∆εν διαφωνώ στο υφολογικό, απλώς κινδυνεύουµε στη 
δίνη που η πολιτική πολλές φορές πέφτει, της ανάγκης να ανταποκριθεί σε 
αιτήµατα, να οδηγηθούµε σε ρυθµίσεις λαϊκίστικες κ. Πρόεδρε. Αυτές είναι 
λαϊκίστικες ρυθµίσεις. Το υποχρεωτικό Νηπιαγωγείο του ενός έτους, ήταν 
κατά τη γνώµη µου µια ρύθµιση η οποία, αφού η πολιτεία δεν είχε από κάτω 
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την πίεση της κοινωνίας, διότι ποιος θα διαφωνούσε ότι πρέπει το παιδί να 
µπορεί να πηγαίνει στο Νηπιαγωγείο, οδηγήθηκε σε µια ρύθµιση η οποία 
έφερε το χάος και επιµένω σε αυτή την άποψη. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Άρα να τα επισηµάνουµε αυτά τα προβλήµατα και να πούµε 
και πώς πρέπει να γίνει. Ο ένας τρόπος είναι αυτός, ο άλλος είναι ότι δεν το 
δεχόµαστε, ας πούµε. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Εγώ λέω το εξής. Και αν θέλετε τη διατύπωση την 
υφολογική  µπορούµε να τη βρούµε, στην πολιτική έχω µια εµπειρία. Να 
διατυπώνονται  προτάσεις οι οποίες µπορεί να είναι ουσιαστικές. 
Υποχρεωτικό διετές Νηπιαγωγείο, είναι µια πρόκληση για τον όποιο 
Υπουργό να βάλει µια ρύθµιση στο επόµενο νοµοσχέδιο, το πρότεινε το 
Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας, υποχρεωτικό διετές Νηπιαγωγείο και τότε θα 
έχουµε αντίστοιχα προβλήµατα µε αυτά που είχαµε. Το πώς θα το βρούµε 
υφολογικά είναι ένα θέµα. Αλλά η ουσία να είναι ότι πρέπει να 
δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Η ουσία είναι ότι συµφωνούµε να επισηµανθούν οι όροι µε 
τους οποίους θα µπορούσε να λειτουργήσει. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ωραία. Πάω στο θέµα των συµβουλευτικών σταθµών. 
Ήταν φανερό από την ανταλλαγή απόψεων που έγινε, ότι από τη µια µεριά 
υπάρχει και εκεί η καθηµερινή πρακτική, από την άλλη φαίνεται ότι η ουσία 
δεν υφίσταται και εσείς νοµίζω κατά κάποιο τρόπο διατυπώσατε επιφυλάξεις 
για το πώς ουσιαστικά γίνεται. Είναι και αυτό µια άλλη πλευρά του 
προβλήµατος της εκπαίδευσης, µάλλον έχει δυο εκφάνσεις. Η µία είναι ότι 
δίνουµε έµφαση στην ποσότητα και όχι στην ποιότητα. Ειπώθηκε 
προηγουµένως να αυξήσουµε τους συµβούλους σε κάθε σχολείο. Αυτό είναι 
ποσότητα, δεν είναι ποιότητα. Γιατί, έχει τη δυνατότητα αυτή τη στιγµή η 
χώρα, η οικονοµία να κάνει αυτό το πράγµα; Έχουµε δει µέχρι τώρα ποια 
είναι η απόδοση του συστήµατος;  

Θα έλεγα και θα επανέλθω στο θέµα της αξιολόγησης, ότι είναι άλλη 
µια ευκαιρία να αξιοποιήσουµε τη λογική της αξιολόγησης, όχι σε πράγµατα 
που θίγουν οµάδες, εκπαιδευτικούς κλπ., που υπάρχει αντίρρηση, αλλά σε 
διαδικασίες οι οποίες είναι διαχρονικές και αφορούν µια νοοτροπία 
εκπαιδευτικού συστήµατος. Θα έλεγα ότι και για αυτό το θέµα, που 
παρενεβλήθη κατά κάποιο τρόπο, είναι καλό να ζητήσουµε µε κάποιο τρόπο 
να γίνει µια αξιολόγηση των παρεχοµένων υπηρεσιών από αυτούς τους 
συµβουλευτικούς σταθµούς, πριν προχωρήσουµε στο να αυξηθούν, ή στο 
να µειωθούν, ή στο να προτείνουµε να αυξηθεί ο αριθµός των υπηρεσιών. 
Ευχαριστώ. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε συνάδελφε δεν θα διαφωνήσουµε και στο µεν θέµα της 
αξιολόγησης εµείς πρέπει να το έχουµε ως ένα µόνιµο αίτηµα για οτιδήποτε 
πούµε και οτιδήποτε ιδρυθεί και οτιδήποτε λειτουργήσει. Ο δεύτερος άξονας 
της δουλειάς µας εδώ, έχουµε συµφωνήσει ότι είναι µια αξιολόγηση του 
συστήµατος, του εκπαιδευτικού έργου, της σχολικής µονάδας, τα πάντα 
αυτά που έχουµε πει και βεβαίως των εκπαιδευτικών και των µαθητών. Άρα 
η αξιολόγηση θα «παίζει» παντού. Θα υπάρχει παντού. Αλλά δεν θα ήθελα, 
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για λόγους καθαρά πρακτικούς και αποτελέσµατος της δουλειάς µας, να 
πούµε ότι τώρα να περιµένουµε να γίνει µια αξιολόγηση των 
συµβουλευτικών υπηρεσιών, για να δούµε τι θα πούµε γι' αυτές. Γιατί µια 
εµπειρία γενική την έχουµε. Ότι αυτές είναι κάποιες υπηρεσίες 
στελεχωµένες µε κάποιο τρόπο που δεν καλύπτει τις ανάγκες. Αυτό είναι το 
ένα. ∆εύτερον, των µικρών ηλικιών οι ανάγκες δεν καλύπτονται. Τρίτον, οι 
ανάγκες κατά σχολική µονάδα, ή συγκρότηµα σχολικών µονάδων, δεν 
καλύπτονται. Εµείς, όταν κάνουµε µια πρόταση και πούµε το επιθυµητό 
ποιο είναι και η προοπτική ποια είναι και η κλιµακούµενη ζήτηση ποια είναι, 
µπορούµε όλα αυτά να περιγράψουµε. Να µην υιοθετούµε  απόλυτες 
διατυπώσεις του τύπου «αυτό» και τελείωσε, αλλά να δηλώνουµε προς τα 
πού πρέπει να κατευθυνθούµε και τι πρέπει να γίνει. Αυτό συµφωνούµε ότι 
έτσι πρέπει να το πούµε. Αλλά δεν νοµίζω ότι έχουµε τη δυνατότητα να 
περιµένουµε να γίνουν αξιολογήσεις πρώτα γι' αυτά, που θα ήταν ιδανικό, 
όπως το λέτε, για να έρθουµε µετά να πούµε τι θα γίνει µε τις 
συµβουλευτικές υπηρεσίες. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ:  Θα ήθελα, µια που έχουµε τον εκπρόσωπο της Κύπρου, 
αν µπορούσε να µας δώσει κάποιες πληροφορίες για το συγκεκριµένο θέµα, 
τι ισχύει στην Κύπρο για την προσχολική αγωγή. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Να τον ρωτήσουµε αµέσως, τώρα που ήρθε ως ένα 
επιµέρους θέµα. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Μισό λεπτό, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι οι ερωτήσεις για 
το αν έχουµε χρήµατα να αυξήσουµε τους συµβούλους να γίνει αξιολόγηση 
πρώτα του έργου τους κλπ., δεν συνάδει µε την κατάσταση στην οποία 
βρισκόµαστε τώρα. Εγώ στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό δέχτηκα 
τηλέφωνα από µητέρα, η οποία µου είπε ότι «κυρία Σπαθάτου έχω µάθει 
πως τυπώνονται αυτή τη στιγµή βιβλία του κ. Ασκητή για σεξουαλική 
διαπαιδαγώγηση στην Πρωτοβάθµια Εκπαίδευση», δηλαδή δυο τεύχη για 
Α, Β, και Γ και δυο τεύχη για ∆, Ε και Στ ∆ηµοτικού. Είναι δυνατό; Να 
κάνουµε οποιαδήποτε µορφής διδασκαλία σεξουαλική, χωρίς να υπάρχουν 
σύµβουλοι σε κάθε σχολείο; Απορώ δηλαδή. Ευχαριστώ πολύ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Είναι µεγάλο θέµα που θα µας απασχολήσει. Μια πληροφορία 
επ’ αυτού µπορείτε; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Μια πληροφορία. ∆εν είναι κατ' αρχάς του κ. Ασκητή. Τα 
βιβλία αυτά γράφτηκαν, είναι ένας παλιός διαγωνισµός που ξεκίνησε το 
2002, έγινε από το ΕΥΝ και φυσικά τα βιβλία αυτά ήρθαν στο Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο για να πει την άποψή του. Πρόκειται για ένα υλικό το οποίο δε 
δίνεται στον κάθε µαθητή, αλλά στους ανθρώπους οι οποίοι έχουν 
επιµορφωθεί, µέσα στα πλαίσια της αγωγής υγείας. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Σε εκπαιδευτικούς δηλαδή. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ναι σε εκπαιδευτικούς. Υπάρχει βέβαια κι ένα τετράδιο του 
µαθητή, αλλά δεν µοιράζεται στους µαθητές. Εάν υπάρχει στο συγκεκριµένο 
σχολείο το πρόγραµµα Αγωγής Υγείας και υπάρχει επιµορφωµένος 
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εκπαιδευτικός για το συγκεκριµένο αντικείµενο, όχι γενικά για την Αγωγή 
Υγείας, αλλά πώς θα περάσουµε τη σεξουαλική αγωγή στα παιδιά, τότε και 
µόνο αυτός διαχειρίζεται το πρόβληµα. ∆ιαφορετικά δεν µπορούµε να πάµε 
σε καµία λογική ότι µοιράζουµε κάποια φυλλάδια σε όλους τους 
εκπαιδευτικούς, απροετοίµαστους και πολύ περισσότερο στα παιδιά. Γιατί 
φαντάζοµαι ότι κανένας δεν διαφωνεί ότι πρέπει σιγά - σιγά τα παιδιά να 
ενηµερώνονται για τέτοια θέµατα µέσα στο σχολείο, διότι από έρευνες έχει 
αποδειχτεί ότι τα παιδιά κατά 98% έχουν µάθει σχετικά µε τη σεξουαλική 
αγωγή και κυρίως δεν έχουν µάθει, έχουν «παραµάθει», έξω από το σχολείο 
και έξω από την οικογένεια, µε όλους τους κινδύνους που αυτό ακριβώς 
εµφιλοχωρεί. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κάποια στιγµή ίσως κι αυτό να το συζητήσουµε ως ένα θέµα 
από τα αντικείµενα, γιατί θα ήθελε και το Υπουργείο Παιδείας µια στήριξη, 
εννοώ συµβουλευτική, εκ µέρους µας, τι θα έπρεπε να γίνει. Εποµένως ας 
το αφήσουµε αυτό. Έχουµε ανοιχτό το θέµα των ορίων της υποχρεωτικής 
εκπαίδευσης για το οποίο θα πρέπει να µιλήσουµε. Παρακαλώ η κ. Μπίστα. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Μιλάµε για όρια υποχρεωτικής εκπαίδευσης. Κατά τη γνώµη 
µου είναι ψευδοπρόβληµα. Ήδη στο χώρο της επιστηµονικής κοινότητας 
δεν µιλούν για υποχρεωτικότητα, µιλούν για βασική εκπαίδευση. Στη 
δεκαετία του ‘50 και του ’60, που οι γονείς δεν έστελναν τα παιδιά στο 
σχολείο, βεβαίως υπήρχε η υποχρεωτικότητα. Νοµίζω ότι θα περάσουµε 
κάθε όριο αν επιβάλλουµε, όπως νοµίζω ότι ακούστηκε και στο Λύκειο 
υποχρεωτικότητα. Τα περισσότερα παιδιά στα αστικά κέντρα, µα και στα 
µικρότερα, πηγαίνουν πλέον στο Λύκειο. Εάν όµως επιβάλλουµε στο γονιό, 
ή στο παιδί που δεν θέλει να πάει στο Λύκειο, εγώ µιλώ προς τα πάνω στα 
όρια, νοµίζω ότι περνάµε τα όρια. Η κοινωνία έχει πλέον ωριµάσει. ∆εν είναι 
ο γονιός που θα το κρατούσε το παιδί και στη Β και στη Γ ∆ηµοτικού δεν θα 
το έστελνε. Νοµίζω ότι αυτό από την κοινωνία έχει λυθεί. Γι' αυτό κατά τη 
γνώµη µου θα πρέπει η υποχρεωτικότητα, ως προς τα πάνω όρια, να 
παραµείνει µέχρι και τη Γ Γυµνασίου. Το ένα είναι αυτό. 

Για να µην ξαναλάβω το λόγο, συνεχίζοντας λίγο το συλλογισµό που 
κατέθεσε ο κ. Παϊζης ως προς την ηµερήσια διάταξη. Και το 1ο, αλλά κυρίως 
το 2ο κ. Πρόεδρε, «Ποιότητα της εκπαίδευσης», ιδιαίτερα για το 2ο, η 
επιστήµη έχει απαντήσει και για τα αναλυτικά προγράµµατα κλπ. και εκεί 
νοµίζω ότι θα κινηθούµε, ήδη οι πανεπιστηµιακοί µπαίνουν. Το τρίτο όµως 
θέµα που είναι η πρόσβαση στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, είναι θέµα 
εκπαιδευτικής πολιτικής και πολιτικής βούλησης. Νοµίζω ότι θα πρέπει να 
ξεκινήσουµε από εκεί, γιατί ανάλογα µε το τι θα θέσουµε εναλλακτικά για 
επάνω, για την πρόσβαση, θα διαφοροποιηθούν πιθανό και αυτά που 
υπάρχουν στο 2ο. Αυτή είναι η δική µου θέση, ευχαριστώ. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Είναι αλήθεια, θα αλληλοεπηρεάζονται. Προτού 
προχωρήσουµε να πω κάτι που ίσως είναι σηµαντικό για τη συζήτησή µας. 
Το να θέσουµε τα όρια της υποχρεωτικής εκπαίδευσης δεν είναι ένα θέµα 
επιφανειακό και θεωρητικό. Θα έχει την απήχησή του στα αναλυτικά 
προγράµµατα. ∆ηλαδή αν θεωρούµε ότι ο Έλληνας πολίτης πρέπει µέχρι τα 
15 του να έχει πάρει κάποια στοιχεία µορφωτικά, ώστε να έχει τις 
απαραίτητες προϋποθέσεις να κινηθεί στην πατρίδα του, αυτό οδηγεί σε µια 
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συγκεκριµένη µορφή προγράµµατος, στο οποίο πρέπει να περιληφθούν 
γνώσεις, τις οποίες θέλουµε να ξέρει αυτός ο άνθρωπος µεθαύριο. ∆ηλαδή 
δεν είναι θεωρητικό θέµα που να πούµε «τι 15, τι 18 χρονών, τι 9 χρόνια τι 
12». Είναι να σκεφτούµε εάν αυτές οι πρόσθετες µορφωτικές δυνατότητες 
που δίνουµε στο Λύκειο, γιατί έχουµε συζητήσει για ένα Γενικό Λύκειο εδώ, 
θέλουµε να είναι γενικευµένες, ή µε αίσθηση ρεαλισµού, λέµε ότι µέχρι τα 15 
χρόνια να έχουµε δώσει αυτά τα βασικά που πρέπει να ξέρει και από εκεί 
και πέρα τα διευρύνουµε. Θέλω να πω ότι θα έχει αντίκτυπο στα αναλυτικά 
προγράµµατα το τι θα πούµε. ∆εν είναι απλώς αριθµητική 15 ή 18 χρονών, 
9 ή 12 χρόνια. Εάν θέλουµε να είµαστε κάπου σε κάποια όρια 
πραγµατικότητας ελληνικής, της περίφηµης, αυτό που θα µπορούσαµε σε 
πρώτη φάση να εξασφαλίσουµε είναι αυτά τα 9 χρόνια, αλλά εγώ θα 
εισηγούµουν ως προοπτική και ως επιθυµία να είναι τα 12. Είναι άλλο 
πράγµα το ένα και άλλο το άλλο. 
 ∆ηλαδή σε πρώτη φάση θα µπορούσαµε να µιλάµε και να ζητάµε 
βελτίωση και να βοηθήσουµε κι εµείς αυτό µε τα αναλυτικά προγράµµατα 
και µε τις κατευθύνσεις που θα δώσουµε, για µια 9χρονη που στην 
πραγµατικότητα, εάν συνοδευτεί από την πρότασή µας για 2 χρόνια στο 
Νηπιαγωγείο, είναι οπωσδήποτε 10χρονη και µπορεί  να γίνει και 
11χρονη,.Ήδη µιλάµε δηλαδή για µια διεύρυνση ουσιαστική και να 
αφήσουµε ως προοπτική το να δώσουµε µεγαλύτερες µορφωτικές ευκαιρίες 
στον Έλληνα πολίτη. Τουλάχιστον εµείς οι δάσκαλοι δεν νοµίζω ότι είµαστε 
αντίθετοι ποτέ. Αλλά πρέπει να είµαστε και ρεαλιστές, να ξέρουµε µέχρι πού 
να το φτάσουµε. Άλλο το τι λέµε τώρα να γίνει και άλλο τι βλέπουµε ως 
προοπτική, αφού , όπως και ο κ. Πανάρετος συχνά µας επισηµαίνει, 
περιγράψουµε και τις δυσκολίες και τα προβλήµατα και όλα αυτά τα 
πράγµατα, για να µην λέµε γενικότητες. 

Εάν συµφωνείτε θα µπορούσαµε να κάνουµε µια διατύπωση από 
αυτά που λέτε τώρα, προσπαθώ να συγκεντρώσω ως σκέψεις, να 
εισηγηθούµε την 9ετή υποχρεωτική εκπαίδευση, στην πραγµατικότητα 
ζητάµε να προστεθούν, αν συµφωνούµε, να αυξηθούν τα έτη του 
Νηπιαγωγείου, οπότε πάµε σε υποχρεωτική εκπαίδευση 11ετή. Εγώ θα 
ήθελα και το εισηγούµαι και, αν γίνει δεκτό, θα µπορούσαµε να το 
διατυπώσουµε, να γίνει αυτό µε µια προοπτική µελλοντική ως στόχο 
ευρύτερο και απώτερο, να φτάσουµε στη 12ετή στην πραγµατικότητα 14ετή. 
14 χρόνια που είναι πάρα πολλά βέβαια, αυτό είναι κάτι άλλο. Συµφωνείτε 
να κάνουµε µια τέτοια κατ' αρχήν διατύπωση; Θα µιλήσει ο κ. Τρικαλινός, 
γιατί έχει άλλη θέση, θα τον ακούσουµε, αλλά λέω αυτές τις σκέψεις που 
µάζεψα, για να τις επεξεργαστούµε στο µυαλό µας. Κύριε Τρικαλινέ. Θυµίζω 
ότι ο κ. Τρικαλινός είναι εκπρόσωπος της ΠΟΣ∆ΕΠ. 

 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Κατ' αρχήν να διευκρινίσω πως ό,τι δηµοσιεύτηκε στην 
εφηµερίδα δεν εκπροσωπεί την ΠΟΣ∆ΕΠ, για όσους το διάβασαν. 
∆ηµοσιεύτηκε σε κυριακάτικη εφηµερίδα οι λεγόµενες θέσεις της ΠΟΣ∆ΕΠ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Συγγνώµη τι είπατε; Ότι αυτό που δηµοσιεύτηκε στην 
εφηµερίδα.....; 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: ∆εν αντιπροσωπεύει τις θέσεις της ΠΟΣ∆ΕΠ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ήταν απόψεις, δεν ήταν κείµενο της ΠΟΣ∆ΕΠ. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Ναι.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Καλά κάνετε και το λέτε γιατί προβλήθηκε αλλιώς. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Να το διευκρινίσω. Εστάλη επιστολή προς την εφηµερίδα, 
θα πρέπει να τη δηµοσιεύσει σήµερα, µια που χτες δεν κυκλοφορούσαν.  
 Να ξεκινήσω από το γεγονός ότι πραγµατικά είναι λίγο δύσκολο να 
αντιµετωπίσουµε τα επιµέρους ζητήµατα, αν δεν δούµε τη συνολική τους 
αντιµετώπιση και µερικές φορές θέτοντας στόχους γενικούς, θα 
αναγκαστούµε να τους εξειδικεύσουµε, προς αποφυγή διαφόρων 
παρεξηγήσεων. Αλλά εδώ θέλω να διευκρινίσω ότι άλλο θέµα τι θα πούµε 
εµείς και άλλο τι θα κάνουν οι πολιτικοί. Αυτό αφορά αποκλειστικά και µόνο 
αυτούς. Εάν πατήσουν στις δικές µας απόψεις, µα πάντα γίνεται αυτό. 
Πάντα γίνεται. Λέει κάποιος µια ολόκληρη πρόταση και παίρνουν ένα 
κοµµατάκι της πρότασης, το εφαρµόζουν και λένε «εφαρµόσαµε την 
πρόταση». Αυτό γίνεται πάντα. ∆εν αφορά εµάς. Εµείς ήρθαµε εδώ για να 
διατυπώσουµε τους στόχους που πιστεύουµε ότι θα αλλάξουν την 
Πρωτοβάθµια και τη ∆ευτεροβάθµια Εκπαίδευση, πρώτον.  

∆εύτερον. Άκουσα την πρόταση για τις δυο τάξεις του Νηπιαγωγείου. 
Προσωπικά δεν έχω αντίρρηση, βέβαια θα ήθελα να ακούσω και λίγο 
απόψεις παιδοψυχολόγων επ’ αυτού. ∆εν είµαι σίγουρος ότι η 
πειθαρχηµένη ζωή στα πλαίσια του Νηπιαγωγείου, δεν έχω γνώσεις 
ερώτηµα θέτω µόνο, είναι η βέλτιστη λύση για παιδάκια της ηλικίας των 4 ή 
5 ετών. Θα πρέπει αυτό λίγο να το προσέξουµε, πάλι λέω δεν έχω γνώση. 
Τα δυο χρόνια εµένα µου ακούγονται καλά και θα µπορούσα να τα 
υποστηρίξω υπό ορισµένες προϋποθέσεις όπως σας είπα.  

∆εύτερο ζήτηµα, η έννοια της υποχρεωτικότητας. Θα συµφωνήσω µε 
κ. Μπίστα ότι όταν µιλάµε για υποχρεωτικότητα. σήµερα θα πρέπει να 
ξεχάσουµε ότι θα πάει χωροφύλακας να µαζέψει το παιδάκι να το πάει στο 
σχολείο, είτε αυτό λέγεται Νηπιαγωγείο. Η έννοια της υποχρεωτικότητας η 
δική µας, θα πρέπει να δίνει το στίγµα τι χρειάζεται ένας πολίτης για να 
κινηθεί ανεξάρτητα στην ελληνική κοινωνία και εδώ θέτω το εξής ερώτηµα: 
απόφοιτος Γυµνασίου και απόφοιτος Λυκείου, ο οποίος δεν βαδίζει προς τη 
µεταδευτεροβάθµια και τριτοβάθµια εκπαίδευση, σε τι θα διαφέρουν στις 
εργασιακές τους ικανότητες; Προφανώς ο απόφοιτος του Λυκείου θα έχει 
όλα τα προσόντα και ο απόφοιτος του Γυµνασίου τίποτε. Έτσι βγαίνει 
λογικά. Βεβαίως ο απόφοιτος Λυκείου έχει το δικαίωµα να πάει στη 
µεταδευτεροβάθµια εκπαίδευση. Αυτό είναι το ένα προσόν. Όµως υπάρχει 
και µεγάλη µερίδια παιδιών που δεν ακολουθούν αυτή την οδό. Πιστεύουµε 
ότι αυτοί έχουν τα απαραίτητα εφόδια, ή µήπως δεν θα έπρεπε να πάνε στο 
Λύκειο αυτοί; Να το πούµε ξεκάθαρα ότι µε τις 3 τάξεις του Γυµνασίου είναι 
ικανός να ανταπεξέλθει στις απαιτήσεις της αγοράς εργασίας; Πιστεύω όχι. 
∆ιότι πιστεύω ότι σε ηλικία 15 ετών και έτσι όπως είναι διαρθρωµένο 
σήµερα το σύστηµα, δεν είναι δυνατό να αποκτήσει τα απαραίτητα εφόδια. 
Θυµάστε ότι το ∆ηµοτικό ήταν υποχρεωτικό µέχρι πριν από 40 χρόνια, µετά 
εµφανίστηκε η ανάγκη να γίνει υποχρεωτικό το Γυµνάσιο, διότι άλλαξαν οι 
συνθήκες της κοινωνίας και των κοινωνικών απαιτήσεων. Σήµερα έχουν 
αλλάξει ξανά. Νοµίζω ότι από τώρα θα πρέπει να πούµε ότι είναι 



6η (12η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 16/6/2009 

 34

υποχρεωτικές οι 12 τάξεις, µε την έννοια της υποχρεωτικότητας την οποία 
την εξέφρασα και την οποία ως ένα βαθµό την εξέφρασε και ο κ. Πρόεδρος, 
ότι δηλαδή εµείς, όχι επιθυµούµε στο µέλλον να γίνει, εµείς θεωρούµε ότι 
σήµερα είναι απαραίτητο. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ως προοπτική. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Επόµενο ζήτηµα. Έχει σχέση και όλη αυτή η τοποθέτηση 
µε το πώς θα αντιµετωπίσουµε και την πρόσβαση και το Λύκειο, αλλά και τη 
δοµή της εκπαίδευσης. Υπάρχει η άποψη και την ξέρετε, είµαι οπαδός της, 
δεν είναι άποψη της ΠΟΣ∆ΕΠ, το 12τάξιο ενιαίο σχολείο. Την ξέρετε αυτή 
την άποψη, η οποία λέει ότι έχουµε ένα ενιαίο σχολείο, άσχετο ποιος 
διδάσκει, αλλά τα προγράµµατά του έχουν µια ενιαιότητα. Θα µπορούσαµε 
να το εφαρµόσουµε αν καταλήγαµε σε 9τάξιο σχολείο. Ο διαχωρισµός των 
σχολείων σε ∆ηµοτικό – Γυµνάσιο, εάν µιλάµε για υποχρεωτική εκπαίδευση 
δεν έχει κανένα νόηµα, πέρα των διδασκόντων, που αυτό είναι ένα ζήτηµα 
που θα το δούµε. Ναι αυτό είναι ένα ζήτηµα που µπορεί να γίνει µέσα στα 
πλαίσια του ενός ενιαίου σχολείου. Εγώ πιστεύω ότι θα πρέπει να 
αντιµετωπίσουµε το σχολείο ως ενιαίο 12τάξιο σχολείο και να καταρτίσουµε 
ανάλογα και τα προγράµµατα, µε τη λογική των επαναλαµβανόµενων 
κύκλων. Εν πάση περιπτώσει για να µην µακρηγορώ, θα ήθελα να θέσω κι 
ένα άλλο ζήτηµα. Ειπώθηκε εδώ από κάποιους, ότι πρέπει να προτείνουµε 
αυτό, γιατί είναι οικονοµικό πρόβληµα, ο κ. Γκλαβάς νοµίζω ότι είπε να 
ζητήσουµε αύξηση τουλάχιστον των συµβούλων, γιατί δεν µπορεί να 
υπάρχει … 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Συµβουλευτικό σταθµό νέων, εγώ δεν έθεσα θέµατα 
οικονοµικά. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Ναι, πιθανό κάποιος άλλος, µε συγχωρείτε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μην αναφέρεστε σε πρόσωπα, την άποψή σας. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Η άποψή µου είναι ότι εµάς δεν µπορεί να µας ενδιαφέρει 
η εφικτότητα ή µη, από άποψη οικονοµική. Εµείς ζητούµε αυτό. Εάν η 
πολιτεία θέλει να το πετύχει, πρέπει να βρει τους πόρους, εποµένως δεν θα 
µε περιορίσει σε καµία τοποθέτησή µου, σε καµία θέση µου η εφικτότητα ή 
µη. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε του Παιδαγωγικού έχετε το λόγο. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ευχαριστώ πολύ κ. Πρόεδρε. Οι προηγούµενες παρεµβάσεις 
µου είχαν αφορµή τοποθετήσεις που έγιναν για διάφορα θέµατα, τώρα 
µπαίνω επί του κυρίως θέµατος, έτσι όπως το έθεσε ο κ. Πρόεδρος, αφού 
προηγουµένως ανακοινώσω στα µέλη εδώ του Συµβουλίου ότι ήδη σήµερα 
στάλθηκαν οι τέσσερις προτάσεις του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου που είχαµε 
υποσχεθεί ότι θα καταθέσουµε σήµερα. Η µία αφορά τα σχολικά βιβλία, η 
δεύτερη αφορά την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου, η τρίτη αφορά την 
επιµόρφωση των εκπαιδευτικών και η τέταρτη την Τεχνική Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση. Άρα υπάρχει µια σειρά θεµάτων, τα οποία καλύπτονται από 
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άποψη εισηγήσεων του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, που θα µας 
απασχολήσουν στις επόµενες συνεδριάσεις. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Για την Τεχνική Επαγγελµατική ισχύει αυτό που στέλνετε 
τώρα ως πρόσφατο, απλώς έχουµε δει και τι έχει υποστηριχθεί στο 
παρελθόν µε το παλαιότερο κείµενο. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Αυτό που στάλθηκε ήταν αυτό που είχα παρατηρήσει εγώ ότι 
το 2005 είχε καταθέσει το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, µια πρόταση για το 
Λύκειο γενικότερα και ειδικότερα για το επαγγελµατικό σχολείο. Εποµένως 
αυτό που στάλθηκε ήταν µε την αφορµή που είχα πει ότι δεν είναι δυνατό να 
σχεδιάζουµε, χωρίς να ξέρουµε τι υπάρχει από τα προηγούµενα. 

Επί του θέµατος που θέσατε κ. Πρόεδρε, θεωρώ πολύ βασικό και 
πρωταρχικό το να καθορίσουµε σαφώς για ποια υποχρεωτικότητα µιλάµε, 
διότι πολύ εύστοχα είπατε, δεν µπορούµε να σχεδιάσουµε κανένα ποιοτικό 
στοιχείο της εκπαίδευσης, αν δεν ξέρουµε τα δοµικά της χαρακτηριστικά 
τουλάχιστον όσον αφορά την υποχρεωτικότητα. Γιατί αλλιώς θα έχω ένα 
πρόγραµµα σπουδών όταν έχω ένα κύκλο 9 ετών παραµονής των παιδιών 
στα σχολεία και αλλιώς θα έχω αν 12 χρόνια υποχρεώσω τα παιδιά να 
παραµείνουν στο σχολείο. Άρα είναι το πρωταρχικό και υπό αυτή την έννοια 
έπρεπε να µας απασχολήσει, εφόσον έφτασε η ώρα των αποφάσεων, 
πρώτο και καλύτερο. 

Όσον αφορά αυτά που ειπώθηκαν. Κατ' αρχάς έτσι κι αλλιώς και 
µέχρι τώρα υποχρέωση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου ήταν, ανεξάρτητα 
του πότε τελείωνε η υποχρεωτικότητα, να σχεδιάζει τα προγράµµατα 
σπουδών µε την ολοκλήρωση της παραµονής των παιδιών και στο Λύκειο, 
δηλαδή αυτή ήταν η προσπάθεια, δεν λέω ότι επετεύχθη, αλλά η 
προσπάθεια αυτή ήταν. 12 χρόνια είναι τα σχολειά µας, ανεξάρτητα από την 
υποχρεωτικότητα εποµένως, τα προγράµµατα σπουδών έπρεπε να λάβουν 
υπόψη τους αυτή την παράµετρο και να είναι προσαρµοσµένα προς αυτή τη 
φιλοσοφία. 

Το δεύτερο που έχω να παρατηρήσω είναι ότι δεν πρέπει και τόσο 
πολύ να µας απασχολήσουν αυτά τα όρια της υποχρεωτικότητας, γιατί 
όπως είπε και η κ. Μπίτσα, εκείνο που θα πρέπει να µας ενδιαφέρει εµάς 
είναι τι µαθαίνουν τα παιδιά µας µέσα στο σχολείο. Τα ποιοτικά στοιχεία και 
εάν τελειώνοντας, για παράδειγµα το Γυµνάσιο, είναι ικανά να κάνουν 
συγκεκριµένα πράγµατα, τα οποία απαιτεί το εκπαιδευτικό σύστηµα να 
κατέχουν τα παιδιά αυτά. Ειδικότερα τα τελευταία χρόνια διαπιστώνεται ότι 
τα παιδιά φοιτούν κατ' εξοχήν στο Λύκειο και δεν έχουµε µεγάλες διαρροές, 
για οικονοµικούς ή οικογενειακούς λόγους, από τη φοίτηση στο Λύκειο, αλλά 
έχουµε τις διαρροές που υπάρχουν, ερευνητικά τουλάχιστον οφείλονται στις 
µαθησιακές δυσκολίες που έχουν τα παιδιά και εκεί θα πρέπει να δώσουµε 
τη µεγάλη µάχη. Ενώ έχουµε στο ∆ηµοτικό σχεδόν µηδενική µαθητική 
διαρροή και ευτυχώς που την έχουµε, στην Α Γυµνασίου η µαθητική 
διαρροή και σε όλο το Γυµνάσιο γίνεται περίπου 6%, που είναι ένα πολύ 
σηµαντικό ποσοστό αριθµητικό, και µολονότι είναι πολύ κάτω από το µέσο 
όρο που βάζει ότι θα πρέπει να έχει επιτευχθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση το 
2010, το 10%, θα πρέπει εµάς να µας ανησυχεί. ∆εν διαρρέουν οι µαθητές 
αυτοί επειδή οι γονείς κρατάνε τα παιδιά τους για να πάνε στα χωράφια, ή 
για να τα απασχολήσουν σε οικογενειακές επιχειρήσεις, διαρρέουν γιατί 
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αδυνατούν λόγω των αδυναµιών που κουβαλάνε από το ∆ηµοτικό σχολείο 
να παραµείνουν στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα. Άρα θα πρέπει να 
δοθεί η µάχη -και πρέπει να δοθεί- στο ∆ηµοτικό και µάλιστα στις πρώτες 
τάξεις του ∆ηµοτικού. Γι' αυτό και ήµουν τόσο αναλυτικός, πού πρέπει να 
βρίσκουµε τις αδυναµίες των παιδιών και πού πρέπει να παρεµβαίνουµε, 
διότι µόνο έτσι θα αντιµετωπίσουµε αυτό που λέγεται µαθητική διαρροή η 
οποία δεν ταιριάζει σε µια πολιτισµένη κοινωνία που θέλει όλα τα παιδιά να 
βρίσκονται µέσα στο εκπαιδευτικό σύστηµα, έστω για 9 χρόνια, αν δεν πάµε 
στα 12 χρόνια υποχρεωτικότητας. 

Οι µαθητές οι οποίοι τελειώνουν το Γυµνάσιο και οι ίδιοι συνεχίζουν 
σχεδόν στο Λύκειο σε µεγάλο ποσοστό και διαρρέουν πάλι αυτοί που έχουν 
αδυναµίες. Το ποσοστό στο Λύκειο είναι 10% και πάλι βρισκόµαστε στο 
επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αν πάµε όµως στην τεχνική 
επαγγελµατική εκπαίδευση, τότε εκτινάσσονται όπως είχα πει και 
παλαιότερα, τα ποσοστά, στο 22 και 23%. Αυτό σηµαίνει ότι εκεί τα παιδιά 
διαρρέουν για πολλούς και ποικίλους λόγους και έτσι επειδή η µέτρηση από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν γίνεται µέσα στο σχολείο, αλλά γίνεται περίπου 
στα 22 χρόνια, και γίνεται η µέτρηση σε σχέση µε την αγορά εργασίας και 
όχι σε σχέση µε την απόδοση του εκπαιδευτικού συστήµατος. Άρα βρίσκουν 
έναν άνθρωπο που είναι 22 χρονών και τον ρωτάνε «τι έχεις τελειώσει». 
Αυτός ο άνθρωπος απαντά, είτε ∆ηµοτικό, είτε Γυµνάσιο, είτε Λύκειο, είτε 
ΤΕΕ και εποµένως καταγράφεται σε µια ηλικία 22 ετών και µέσα εκεί 
συµπεριλαµβάνει για την Ελλάδα, όχι µόνο τους Έλληνες, αλλά και τους 
µετανάστες, οι οποίοι έρχονται µε ιδιαίτερα προβλήµατα, από την Αλβανία 
κατ' εξοχήν, που δεν έχουν τελειώσει, ή που βρίσκονται στην Ελλάδα, αλλά 
δε φοίτησαν στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα, διότι τελειώνοντας το 
∆ηµοτικό πολλοί Αλβανοί δεν θεωρούν αναγκαίο να στείλουν τα παιδιά τους 
στο Γυµνάσιο και στο Λύκειο, ή επειδή τα παιδιά αυτά λόγω των 
µαθησιακών δυσκολιών, που είναι ευρύτερες, όπως προκύπτει τουλάχιστον 
σε θέµατα γλώσσας, διαρρέουν ευκολότερα από το ελληνικό εκπαιδευτικό 
σύστηµα. 

Άρα τι θέλω να πω;  Ότι έτσι κι αλλιώς από το 1836 που ψηφίστηκε ο 
πρώτος νόµος για την Πρωτοβάθµια εκπαίδευση, η εκπαίδευση ήταν 
υποχρεωτική. Από τότε δεν ελήφθη κανένα µέτρο για τους γονείς και τα 
παιδιά που δεν εφάρµοσαν το νόµο, παρά µόνο µια φορά στο Ρέθυµνο ένας 
Εισαγγελέας, το είχα αναφέρει και παλαιότερα, συνέλαβε κάποιο γονιό, η 
κοινωνία και όλοι ξεσηκώθηκαν και αυτός ο γονιός βρέθηκε πάλι στο σπίτι 
του και σωστά βρέθηκε στο σπίτι του. Θέλω να πω δηλαδή ότι έτσι κι 
αλλιώς ό,τι και να λέει ο νόµος, εάν εµείς δεν βελτιώσουµε τα ποιοτικά 
στοιχεία της εκπαίδευσης, θα έχουµε φαινόµενα µαθητικής διαρροής και εκεί 
είναι το πρόβληµα και δεν είναι το πρόβληµα στο αν θα είναι 9 ή 12 χρόνια. 

Σίγουρα θα µπορούσαµε όλοι να συµφωνήσουµε ότι χρειαζόµαστε να 
βελτιώσουµε τουλάχιστον τα ποιοτικά στοιχεία σε όλο το επίπεδο της 
εκπαίδευσης, είτε είναι υποχρεωτικό, είτε δεν είναι υποχρεωτικό και από εκεί 
και πέρα ας συµφωνήσουµε σήµερα και δεν νοµίζω ότι υπάρχει βασική 
αντίρρηση, ότι εάν έχουµε καλά προγράµµατα σπουδών και 
αντιµετωπίσουµε τις µαθησιακές δυσκολίες σε επίπεδο υποχρεωτικής 
εκπαίδευσης, τότε είναι σίγουρο ότι το µεγαλύτερο µέρος, αν όχι στο σύνολό 
τους, οι µαθητές θα συνεχίσουν και στο Λύκειο. ∆ιότι και οι γονείς έχουν 
καταλάβει ότι τι θα τα κάνουν τα παιδιά στο σπίτι. ∆ηλαδή µόνο εάν τα 
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παιδιά φύγουν και δεν τους ακούν, δεν έρχονται στο σχολείο. Όχι επειδή οι 
γονείς τα κρατάνε στο σπίτι για να κάνουν δουλειές. Αυτή η κοινωνία που 
ξέραµε παλαιότερα, έχει τελείως διαφοροποιηθεί. Με δεδοµένο ότι πλέον ο 
άνθρωπος χρειάζεται ευρύτερη γνώση για να αντιµετωπίσει τις νέες 
τεχνολογίες και να µπορεί να επανακαταρτιστεί, έτσι τουλάχιστον όπως η 
αγορά εργασίας επιβάλλει, σίγουρα και το Λύκειο ακόµη δε φτάνει. 
Χρειάζεται δηλαδή ο άνθρωπος να αποκτά πολύ καλή γενικευµένη γνώση, 
σε όσο γίνεται ευρύτερη σχολική παρουσία, ώστε να µπορεί στη συνέχεια 
να επανακαταρτίζεται. ∆ιότι έτσι κι αλλιώς τα περισσότερα γνωστά 
επαγγέλµατα έχουν φύγει από το στερέωµα της αγοράς εργασίας, τρέχει 
τόσο γρήγορα η τεχνολογία, ώστε απαξιώνονται εκατοντάδες επαγγέλµατα. 
άρα εµείς θα πρέπει να ετοιµάσουµε έναν άνθρωπο µε πολύ ευρύτερη και 
γενικότερη παιδεία, όσο γίνεται µε περισσότερη παρουσία µέσα στο σχολικό 
σύστηµα, ώστε να µπορεί στη συνέχεια να καταρτίζεται βραχυχρόνια ή 
µακροχρόνια, για να εντάσσεται και στην αγορά εργασίας. Ευχαριστώ πολύ. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ο κ. Γιαλουρής έχει το λόγο. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ:  Θα ήθελα να κάνω µια επισήµανση υπό µορφή ενός 
ερωτήµατος. Όταν λέµε υποχρεωτικότητα εννοούµε και οµοιοµορφία, ή 
υποχρεωτικότητα µε τη δυνητική διαφοροποίηση; Τι θέλω να πω µε αυτό. 
Αν υποθέσουµε ότι εννοούµε υποχρεωτικότητα και οµοιοµορφία και πάµε 
στο 12ετές, σηµαίνει τότε ότι µέχρι και το Λύκειο θα είναι οµοιόµορφα, 
δηλαδή δεν θα υπάρχει τεχνική εκπαίδευση. Ή µπορούµε να πούµε υπάρχει 
12ετή υποχρεωτική, µε την έννοια ότι µπορεί να διαφοροποιείται από ένα 
στάδιο και µετά, υποχρεωτικό µεν, αλλά µε διαφορετική εκπαίδευση. Αυτό 
ήθελα να το ξεκαθαρίσουµε, γιατί είναι άλλο το ένα πράγµα και άλλο το 
άλλο. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μάλιστα. ∆ηλαδή η εξειδίκευση δεν σηµαίνει ότι αποκλείεται 
από την υποχρεωτικότητα, θα υπάρχει µέσα στην υποχρεωτικότητα εφόσον 
κανείς πάει σε εκείνη. 
 
Α. ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Για προβληµατισµό καταθέτω, αν ένας µαθητής 
δεν πάει στην Α Λυκείου και αποχωρήσει από την εκπαίδευση, όταν κάποτε 
θελήσει να πάρει επαγγελµατική κατάρτιση µέσω των ΕΠΑΣ, θα πρέπει να 
τον γυρίσουµε σε µαθητικά θρανία µε βασικά µαθήµατα, που δεν θα έχει 
διδαχτεί, της Α Λυκείου και δεν θα µπορέσει να πάρει την επαγγελµατική 
κατάρτιση των ΕΠΑΣ. Λαµβανοµένου υπόψη ότι η Α Λυκείου είναι βασική 
και έχει τα βασικά µαθήµατα Μαθηµατικά, Φιλολογικά, ενώ η ΕΠΑΣ δεν έχει, 
θα πρέπει να το δούµε, να προβληµατιστούµε για την Α Λυκείου.  

Επίσης θέλω να καταθέσω ότι διαρροή υπάρχει και είναι έντονη 
στους Ροµά και πρέπει να προβληµατιστούµε, βάσει ποιον κινήτρων θα 
συνεχίζουν τις σπουδές µετά τη λήψη του επιδόµατος, µετά δηλαδή την 11η 
Σεπτεµβρίου. Γιατί από εκεί και πέρα αποχωρούν. Αποχωρούν γιατί οι 
γονείς τα µετακινούν, ή γιατί τους βάζουν να εργάζονται νωρίς. Είναι µια 
ειδική κατηγορία.  

 
Α. ΡΗΝΑΚΗ: Να µου επιτρέψετε πρώτα να δικαιολογήσω την απουσία του 
Προέδρου της ∆ιδασκαλικής Οµοσπονδίας του κ. Μπράτη, ο οποίος 
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βρίσκεται σήµερα στα ∆ικαστήρια για ένα θέµα υποστήριξης µιας 
συναδέλφου. Εκείνο που θα ήθελα να πω, γιατί µιλάµε για όρια 
υποχρεωτικής εκπαίδευσης, είναι ότι εµείς µετά από πολλά Συνέδρια και 
πολύ κουβέντα που έχουµε κάνει επί του θέµατος, έχουµε καταλήξει ότι 
σήµερα δεν είναι υποχρέωση, είναι δικαίωµα των παιδιών, των µαθητών, η 
12χρονη υποχρεωτική εκπαίδευση, τέτοια εκπαίδευση, η οποία να είναι 
ευχάριστη και ελκυστική γι' αυτά. Θα συµφωνήσω απόλυτα µε τις απόψεις 
του κ. Γκλαβά ότι οι µαθητές θα πρέπει να έχουν τις ικανότητες από χρόνο 
σε χρόνο να παρακολουθούν το επίπεδο της τάξης. Το ζητούµενο είναι, που 
επίσης το επεσήµανε ο κ. Γκλαβάς, ότι αυτή τη στιγµή αντιµετωπίζουµε 
προβλήµατα που παρουσιάζονται σε µαθητές, είτε µαθησιακά, είτε 
συµπεριφοράς, δεν έχουµε όµως τη δυνατότητα πρόληψης αυτών των 
προβληµάτων. Γι' αυτό και παρουσιάζονται και πάρα πολλά φαινόµενα βίας, 
αναπτυσσόµενης βίας, µε τα χρόνια στους µαθητές µας. 

Έχουµε την υποχρέωση, αυτό εµείς πιστεύουµε, να δώσουµε τέτοιου 
είδους προϋποθέσεις στην εκπαίδευση, που να τιµά και τους 
εκπαιδευτικούς, αλλά κυρίως τους µαθητές. Να µιλήσω ιδιαίτερα για την 
προσχολική αγωγή. Για µας είναι υποχρέωση της πολιτείας η δίχρονη 
προσχολική αγωγή. Είναι πραγµατικά πολύ σηµαντικό το ότι 
θεσµοθετήθηκε ο ένας χρόνος προσχολικής αγωγής, γιατί αυτό µπορεί να 
ανέδειξε προβλήµατα, αλλά το µεγάλο πρόβληµα που διαπιστώσαµε, είναι 
το εξής. Όλα τα προηγούµενα χρόνια, 30 χρόνια και, στο Νηπιαγωγείο 
φοιτούσαν, ήταν τα τυχερά παιδιά που φοιτούσαν προνήπιο και νήπιο, γιατί 
είτε οι γονείς τους δεν ήταν εργαζόµενοι, είτε έβρισκαν κάποιους άλλους 
τρόπους, παιδικούς σταθµούς κλπ., που θα σας πω εγώ εκπαιδευτικός, η 
κόρη µου δεν πήγε σε Νηπιαγωγείο, γιατί δεν µπορούσα 12 η ώρα να την 
πάρω, ήταν µακριά από το ∆ηµοτικό σχολείο, οπότε αντιλαµβάνεστε ότι 
αυτό το παιδάκι όταν πήγε στο σχολείο ήταν σε διαφορετική κατάσταση από 
εκείνα τα παιδιά που µπορούσαν να περάσουν από αυτή τη διαδικασία. 

Να πω όσον αφορά εάν είναι φρόνιµο τα παιδιά για 2 χρόνια να 
πηγαίνουν στο Νηπιαγωγείο ή όχι, να πω ότι είναι πολύ σηµαντικό να 
µπορεί να γίνεται οµαλά η µετάβαση από το ένα στάδιο στο άλλο. Είναι 
πολύ πιο ψυχοφθόρο οι µαθητές να πηγαίνουν στην Α ∆ηµοτικού χωρίς να 
έχουν περάσει το προπαρασκευαστικό στάδιο του Νηπιαγωγείου και έχουν 
πραγµατικά πολύ περισσότερα προβλήµατα να ενταχθούν µέσα στο 
σχολικό σύστηµα. Θεωρούµε πολύ σηµαντικό εν κατακλείδι τα 2 χρόνια 
προσχολικής υποχρεωτικής αγωγής, συν 12 χρόνια υποχρεωτικής 
εκπαίδευσης στο σχολείο, µε την υποχρεωτικότητα όπως την εκλαµβάνει ο 
καθένας, γιατί ζούµε σε µια εποχή που πραγµατικά νοµίζω ότι θα έπρεπε να 
µιλάµε για δικαίωµα των µαθητών και όχι υποχρέωση του γονιού να το 
πάρει, όπως είπε και ο κ. Γκλαβάς, οι γονείς αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε 
ένα τέτοιο επίπεδο που νοµίζω ότι δεν χρειάζεται κανείς να τους πείσει γι' 
αυτό. 

Επιτρέψτε µου µόνο µια κουβέντα όσον αφορά, επειδή αναφέρθηκε, 
θα το πούµε παρακάτω, για το Ολοήµερο σχολείο. Πραγµατικά θα πω ότι 
εδώ είναι ένα πολύ σηµαντικό σηµείο να κουβεντιάσουµε για τι Ολοήµερο 
θέλουµε, αν αυτό το Ολοήµερο θα πρέπει να ικανοποιεί κοινωνικές ανάγκες 
ή και παιδαγωγικές, άρα θα πρέπει να απευθύνεται σε γονείς εργαζόµενους 
ή σε όλα τα παιδιά και όχι µόνο τα παιδιά των εργαζοµένων γονέων. Θα πω 
ότι ήταν πραγµατικά µια πολύ, θα χρησιµοποιήσω την έκφραση του κ. 
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Πανάρετου, λαϊκίστικη ρύθµιση ο τρόπος επέκτασης του Ολοήµερου 
σχολείου το 2003, χωρίς αναλυτικά προγράµµατα και µε την εισαγωγή του 
θεσµού των ωροµισθίων σε αυτό, που πραγµατικά είχε δηµιουργήσει 
τεράστια προβλήµατα.  

Και όσον αφορά για τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση επιτρέψτε µου, 
επειδή ο όρος πολλές φορές ενοχλεί, καλύτερος είναι ο όρος διαφυλική 
αγωγή γιατί έτσι ακούγεται λίγο πιο ευχάριστα στο αυτί. Συζητούµε για το να 
µπορούν οι µαθητές να γνωρίσουν το σώµα τους, να ξέρουν τις διαφορές. 
Μιλάµε για αγωγή υγείας, για καθαριότητα, µιλάµε για πράγµατα τα οποία 
πραγµατικά είναι πολύ σηµαντικά. Το παιδί από πολύ µικρή ηλικία που είναι 
ακόµη και απονήρευτο να µπορέσει να τα προσεγγίσει. Ευχαριστώ.  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Νοµίζω ότι ακούστηκαν πολύ χρήσιµες απόψεις και βλέπετε 
πόσες πλευρές έχει το θέµα. Ετέθη το θέµα του να ορίσουµε κι εµείς τα όρια 
της υποχρεωτικής εκπαίδευσης, γιατί πρώτον νοµοθετικά ζητείται αυτό και 
είναι κάτι που το ρωτούν όλοι. Στην πραγµατικότητα για µας τους 
εκπαιδευτικούς τα πράγµατα είναι έτσι όπως τα είπαν πολλοί συνάδελφοι 
εδώ, ότι για µας είναι ένα θέµα προγράµµατος, τι περιλαµβάνει αυτό και τι 
δίνουµε σε αυτούς τους κύκλους. ∆εν είναι ότι θα διώξουµε το παιδί, ή θα 
συµφωνήσουµε ότι δεν πρέπει να συνεχίσει κλπ. ∆ηλαδή , µέσα µας η 
υποχρεωτικότητα είναι καθαρά θέµα του τι θα εντάξουµε στα προγράµµατα 
µέσα και αυτό θα είναι κάτι που θα το αντιµετωπίσουµε, δεν ξεφεύγουµε.  

Εποµένως , κάπου νοµίζω ότι πρέπει να πάρουµε µια θέση ως προς 
αυτό το θέµα, δηλαδή αν φτάνουµε στα 9, ή πάµε στα 12. Η 
υποχρεωτικότητα, ξαναλέω, δεν θα έχει ποινικό χαρακτήρα προφανώς, 
αλλά θα µας διευκολύνει όταν πάµε στα ποιοτικά στοιχεία, να ξέρουµε τι 
θέλουµε να έχει επιτευχθεί ως µορφωτικός στόχος, όταν κλείσει αυτός ο 
κύκλος που τελειώνει µε το Γυµνάσιο. Αυτά πρέπει να ξεκαθαριστούν. 
Μάλιστα εδώ συνάδελφοι µιλούσαν και για πιστοποίηση, ότι κάπου πρέπει, 
όχι σε αξιολόγηση κλπ., αλλά πιστοποίηση, να ξέρουµε τι δίνουµε, τι 
πετύχαµε, τι ξέρουν αυτά τα παιδιά. Νοµίζω ότι αυτό δεν θα το αποφύγουµε, 
να πάρουµε δηλαδή µια θέση ως προς τη διάρκεια της υποχρεωτικής 
εκπαίδευσης, η οποία όµως για µας στην ουσία δεν έχει, ξαναλέω, τόσο 
νοµικό χαρακτήρα, έχει περισσότερο σχέση µε τα προγράµµατα. ∆ηλαδή αν 
συµφωνήσουµε και αυτό δεν µπορεί να µας διαφύγει, ότι µέσα στα 9+2, αν 
πάµε σε αυτά που λέµε, πρέπει το παιδί οπωσδήποτε να παρακολουθεί ένα 
κύκλο σπουδών και να ξέρει ορισµένα πράγµατα, εκεί πρέπει ανάλογα να 
στήσουµε και να χαράξουµε το πρόγραµµά µας. Εκεί δηλαδή θα το βρούµε 
µπροστά µας, στο τι πρόγραµµα θα κάνουµε. ∆ιότι σας ερωτώ, εσάς που 
είστε και µέσα στα θεσµικά: µπορούµε να το αγνοήσουµε τελείως; ∆ηλαδή 
να µην πούµε τίποτε περί υποχρεωτικής εκπαίδευσης; Μπορούµε; Να µην 
πούµε ποια είναι τα όρια της υποχρεωτικής εκπαίδευσης;  

 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Επ’ αυτού. Νοµίζω ότι ακριβώς επειδή ολοκληρώσαµε την 
κουβέντα, είναι πάρα πολύ κρίσιµο να απαντήσουµε όχι εννοιολογικά. Είναι 
πάρα πολλά χρόνια που οι εκπαιδευτικοί πίστευαν ότι η δια βίου 
εκπαίδευση είναι το γηράσκω αεί διδασκόµενος. Μιλάµε για άλλο πράγµα. Η 
υποχρεωτικότητα στην εκπαίδευση είναι συνταγµατικός όρος, νοµικός όρος 
και νοµίζω ότι θέλω να σας παρακαλέσω όλους να τους δούµε έτσι. Το 
Σύνταγµα της χώρας λέει ότι η υποχρεωτική εκπαίδευση είναι 9χρονη και 
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προστατεύει δικαίωµα των παιδιών ως αδύνατων πολιτών, έναντι των 
ισχυρότερων, δηλαδή απαγορεύει στα παιδιά να βρίσκονται στους χώρους 
εργασίας. 
 Αυτό δεν θα χαθεί ποτέ. ∆ιότι πολίτης της χώρας σε λίγα χρόνια 
µπορεί να είναι κι ένας Αφγανός, µπορεί να είναι κι ένας Αλβανός, το 
Σύνταγµα της χώρας θα προστατεύει και το δικό του το παιδί, ότι για ένα 
χρονικό διάστηµα, µε ευθύνη του κράτους, το παιδί εκπαιδεύεται, δηλαδή 
αποκτά την κοινωνική και προσωπική αγωγή που το κράτος κρίνει ότι είναι 
δικαίωµα του παιδιού και δεν µπορεί να το διεκδικήσει λόγω της κοινωνικής 
του θέσης. ∆εν το συζητάµε. ∆εν είναι ο αστυφύλακας. Ο αστυφύλακας είναι 
το τελικό. Αν εγώ δεν υπακούσω στο νόµο, ναι θα έχεις τις συνέπειες, γιατί 
πρέπει το κράτος να επιβάλλει την άποψή του. Η αλήθεια είναι βέβαια ότι 
αυτή η υποχρεωτικότητα στο µικρόκοσµο του σχολείου µας, ή τον τρόπο 
που έχουµε αναπτύξει για να ερµηνεύουµε τον κοινωνικό µας περίγυρο, 
δείχνει να µην έχει νόηµα. Αλλά η ελληνική κοινωνία δεν είναι έτσι, έχει 
διαφοροποιήσει, αλλάζει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτό που λέτε για το χώρο εργασίας είναι πάρα πολύ 
σηµαντικό. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Αυτό είναι το σηµαντικό, δηλαδή την υποχρεωτικότητα δεν θα 
την απειλήσει κανένας, διότι απειλεί δικαίωµα των παιδιών και δεν πρέπει 
τα παιδιά κάτω από τα 15 τους, σε καµία χώρα του κόσµου, να βρίσκονται ή 
να γίνονται αντικείµενο εκµετάλλευσης. Γι' αυτό δεν πρέπει να είναι στο 
χώρο εργασίας, διότι δεν έχουν τη δύναµη να διεκδικήσουν το δικαίωµά 
τους, δεν µπορούν να εκφραστούν συλλογικά, να έχουν τα Συνδικάτα τους 
κλπ. Είναι αδύνατα και εποµένως ευάλωτα. Άρα ο παγκόσµιος πολιτισµός 
προστατεύει την υποχρεωτικότητα, δεν το συζητάµε.  
 Το δεύτερο όµως στοιχείο που έχει προέλθει, τουλάχιστον στις χώρες 
που είναι αναπτυγµένες, είναι ότι δεν µας ενδιαφέρει µόνο να 
προστατέψουµε τα παιδιά, αλλά επεµβαίνει το κράτος και δίνει σε όλα τα 
παιδιά ένα δεύτερο δικαίωµα που µπορεί να το έχουν στερηθεί, λόγω του 
µορφωτικού επιπέδου των γονιών τους, ή των οικονοµικών των γονιών τους 
και λέει «η ευθύνη της εκπαίδευσής τους µέχρι να τελειώσει η 
υποχρεωτικότητα αυτή, είναι του κράτους». Είτε είναι παιδί το οποίο έχει 
τους γονείς και τους δυο, είτε έχει έναν, είτε έχει στερηθεί µια αίσθηση, είτε 
περισσότερες, δηλαδή είτε είναι άτοµο µε ειδικές ανάγκες, είτε δεν είναι, 
αυτό έχει την φροντίδα, την αµέριστη συµπαράσταση του κράτους και δεν 
χρειάζεται να το προστατέψει µόνο ο γονιός, το προστατεύει η κοινωνία, η 
πολιτεία ολόκληρη. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Το ερώτηµα του Προέδρου εποµένως µπορούµε να το διαβάσουµε 
ως εξής: από ποια ηλικία κρίνετε ότι µπορεί το κράτος, η πολιτεία, αυτή τη 
στιγµή να προστατέψει έτσι τα δικαίωµα των παιδιών; Και νοµίζω όλοι 
είπαµε από την αρχή όσο πιο µικρά. Γιατί όσο πιο µικρά; Γιατί µιλάµε όλοι 
για δεξιότητες, µιλάµε δηλαδή για το κρίσιµο εκείνο σηµείο, που το παιδί 
κοινωνικοποιείται, αντιλαµβάνεται τον εαυτό του, δίνει µάχες µε το εγώ του 
και πρέπει να µπει στην οµάδα. Όχι µε τη διδασκαλίστικη λογική, όχι για να 
διευρύνουµε το αναλυτικό πρόγραµµα, όχι για να δούµε πόσα χρόνια, για 
να τιµήσουµε το καύχηµα της παιδαγωγικής, που είναι το νηπιαγωγείο. Να 
δώσουµε κοινωνική αγωγή, να έρθει το παιδάκι από το σπίτι και να γνωρίσει 
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την οµάδα µέσα σε διαµορφωµένη σχολική δοµή, µε τον έλεγχο και την 
ευθύνη του κράτους. Αυτό το λέµε εµείς οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί που 
λειτουργούµε χωρίς τη φροντίδα του κράτους, γιατί θεωρούµε ότι έχουµε 
ενδιάµεσο. Εµείς ζητάµε το κράτος να εγγυάται αυτή την ποιότητα της 
λειτουργίας και του δασκάλου και του αναλυτικού προγράµµατος, δοµηµένο 
όµως πάνω στην ανάγκη που έχει το κάθε παιδί. Και το παιδί των 4 ετών 
πια, το οποίο παίρνει πολλά µηνύµατα µέσα από την τηλεόραση, µέσα από 
το σπίτι, µέσα από το κλειστό οικογενειακό περιβάλλον, από την έλλειψη της 
γειτονιάς και της κοινωνικής αγωγής, έχει ανάγκη την κρατική φροντίδα 
µέσα σε µια µονάδα προσχολικής αγωγής. 
 Για πόσες ώρες; Όσο λείπουν οι γονείς του. Όταν µίλησα για 
Ολοήµερο, µίλησα ότι δεν µπορούµε να µιλάµε για εκπαιδευτικές βαθµίδες 
που στις 12 η ώρα, από τις 8, δηλαδή για 4 περίπου ώρες, απασχολούν 
παιδιά. Αυτή τη στιγµή έχουµε ανάγκη να µπορεί ο γονιός να δουλέψει. 
Υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι είναι άνεργοι και ψάχνουν να βρουν εργασία, 
υπάρχουν µικρά παιδιά, γιατί είµαστε στις παραγωγικές ηλικίες εκεί 32 µε 
42, αυτές οι ηλικίες παρεµπιπτόντως έχουν µείνει περίπου 1 στους 3 µε το 
απολυτήριο της Γ Γυµνασίου, όπου υπαινίχτηκε ο κ. Τρικαλινός, άρα 
υποχρεωτικά θα κατεβάσουµε την προστασία του κράτους πιο κάτω. Είναι 
10 χρόνια σήµερα δεν είναι 9. Είναι 10χρονη η υποχρεωτική εκπαίδευση 
σήµερα µε το ένα χρόνο Νηπιαγωγείο. Όµως αυτό ως προς το νοµικό. Θα 
δίνουµε µάχη και µέσα στα Πανεπιστήµια και µέσα στα µεταπτυχιακά κ. 
Τρικαλινέ, κανένα παιδί να µην φύγει, δηλαδή η σχολική διαρροή είναι 
ντροπή, είναι προσβολή για την εκπαίδευση να φεύγουν τα παιδιά σε 
παρεχόµενη από δάσκαλο υπηρεσία. 
 Εποµένως ναι µεν η υποχρεωτική εκπαίδευση µπορεί να σταµατήσει 
στα 15, γιατί δεν µπορούµε να προστατέψουµε και να καθοδηγούµε ως 
κράτος µέχρι τα 25, µέχρι το µεταπτυχιακό, αλλά ακριβώς αυτό που είπατε, 
ως δάσκαλοι θα δώσουµε µάχη ο δείκτης της σχολικής διαρροής να είναι 
όσο το δυνατό χαµηλότερος. Γιατί είναι έµµεση αµφισβήτηση της ποιότητας 
της εκπαίδευσης.  
 Όλη η Ελλάδα µίλησε για έµµεση αµφισβήτηση και ερµηνεία της 
αποχής στις εκλογές, αλλά το ότι στη διαρροή συµβαίνει, όπως είπατε κ. 
Γκλαβά, µε το που περνάει το παιδί από το ∆ηµοτικό στο Γυµνάσιο, µε 
συγχωρείτε, νοµίζω ότι έχει να κάνει µε το ότι στο ∆ηµοτικό έχει 
συνειδητοποιήσει ο δάσκαλος το ακώλυτο της υποχρεωτικότητας. ∆εν 
µπορείς δηλαδή σε ένα παιδί που δεν µπορεί να πάει η δασκάλα και να πει 
«εσύ µην πας στη Β’» εκεί πρέπει να γίνει µια ολόκληρη διαδικασία που η 
Πρωτοβάθµια την ξέρει πολύ καλά. Θα έρθει σύµβουλος, θα έρθει ειδικός, 
θα µιλήσουµε µε τη µαµά, θα µιλήσουµε µε τα παιδιά, θα συµφωνήσουµε ότι 
είναι για το καλό του παιδιού να µην. ∆ιαφορετικά ο νοµοθέτης προβλέπει 
καλύτερα να είσαι µέσα σε ένα σχολείο και ό,τι πάρεις, παρά να είσαι έξω 
από το σχολείο γιατί διατρέχεις κινδύνους. 

Μόλις όµως πάµε στην Α Γυµνασίου -κι έρχεται στη δική µας 
ειδικότητα, εγώ της ∆ευτεροβάθµιας είµαι- εκεί µπαίνει η ύλη. Η ύλη έχει 
στόχο. Ο στόχος µετριέται γραπτά, τα γραπτά χρειάζονται επίδοση, ο άλλος 
αποτυγχάνει και του λέµε «εσύ υποχρεωτικά µέχρι τα 15 µέσα» και λέει 
«εγώ θα κάνω τι; Θα κάθοµαι 3 χρόνια στην Α Γυµνασίου; Γιατί µου το 
κάνετε αυτό το πράγµα;». Θα πρέπει να αποφασίσει η µικρή 
∆ευτεροβάθµια, το Γυµνάσιο, ότι είναι κοµµάτι της υποχρεωτικότητας, αυτό 



6η (12η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 16/6/2009 

 42

υπαινιχτήκατε κ. Τρικαλινέ, ότι είναι ενιαίο σχολείο. ∆ηλαδή το ακώλυτο δεν 
σηµαίνει ότι αφήνεις το παιδί έτσι να σέρνει τα χρόνια, είναι ευθύνη του 
διδακτικού προσωπικού να µπορέσει να το παρακολουθήσει και να δώσει 
ό,τι καλύτερο µπορεί. Ο καλός, καλύτερος και ο άλλος που είναι µέτριος, 
ακόµη καλύτερος και αυτός που δεν µπορεί, να µπορεί ακόµη περισσότερο. 
Αυτή είναι µια µάχη. 

Την εικόνα µην την ωραιοποιούµε. Η σχολική διαρροή δεν είναι ενιαία 
σε όλη την Ελλάδα. 6% είναι το εθνικό ποσοστό για την Α τάξη του 
Γυµνασίου, αλλά υπάρχουν νοµοί της χώρας που έχουν υπερβεί το 20% 
στη Γ Γυµνασίου. Το Ρέθυµνο έχει πρόβληµα, το Ρέθυµνο είναι 
συγκεκριµένος νοµός διψήφιος πάνω από το 20%, που προσέγγισε σε 
κάποια χρονιά 1 στα 3 παιδιά. Αυτή ήταν η απόγνωση του τι κάνουµε εκεί. 
Εκεί είναι πρόβληµα. Εκεί πρέπει να ξυπνήσει η τοπική κοινωνία, εµείς 
ζητήσαµε κατά προτεραιότητα να αναλύονται τα θέµατα σε επίπεδο νοµού, 
βοηθάει η ΓΣΕΕ πάνω σε αυτό το πράγµα, πιέζει δηλαδή να πάει κατά 
προτεραιότητα. Ένα στα τρία παιδιά διαρρέει στο Ρέθυµνο; ∆εν ξέραµε 
ακόµη για Ζωνιανά τότε, αλλά αν ο λόγος είναι αυτός, ότι έχουν ένα δικό 
τους τρόπο, ναι η πολιτεία θα αντιδράσει. Αλλά θα αντιδράσει µε 
εκπαίδευση, θα αντιδράσει οργανωµένα. Εποµένως δίνουµε µάχη για τη 
σχολική διαρροή και εκεί κερδίζουµε έδαφος. Θα φτάσει στα 15 χρόνια, άντε 
και στα 16, µε την πρόταση του κ. Γκλαβά, την Α Λυκείου, αλλά η µεγάλη 
απόφαση που θα πρέπει να πάρουµε, είναι: θα φτιάξουµε το παλάτι της 
εκπαίδευσης την Τεχνική Εκπαίδευση; Ναι ή όχι; Αν το Λύκειο, όπως 
φαίνεται από τα κείµενα του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, τελικά είναι η 
βαθµίδα που οδηγεί απ' ευθείας στο Πανεπιστήµιο, σηµαίνει ότι ο 
απόφοιτος Λυκείου, εάν θέλει να πάρει επαγγελµατικό προσόν, θα πρέπει 
να περάσει σε άλλη βαθµίδα, αν δεν µπει στο Πανεπιστήµιο. Εάν το 
επαγγελµατικό µας Λύκειο είναι αυτό το οποίο θα επιλέξει κάποιος που δεν 
θέλει προς το παρόν να πάει στο Πανεπιστήµιο και θέλει να αποκτήσει 
επαγγελµατικά χαρτιά, αυτή η βαθµίδα, θα είναι η βαθµίδα η οποία θα δίνει 
το πρώτο χαρτί. Εάν εκτιµήσουµε εµείς ότι το πρώτο χαρτί να το πάρει στο 
τέλος της Α Λυκείου, αλλά θα έχει πιστοποιηθεί από το κράτος ότι ξέρει 
αγγλικά, ότι ξέρει computer, δεν θα τα έχουµε στη Γ Λυκείου αυτά ως 
επιλογή. Αυτά τότε δένονται µεταξύ τους. Να λοιπόν που µπορούµε να 
πιάσουµε µόνο ένα θέµα, το θέµα της υποχρεωτικότητας και να θίξουµε όλο 
το τοπίο της εκπαίδευσης µπροστά. 

Εγώ λοιπόν λέω ότι καλό είναι αφού το συζητάµε, το ορίζουµε πάλι 
στα θέµατά του και ίσως να είµαστε σε ένα σκαλί πιο πάνω σε ποιότητα.  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε Παΐζη νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικά αυτά που λέτε. 
Μας θυµίζετε κατ' αρχήν ότι υπάρχει µια συνταγµατική πρόβλεψη γι' αυτό το 
πράγµα, η οποία είναι η 9χρονη. Εµείς µπορούµε µε την πρότασή µας να 
την κάνουµε στην πραγµατικότητα 11χρονη, µε τα 2 χρόνια που λέµε να 
προστεθούν. Το όριο είναι τα 15 χρόνια ως ηλικία. Εγώ για την Α Λυκείου 
νοµίζω ότι δεν είµαστε ώριµοι ακόµη να το συζητήσουµε, γιατί έχει και 
σχέση µε το Λύκειο, είναι πολλοί άλλοι παράγοντες. 

Αυτό που βγαίνει όµως από τη συζήτησή µας είναι ακριβώς πώς 
µπορούµε να κάνουµε αυτή τη µέχρι 15 ετών εκπαίδευση του παιδιού, 
πραγµατικά ισχυρή, δυνατή, ποιοτική και αυτό που επεσήµαναν ο κ. 
Γκλαβάς και ο κ. Παϊζης και άλλοι, ότι δηλαδή εκεί έχουµε διαρροή, εκεί 
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χρειαζόµαστε τη βοήθεια. ∆εν µιλήσαµε καθόλου, ενώ το εννοούµε, βέβαια, 
και το έχουµε πει σε άλλες ευκαιρίες, για την υποστήριξη που χρειάζεται 
ώστε να µην υπάρχει η διαρροή, να υπάρχει η καλύτερη ποιότητα, να 
αποφευχθούν εκπαιδευτικές ανισότητες. Όλα αυτά τα οποία έχουµε κατά 
καιρούς πει. 

Άρα µπορούµε να εκπέµψουµε, αν συµφωνείτε, ένα µήνυµα προς 
την πολιτεία και την κοινή γνώµη, ότι πρέπει να εστιάσουµε στην 
εκπαίδευση την ποιοτική, σε πρώτο επίπεδο µε ηλικίες µέχρι 15 χρονών και 
φοίτηση 11χρονη, µε πολύ καλή στήριξη, µε πολύ καλή ποιότητα και να 
συνεχίσουµε αυτή την προσπάθεια και στα επόµενα 3 χρόνια, αλλά κάπου 
νοµίζω ότι πρέπει µέσα στα προγράµµατά µας αυτή την ενότητα να την 
κατοχυρώσουµε και παιδευτικά, να της δώσουµε και µια προσωπικότητα 
παιδευτική. Βεβαίως την προσωπικότητα που χρειάζεται να δώσουµε στο 
Λύκειο στην 3ετή, θα τη δώσουµε κι εκεί και ως ποιότητα, αλλά νοµίζω ότι 
πραγµατικά  αυτό είναι το µήνυµα που µπορούµε να περάσουµε εµείς ως 
δάσκαλοι που είµαστε εδώ κατ' εξοχήν και όσοι είναι παρόντες εδώ χωρίς 
την ιδιότητα του δασκάλου, αλλά µε µια αποστολή να στηρίξουν τα θέµατα 
της παιδείας: η ποιότητα που πρέπει να υπάρξει µε ένα καλό ποιοτικό 
πρόγραµµα και στήριξη κι όλα αυτά τα πράγµατα στα παιδιά µέχρι 15 ετών. 
Η δική µας προσπάθεια θα είναι και για τα υπόλοιπα χρόνια οπωσδήποτε 
και το έχουµε πει και έχουµε µιλήσει επανειληµµένα, αλλά κάπου πρέπει να 
τραβήξουµε τη γραµµή, διότι έχει δίκιο ο  κ. Παϊζης ότι το κράτος έχει 
δέσµευση προστασίας, απαγορεύει την εργασία. Σε εργασιακούς χώρους 
ένα παιδί 14 ετών, δεν στο εγγράφει, δεν στο ασφαλίζει, κυνηγάει τον 
εργοδότη, αυτή είναι η προστασία που υπάρχει µέχρι τώρα. ∆εν κυνηγάει 
την οικογένεια, όµως δεν το εγγράφει µέσα στο εργατικό δυναµικό. Αυτό δεν 
πρέπει να το µετακινήσουµε, γιατί έχει µεγαλύτερες επιπτώσεις και να 
επιµείνουµε πάρα πολύ σε αυτό το θέµα της ποιότητας και της στήριξης που 
µας φέρνει και στα άλλα θέµατα, στο Ολοήµερο σχολείο, διότι το είπατε ήδη 
ότι «ναι βάζω τα παιδιά στο Νηπιαγωγείο», εάν στις 12 η ώρα σχολάει , 
ποιος πάει να τα πάρει 12 η ώρα. Αρχίζει ένα τεράστιο κοινωνικό 
πρόβληµα. Και δεν λέµε για τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες, που ούτως ή 
άλλως πρέπει να είναι σε αυτό το Ολοήµερο και στο µεγαλύτερης διάρκειας 
πρόγραµµα, αλλά λέµε για όλα τα παιδιά. Οι εργαζόµενοι γι' αυτό στέλνουν 
και τα παιδιά τους σε ιδιωτικά σχολεία, διότι τα κρατάνε µέχρι αργά. 

Αν συµφωνείτε ως προς αυτό να καταλήξουµε έτσι όπως 
διαµορφώνεται τώρα και να στηρίξουµε την εκπαίδευση µέχρι τα 15 χρόνια, 
αλλά να τη στηρίξουµε. ∆ηλαδή να κάνουµε προτάσεις υποστήριξης άρσης 
των ανισοτήτων εναντίον της διαρροής, να πούµε πράγµατα δηλαδή που να 
είναι δεσµευτικά και να γίνουν. Έχετε δίκιο που τα επισηµαίνετε κύριε 
Πανάρετε. 

 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Μια διευκρίνιση µπορώ να ζητήσω; Επισηµάνθηκε από 
δυο οµιλητές, ότι βασικό, ουσιαστικό πρόβληµα, είναι το πρόβληµα της 
σχολικής διαρροής. Θα ήθελα να ρωτήσω: µπορούµε να ενηµερωθούµε για 
το ποιες είναι οι πολιτικές που έχουν ακολουθηθεί για να µειωθεί η σχολική 
διαρροή; 
 Εγώ γι' αυτό επιµένω: όχι στις ευχές, ναι στην ουσία. Ποιες είναι οι 
πολιτικές κι αν εµείς µπορούµε να συµβάλλουµε µε προτάσεις από εδώ, 
ώστε να µειωθεί η σχολική διαρροή. Ένα παράδειγµα. Άκουσα 
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προηγουµένως: 11 Σεπτεµβρίου φεύγουν. Εγώ σκέφτοµαι γιατί να παίρνουν 
την επιταγή στις 11 Σεπτεµβρίου και να µην την παίρνουν τον Ιούνιο, που 
θα έχουν µία ώρα στο σχολείο. Καταλάβατε τι θέλω να πω; Απλά 
πράγµατα. Από τα απλά µέχρι τα πιο δύσκολα. Υπάρχουν τέτοιες πολιτικές; 
Ευχαριστώ. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Συµφωνώ κ. Πρόεδρε ότι αφού δεν θα αλλάξουµε κάτι, έτσι 
τουλάχιστον  φαίνεται από τα χρόνια που µένει το παιδί στο σχολείο, θα 
πρέπει να πούµε τι πρέπει να βελτιωθεί συγκεκριµένα, όχι ποιοτικά στοιχεία 
της εκπαίδευσης. Και βέβαια όταν λέµε για ποιοτικά στοιχεία της 
εκπαίδευσης, οι περισσότεροι έχουν στο µυαλό τους «α, θα έχω καλύτερα 
προγράµµατα σπουδών και καλύτερα βιβλία». ∆εν είναι µόνο αυτό. Ό,τι 
καλύτερο πρόγραµµα να έχεις, δεν είναι δυνατό χωρίς σωστά 
επιµορφωµένο εκπαιδευτικό να έχεις.  

Αλλά τώρα να πάµε στη µαθητική διαρροή, το οποίο για εµένα είναι 
βασικός δείκτης που πρέπει να χτυπάει το καµπανάκι και το Υπουργείο 
Παιδείας να ξεσηκώνεται. Κατ' αρχάς το γεγονός ότι από το 6 το 3,5% δεν 
έρχονται καθόλου στο Γυµνάσιο τα παιδιά, δηλαδή στέλνονται οι τίτλοι 
σύµφωνα µε την υποχρέωση του σχολείου στο Γυµνάσιο και δεν 
παρουσιάζονται οι γονείς και τα παιδιά φυσικά, καθόλου στο Γυµνάσιο. 
Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Γιατί δεν έρχονται; ∆εν είπαµε γιατί οι γονείς 
θέλουν να τα κρατήσουν τουλάχιστον σε αυτή την ηλικία στο σπίτι. Είναι 
γιατί τα παιδιά τα ίδια αντιδρούν, γιατί τα παιδιά τα ίδια βγαίνουν από το 
σχολείο λειτουργικά αναλφάβητα, αλλά και από εκείνα που έρχονται στην Α 
Γυµνασίου, πολλά παιδιά είναι λειτουργικά αναλφάβητα, δηλαδή πέρα από 
το όνοµά τους λίγα πράγµατα µπορούν να γράψουν στη γλώσσα. 
Καταλαβαίνετε ότι έρχονται σε ένα απαιτητικό σχολείο, που γίνεται τώρα το 
Γυµνάσιο, πολυπρόσωπο, γιατί στο ∆ηµοτικό έχει ένα δάσκαλο και ίσως 
κάποιες άλλες ειδικότητες, κατ’ ουσίαν όµως έχει ένα δάσκαλο, άρα υπάρχει 
µια οικειότητα, το παιδί νιώθει πιο οικεία και παραµένει κι έρχεται σε ένα 
απρόσωπο Γυµνάσιο, όπου υπάρχουν τελείως διαφορετικές ειδικότητες που 
δεν το αναγνωρίζει το παιδί και µόνο του ζητάνε. 

Άρα φεύγει το παιδί γιατί αφ' ενός µεν δεν ξέρει και αφ' ετέρου πάει 
σε ένα µη ελκυστικό περιβάλλον, γιατί κι αυτό πρέπει να µας απασχολήσει. 
Το σχολείο δεν είναι ελκυστικό, οι έρευνες δείχνουν ότι τα παιδιά το 
απεχθάνονται και εποµένως αυτή η απέχθεια βγάζει και βία. ∆εν είναι 
τυχαία η βία που υπάρχει στα σχολεία και δυστυχώς επεκτείνεται και στο 
∆ηµοτικό σχολείο. Και δεν έχουµε τον εκπαιδευτικό ο οποίος µπορεί να 
βοηθήσει αυτά τα παιδιά που βγάζουν βία µέσα στο σχολείο, παιδαγωγικά 
και ψυχολογικά, και δεν έχουµε τον ψυχολόγο που θα τα στηρίξει. Όλα αυτά 
είναι ποιοτικά στοιχεία. 

Για να απαντήσω στον κ. Πανάρετο. Ήρθε η πολιτεία να απαντήσει 
µε την ενισχυτική διδασκαλία. Πολλά χρόνια. Επί µια 20ετία υπάρχει 
ενισχυτική διδασκαλία. ∆εν αξιολογήθηκε και τώρα έρχοµαι σε αυτό που 
θέσατε. Τίποτε δεν έχει αξιολογηθεί στο εκπαιδευτικό σύστηµα. ∆ηλαδή 
λέµε για τους συµβουλευτικούς σταθµούς νέων, οι οποίοι τουλάχιστον 
εµπειρικά κάτι φαίνεται να κάνουν. Έχουµε δαπανήσει τεράστια ευρωπαϊκά 
κονδύλια για ΚΕΣΥΠ και γραΣΕΠ. ∆εν τα αξιολογήσαµε ποτέ. Να πει  µια 
πολιτεία ότι «αυτά αφού δεν αποδίδουν, γιατί να µην επενδύσω τα χρήµατα 
αυτά στους συµβουλευτικούς σταθµούς νέων;». Το ίδιο θα µας έλεγε η 
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Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή καινοτοµίες στην εκπαίδευση είναι. «Γιατί να 
µην επιδοτήσω στη διαπίστωση των µαθησιακών δυσκολιών από το 
νηπιαγωγείο και τις πρώτες τάξεις του ∆ηµοτικού;». Και κυρίως έρχοµαι 
στην ενισχυτική διδασκαλία. ∆εν αξιολογήθηκε ποτέ και συνήθως δεν γίνεται 
και δεν γίνεται σωστά. Να σας θυµίσω δε, ότι η ενισχυτική διδασκαλία, πολύ 
δε µάλλον η πρόσθετη διδακτική διδασκαλία στο Λύκειο, έχει προκαλέσει 
και εισαγγελική παρέµβαση, διότι υπήρχαν τµήµατα µαϊµούδες. Γράφονταν 
όλα τα παιδιά αρχικά στην πρόσθετη διδακτική βοήθεια, προσλαµβάνονταν 
οι εκπαιδευτικοί, διέρρεαν τα παιδιά, λόγω της αναξιοπιστίας της κυρίως, 
διέρρεαν προς τα φροντιστήρια, αλλά τα τµήµατα παρέµεναν, διότι είχαν 
προσληφθεί οι εκπαιδευτικοί και είχαµε και παρέµβαση εισαγγελική, µε 
µαϊµούδες δυστυχώς τέτοια τµήµατα. 

Άρα ένας ουσιαστικός για εµένα θεσµός, όπως είναι η ενισχυτική 
διδασκαλία, έχει αφεθεί στην τύχη του και εποµένως η ενισχυτική 
διδασκαλία έχει νόηµα κυρίως στις πρώτες τάξεις του ∆ηµοτικού. Από εκεί 
και πέρα καλή είναι να υπάρχει, αλλά εάν το παιδί αρχίσει να υστερεί στην 
Α, Β, Γ τάξη Γυµνασίου, το παιχνίδι είναι χαµένο. Υπάρχουν κάποια µέτρα, 
παραδείγµατος χάριν βελτιώθηκαν και τα προγράµµατα σπουδών και τα 
βιβλία σίγουρα, δεν µπορούµε να µιλάµε ότι έχουµε τα ίδια πράγµατα πριν 
από 20ετία. ∆εν τον κρατάει, γιατί έχει µαθησιακές δυσκολίες και το σχολείο 
δεν τον στηρίζει ακριβώς εκεί. Άρα υπάρχουν κοινωνικά και άλλα 
φαινόµενα, τα οποία δικαιολογούν κάποια πράγµατα, αυτά όµως θέλουν 
συγκεκριµένα µέτρα από την πολιτεία, δεν λύνονται από µόνα τους και 
εποµένως και η µαθητική διαρροή πρέπει να είναι το επίκεντρο αν θέλουµε 
πράγµατι να µετράµε τα ποιοτικά στοιχεία της εκπαίδευσης. Μείωσή της 
ουσιαστική θα σήµαινε και βελτίωση του εκπαιδευτικού συστήµατος. 
Ευχαριστώ πολύ. 

 
Κ. ∆ΑΡΣΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε επειδή είµαι διευθυντής Πρωτοβάθµιας 
εκπαίδευσης, θα ήθελα να κάνω δυο επισηµάνσεις για τους προηγούµενους 
οµιλητές. Κατ' αρχήν όσον αφορά το Νηπιαγωγείο πρέπει να τονίσουµε ότι 
τα τελευταία χρόνια η απορρόφηση στο ολοήµερο Νηπιαγωγείο είναι πάνω 
από 90%. Έχουν διπλασιαστεί τα ολοήµερα Νηπιαγωγεία µε τάση να γίνουν 
όλα τα Νηπιαγωγεία ολοήµερα. Τι εννοώ µε αυτό, ολοήµερα; Σηµαίνει ότι 
έχει και το κλασικό τµήµα και το ολοήµερο, δηλαδή επιλέγουν οι γονείς ποια 
παιδιά θα φοιτήσουν µέχρι τις 12 και ποια παιδιά επιθυµούν µέχρι τις 4. Άρα 
δεν µιλάµε ότι υπάρχει όντως τεράστιο πρόβληµα, έχει πάρα πολύ 
µεγαλώσει ο αριθµός των ολοήµερων Νηπιαγωγείων που δουλεύουν και 
κλασικά, µε τάση και από τη διοίκηση και από εµάς και είναι και υπόθεση 
της πολιτείας και του Υπουργείου να γίνουν αν είναι δυνατό, όλα. 

Θα ήθελα επίσης να πω κάτι όσον αφορά την υποχρεωτικότητα στο 
Νηπιαγωγείο για τα 2 χρόνια. Αυτή τη στιγµή στο Νηπιαγωγείο φοιτούν 
παιδιά τα οποία είναι 5,5 ετών περίπου και παιδιά τα οποία είναι 4 ετών, 
δηλαδή αν θα βάλουµε ότι στο Νήπιο η πρώτη ηλικία είναι µέχρι 31/12/04 
και η άλλη είναι του ’05, καταλαβαίνετε ότι όταν ένα παιδί είναι 1/1/04 και το 
άλλο είναι 31/12/05 έχουµε µια διαφορά της τάξης του ενάµιση έτους. Οι 
νηπιαγωγοί και οι γονείς και δεν ξέρω αν το ξέρουν και οι άλλοι συνάδελφοι, 
διαµαρτύρονται και σε εµάς γιατί να παίρνουν προνήπια στα Νηπιαγωγεία 
τα οποία δεν µπορούν να ενταχτούν µε τα νήπια. Μέχρι τώρα η 
απορρόφηση των προνηπίων είναι µικρή, γιατί δεν έχουµε χώρους για να 
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µπορούµε να προωθήσουµε όλα τα προνήπια. Γι' αυτό παίρνουµε τα νήπια 
της πρώτης ηλικίας και όπου υπάρχει η δυνατότητα συµπληρώνεται ο 
αριθµός µε προνήπια. Άρα πρέπει να εξετάσουµε και τη δυνατότητα αν 
µπορούν όλα αυτά να συνυπάρξουν µαζί και πώς θα συνυπάρξουν, αν 
υπάρχει η υποχρεωτικότητα και στα προνήπια, εγώ µιλώ στο δια ταύτα. 
Θεωρώ ότι είναι σωστό και πρέπει, αλλά στο δια ταύτα πρέπει να δούµε 
συνολικά όλη αυτή την κατάσταση. Αυτές τις δυο επισηµάνσεις θα ήθελα να 
πω. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Προφανώς , όταν προτείνουµε αυτή τη διεύρυνση και στα 
προνήπια, όλα αυτά που λέτε θα µελετηθούν. Επίσης , επειδή µιλάµε για 
µια µορφή εκπαίδευσης, δεν είναι δυνατό να λένε οι γονείς αυτό που είπατε, 
ότι άλλοι τα αφήνουν µέχρι τις 12 και άλλοι µέχρι τις 3. ∆ιότι τότε δεν είναι 
παιδεία, είναι παρκάρισµα. Και εµείς εδώ µιλάµε για παιδεία. Όχι ότι θα είναι 
µάθηση και γνώσεις, αλλά είναι µορφές αγωγής και αυτά είναι που πρέπει 
να αντιµετωπιστούν. ∆ιότι το θέµα δεν είναι να λέµε άλλα 2 χρόνια, είναι τι 
βάζουµε στα 2 χρόνια. Καλά τα περιγράφετε, διότι κάποιοι γονείς απλώς 
θέλουν να είναι κάπου τα παιδιά τους , µέχρι να φύγουν από τη δουλειά 
τους. ∆εν είναι η δική µας µέριµνα αυτή, η δική µας είναι να διευρύνουµε την 
παιδεία τη σχολική, την αγωγή και όλα αυτά τα πράγµατα σε µεγαλύτερο 
χρόνο. Γι' αυτό πάµε προς τα κάτω. Άρα αυτά είναι να µελετηθούν. 
 
Κ. ∆ΑΡΣΙΝΟΣ: Αυτή τη στιγµή στα δηµόσια Νηπιαγωγεία είναι ο 
µεγαλύτερος αριθµός. ∆εν µπορώ να σας πω ακριβώς, αλλά µπορώ αύριο 
να σας το πω. Είναι 70 µε 80% νοµίζω. 
 
Χ. ΝΑΣΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να συµπληρώσω σε αυτά που είπε ο κ. 
Γκλαβάς για τα άτοµα µε αναπηρία, χρειάστηκαν κάπου 145 χρόνια για να 
γίνει υποχρεωτική η εκπαίδευσή τους. Είδαµε ότι µε τον 3699 επιχειρήθηκε 
να γίνει υποχρεωτική η παιδεία γι' αυτά τα άτοµα. Μιλώντας παράλληλα για 
σχολική διαρροή θα µπορούσαµε να πούµε εµείς σαν Εθνική 
Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία, ότι έχουµε περίπου 100.000 παιδιά 
που δεν έχουν ενταχθεί σε πλαίσιο παιδείας, γιατί δεν υπάρχει πρόσβαση. 
Ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι. Για να πάει ένα παιδί µε αναπηρία σε ένα 
σχολείο, πρέπει να έχει ένα προσβάσιµο σχολείο. Θα πρέπει να έχει 
πρόσβαση στο υλικό, στην κοινωνία της πληροφορίας που έχουν σήµερα, 
ακόµη το πιο µικρό παιδί σε ένα Νηπιαγωγείο έχει πρόσβαση σε κάποιο 
τεχνολογικό εξοπλισµό που πιθανό απαιτείται. ∆ιαπιστώσαµε το τελευταίο 
διάστηµα και το ζήσαµε, ότι παρά την υποχρεωτικότητα που φάνηκε στο νέο 
νόµο, δεν µπόρεσαν να λειτουργήσουν τα ειδικά σχολεία, γιατί δεν υπήρξαν 
οι δαπάνες για να µεταφερθούν µε µέσα τα παιδιά µας σε σχολικές µονάδες. 
 Θα θέλαµε ειλικρινά, ενηµερώνοντας τα µέλη της Επιτροπής και 
θεωρώντας ότι είναι πολύ σηµαντική η προσπάθεια που γίνεται, να δούµε 
αυτό το κοµµάτι πάρα πολύ θετικά και να γίνουν προτάσεις για τα άτοµα 
αυτά, µέσα από την Επιτροπή, γιατί µόνο µέσα από την παιδεία µπορούν 
να κοινωνικοποιηθούν αυτά τα άτοµα και να έχουν µια προσφορά στη χώρα 
µας. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Θα µας δώσετε ένα σηµείωµα κάποια στιγµή, θα το δούµε και 
µέσα στις προτάσεις µας µπορούµε να το εντάξουµε. 
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Χ. ΝΑΣΤΑΣ: Θα σας δώσω αναλυτικά κ. Πρόεδρε όλα τα σηµεία. 
Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Παρακαλώ η κυρία. 
 
Ε. ΒΑΓΗ: Ακούστηκε από προηγούµενο οµιλητή η φράση «πειθαρχηµένο 
πλαίσιο» όσον αφορά τη φοίτηση των παιδιών στο Νηπιαγωγείο. Θα ήθελα 
εδώ να καταθέσω ότι το πρόγραµµα του Νηπιαγωγείου είναι πολύ ευέλικτο, 
ανταποκρίνεται στις ανάγκες και στα ενδιαφέροντα των παιδιών. Όλες οι 
δραστηριότητες γίνονται µε παιχνιώδη µορφή και εποµένως δεν µπορούµε 
να µιλάµε, έχει ακουστεί αυτός ο όρος µε κάποια αυστηρότητα. Φυσικά 
ακολουθούνται κανόνες, όπως ακολουθούνται κανόνες και στην οικογένεια 
πριν ακόµη από τη φοίτηση του παιδιού στο Νηπιαγωγείο. Εποµένως ως 
σηµαντικός φορέας κοινωνικοποίησης που είναι ο ρόλος του Νηπιαγωγείου, 
θεωρούµε ότι θα πρέπει να του αναγνωριστεί και η αξία που του αρµόζει. 
Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έχει τεθεί ένα θέµα και τίθεται κατά καιρούς και σε άρθρα από 
εκπαιδευτικούς, κατά πόσο το πέρασµα από το Γυµνάσιο στο Λύκειο θα 
πρέπει να έχει και έναν χαρακτήρα, να το πω καθαρά,  εξέτασης, 
προκειµένου να µην δηµιουργούνται δυσκολίες µεγάλες ανοµοιογένειας στη 
φοίτηση στο Λύκειο. Υπάρχουν εκπαιδευτικοί δηλαδή που λένε ότι θα 
πρέπει να το δούµε αυτό το θέµα. Προφανώς το σύστηµα το οποίο ισχύει 
είναι για την ακώλυτη προαγωγή που είναι χωρίς εξετάσεις και διαπίστωση 
γενικά και πιστοποίηση και θα ήθελα να πούµε και να ακούσουµε, 
ξεκινώντας ίσως από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, τι απόψεις υπάρχουν επ’ 
αυτού και τι µπορούµε να πούµε. ∆εν ξεκινάµε από µια θέση οπωσδήποτε, 
να δούµε τι πρέπει να πούµε. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Μολονότι κινδυνεύω να επαναλάβω τον εαυτό µου σε όσα 
έχω πει, αυτό δηµιουργείται κυρίως επειδή έχουµε παιδιά διαφορετικών 
ταχυτήτων στην Α Λυκείου. Άρα το πρόβληµα που έχει το ίδιο το σχολείο, 
µεταφέρεται ως πρόβληµα -εννοώ το Γυµνάσιο και το ∆ηµοτικό στην 
υποχρεωτική εκπαίδευση- και στο Λύκειο. Σε καµία περίπτωση όµως, 
τουλάχιστον ως Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, δεν θα µπορούσαµε να 
εισηγηθούµε εξεταστικά µέτρα τα οποία θα εµπόδιζαν την παραµονή των 
παιδιών στο σχολείο. Το αίτηµα είναι να κρατήσουµε όσο γίνεται 
περισσότερο τα παιδιά στα σχολεία. Γιατί αν δεν τα κρατήσουµε στα 
σχολεία, θα τα βρούµε αλλού. Και δεν θα τα βρούµε µόνο στην καφετέρια, ή 
σε άλλους χώρους, θα τα βρούµε και απέναντι στην κοινωνία. Θα βγουν και 
θα µας αµφισβητήσουν και καλά θα κάνουν. Εποµένως, σε καµία 
περίπτωση και οι εξετάσεις οπότε είχαν επιβληθεί, είχαν καθαρά ρόλο να 
εµποδίσουµε την παραπάνω εξέλιξη των παιδιών µας. Να σας θυµίσω ότι 
στα πρώτα εκπαιδευτικά συστήµατα του τόπου µας, εξετάσεις υπήρχαν 
ανάµεσα στο Ελληνικό Σχολείο, ή στο ∆ηµοτικό αργότερα και στο Γυµνάσιο 
και δεν υπήρχαν από το Γυµνάσιο στο Πανεπιστήµιο, δηλαδή όποιος 
τελείωνε το Γυµνάσιο πήγαινε ακώλυτα µέχρι το 1930 στο Πανεπιστήµιο. 
Αλλά υπήρχε εξεταστικό σύστηµα για να εµποδίζει τα παιδιά από το 
Ελληνικό Σχολείο να πάνε στο Γυµνάσιο και αυτό γιατί; Γιατί ήταν και 
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πολυδάπανο εκείνο το σχολείο και εποµένως έπρεπε να έχουµε λιγότερα 
κλπ.  

∆εν µπορούµε, εµείς τουλάχιστον ως Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, να 
µπούµε στη λογική ότι επειδή η πολιτεία δεν µπορεί να αντιµετωπίσει 
θέµατα ανοµοιογένειας του µαθητικού πληθυσµού, λόγω διαφοροποίησης 
σε επίπεδο µάθησης και γνώσης, ότι θα πάµε σε εξετάσεις. Αυτές οι 
εξετάσεις γελοιοποιήθηκαν στο παρελθόν, να σας θυµίσω ότι υπήρχαν 
εξετάσεις ακόµη και για την Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση, δηλαδή 
έδινε το παιδί εξετάσεις, για να φοιτήσει στο Γενικό Λύκειο και στο Τεχνικό. 
Κατάργησαν τις εξετάσεις στο Γενικό, υπήρξαν –δεν θα αναφέρω το όνοµα, 
δεν έχει σηµασία- κάποια παιδιά που από το όνοµα ενός Υπουργού τα 
είπαν κάπως, γιατί έδωσαν εξετάσεις και έδωσαν και τον Οκτώβριο ακόµη 
εξετάσεις. ∆ηλαδή είχαν δώσει εξετάσεις τον Ιούνιο, έδωσαν εξετάσεις το 
Σεπτέµβριο και έδωσαν και τον Οκτώβριο εξετάσεις τα παιδιά αυτά και 
επειδή είχαν αποτύχει, τελικά κάποιος Υπουργός -καλά έκανε-, κατάργησε 
αυτές τις εξετάσεις και όλα τα παιδιά γράφτηκαν στο Λύκειο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εγώ νόµιζα ότι καταργήθηκαν για εκπαιδευτικούς λόγους. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Θέλω να πω δηλαδή, ότι όταν είδε ο Υπουργός ότι τα παιδιά 
δεν περνούσαν, έκανε ξανά εξετάσεις το Σεπτέµβριο και όταν είδε ότι και 
πάλι δεν περνούσαν, έκανε ξανά εξετάσεις τον Οκτώβριο. ∆ηλαδή δεν είναι 
δυνατό µε τέτοια πράγµατα να ξαναγυρίσουµε σε εξετάσεις για να 
εµποδίσουµε τα παιδιά να πάνε στο Λύκειο. Μπορεί να έχουν δίκιο όσοι 
λένε αυτό, αλλά έχουν δίκιο όχι ως προς το να φέρουµε πίσω τις εξετάσεις, 
ως προς το να βελτιώσουµε το σχολείο, ώστε να µην έχουµε τόση µεγάλη 
ανοµοιογένεια µαθητικού πληθυσµού στην Α Λυκείου. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Άρα αναδύεται πάλι το πρόβληµα της στήριξης, ώστε να µην 
έχουµε αυτά τα προβλήµατα ανοµοιογένειας, ή να τα έχουµε αµβλυµµένα, 
µειωµένα όσο γίνεται. 
 
Κ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή συµφωνήσαµε όλοι µε την πρότασή 
σας, έτσι κατάλαβα τουλάχιστον, ότι η πρόθεση να είναι και µε τις 
ασφαλιστικές δικλείδες να επεκταθεί η υποχρεωτικότητα, είναι ανακόλουθο 
να συζητάµε τώρα να µπει εµπόδιο. Τρώµε το χρόνο µας δηλαδή. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Το θέτουµε , για να το ξεπεράσουµε. 
 
Κ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σας παρακαλώ πολύ λοιπόν να αποσυρθεί. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Το θέτουµε επειδή υπάρχει. 
 
Κ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μα όλοι συµφωνήσαµε µαζί σας, δηλαδή θα 
ήµασταν ανακόλουθοι αν συζητήσουµε τώρα φραγµούς, σηµαίνει ότι κακώς 
συζητάγαµε τόση ώρα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ο κ. Πανάρετος έχει τον λόγο. 
 



6η (12η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 16/6/2009 

 49

Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Νοµίζω ότι υπάρχει µια ενδιαφέρουσα ουσία σε αυτό που 
θέσατε. Σε συνδυασµό µε αυτά που έχει πει ο κ. Γκλαβάς, τι έχουµε; 
Βλέπουµε µια αδυναµία παιδιών να ακολουθήσουν το πρόγραµµα στο 
Γυµνάσιο. Είχατε κι εσείς πει παλαιότερα και έχει ακουστεί αρκετές φορές, 
ότι κακώς όλες τις εξετάσεις τις βλέπουµε ως εξετάσεις που θα 
αποκλείσουν, ή θα επιτρέψουν σε κάποιον να µεταβεί στην επόµενη 
βαθµίδα. 

Αναρωτιέµαι –και δεν είµαι ειδικός, αλλά θέτω ερώτηµα- γιατί στην 
τελευταία τάξη του ∆ηµοτικού σχολείου δεν µπορεί να υπάρχει µια 
διαγνωστική εξέταση, που θα επιτρέπει στο εκπαιδευτικό σύστηµα να 
βλέπει τις αδυναµίες και τα παιδιά που έχουν αδυναµίες και να προσφέρει 
αυτή την ενισχυτική, τη βοήθεια που χρειάζονται, ώστε να µπορέσουν είτε 
να ανταπεξέλθουν σε αυτά που ζητάει το Γυµνάσιο, είτε να πάρουν κάποια 
βοήθεια διαφορετικής µορφής. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εγώ νοµίζω ότι αυτό που λέτε είναι πολύ εύστοχο και πρέπει 
να γίνεται µέσα στο γενικότερο πλαίσιο της αξιολόγησης. Βεβαίως , πρέπει 
να γίνεται, αλλά άλλο αυτό και άλλο το να έχει αποκλειστικό χαρακτήρα, να 
µην µπορεί να συνεχίσει ο µαθητής . Να κρατήσουµε την ουσία του 
πράγµατος που είναι να έχουµε µια εικόνα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ένα λόγο µόνο, γιατί συµφωνώ απόλυτα, δηλαδή τα 
διαγνωστικά τεστ, ή εξετάσεις, πρέπει να γίνονται υποχρεωτικά και πρέπει 
να γίνονται και από κάθε εκπαιδευτικό στην αρχή της σχολικής χρονιάς, για 
να διαπιστώνει το επίπεδο των παιδιών του και ποιος θέλει περισσότερη 
βοήθεια. Πολύ περισσότερο, εάν θέλουµε να αξιολογήσουµε τη σχολική 
µονάδα, επιβάλλονται, αλλά σε καµία περίπτωση αυτά τα τεστ, ή οι 
εξετάσεις, όπως θέλετε πέστε το, δεν µπορούν να αποτελούν εµπόδιο στην 
εξέλιξη. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Να είναι εθνικά ή να είναι τοπικά; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Αυτό θα το δούµε, µπορεί να είναι περιφερειακά, πρέπει 
οπωσδήποτε να γίνονται για αξιολόγηση του συστήµατος και όχι του µαθητή 
ή του εκπαιδευτικού, είναι δεδοµένο. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Επειδή στην Ελλάδα δυστυχώς δεν έχουµε κουλτούρα 
αξιολόγησης, η αξιολόγηση ακόµη και σε εµάς τους εκπαιδευτικούς είναι ένα 
φόβητρο. Εάν στήνονται έτσι οι εξετάσεις, χωρίς όµως να υπάρχει αυτό που 
λέει η Παιδαγωγική ανατροφοδότηση, δηλαδή για ποιο σκοπό στήνω τις 
εξετάσεις .Ακόµα και για τα διαγνωστικά τεστ που είπε ο Πρόεδρος του 
Παιδαγωγικού, υπάρχει πρόβληµα, διότι υπάρχουν συνάδελφοι, κ. Γκλαβά, 
που θέτουν διαγνωστικό και βάζουν βαθµό στην Α Λυκείου. Άρα υπάρχει 
ζήτηµα. 
 Συζητάµε από το Γυµνάσιο στο Γενικό Λύκειο πως θα πάµε. µετά, 
πρέπει να ξαναδούµε –εγώ ίσως έχω γίνει µονοµανής σε αυτό- τι θα γίνει µε 
την Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Ίσως και παιδιά διαρρέουν από το 
Γυµνάσιο γιατί είναι και το Γυµνάσιο ακαδηµαϊκού τύπου.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Είναι θέµα. 
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Π. ΜΠΙΣΤΑ: Οι δεξιότητές τους οι άλλες δεν φαίνονται ούτε στο Γυµνάσιο. 
Ευχαριστώ. 
 
Γ. ΤΖΙΜΑΣ: Εµείς δεν µιλάµε για φραγµούς στην εκπαίδευση, εµείς µιλάµε 
για καλύτερη οργάνωση των υπηρεσιών, έτσι ώστε να µην φτάνει ένα παιδί 
µε νοητική καθυστέρηση στη Γ Λυκείου και µετά να κάνει τι αυτό το παιδάκι. 
Θα µπορούσαµε πριν µέσα από σωστή οργάνωση αυτά τα παιδάκια να 
πήγαιναν… 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτά είναι ειδικά θέµατα βέβαια. Αγαπητοί, λέµε αυτά τα 
διαρθρωτικά ή δοµικά, για τα οποία πρέπει να έχουµε µια εικόνα και 
πάντοτε µπορούµε να τα ξανασυζητήσουµε. Θα συζητήσουµε το Τεχνικό 
Επαγγελµατικό που θα είναι θέµα µας για την άλλη Παρασκευή. Μιλώντας 
για το Γενικό Λύκειο, επειδή ετέθη ένα θέµα το οποίο είναι σηµαντικό, κατά 
πόσο θα έχουµε µια ενιαία µορφή στο Γενικό Λύκειο, δεν θα έχει κύκλους, 
δεν θα έχει γνωστικά πεδία, αλλά θα δίνει µια γενική παιδεία και µέσα από 
επιλογές µαθηµάτων θα µπορεί να δίνεται µια διέξοδος προς ενδιαφέροντα. 
 Αυτό που είχαµε κατ' αρχήν συζητήσει ήταν ότι δεν βλέπαµε -αλλά 
θέλω να είναι σαφή αυτά τα πράγµατα, η άποψη του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου ήταν διαφορετική- ότι πρέπει να ξαναπάµε σε ένα Λύκειο το 
οποίο θα έχει κατευθύνσεις, θα έχει γνωστικά πεδία, περισσότερα ή 
λιγότερα δεν έχει σηµασία, να ξαναπάµε δηλαδή σε αυτό που έχουµε 
σήµερα, το οποίο ξέρουµε τα προβλήµατα που έχει, ξέρουµε τη σύνδεση µε 
τα φροντιστήρια, ξέρουµε διάφορα πράγµατα. 
 Η άποψη προς την οποία υπήρξε µια σύγκλιση, αν καλά εκτιµώ τα 
πράγµατα, ήταν να υπάρχει µια γενική µορφή χωρίς διαφοροποιήσεις σε 
γνωστικά πεδία, κατευθύνσεις και κύκλους κλπ. και να υπάρχει η 
δυνατότητα µαθηµάτων επιλογής κοντά στα υποχρεωτικά, ώστε να γίνεται 
µια διέξοδος και µια ας το πούµε κατεύθυνση ενδιαφερόντων. Αυτό είχαµε 
πει. 
 Το ερώτηµα είναι εάν αυτό ισχύει να το δώσουµε ως µια γενική κατ' 
αρχήν θέση, την οποία θα την ξανασυναντήσουµε , όταν περάσουµε στην 
ποιότητα της εκπαίδευσης εξ ανάγκης. Αυτό ως γενική αρχή;  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Κύριε Πρόεδρε θα µου επιτρέψετε να διαφωνήσω. 
  
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Κύριε Γκλαβά, αν µου επιτρέπετε λίγο σε αυτό το θέµα, 
πριν τοποθετηθείτε. Θυµάστε ότι η άποψή µου συγκλίνει µε τη δική σας. Το 
ερώτηµα είναι το εξής. Όχι απλώς η άποψη του κ. Γκλαβά, εννοώ του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, αλλά θα ήθελα το εξής: αυτή την άποψη 
µπορείτε να την τεκµηριώσετε µε κείµενα, ώστε να µας διευκολύνετε να 
αλλάξουµε ενδεχοµένως άποψη, από αυτή που έχουµε; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Και το κείµενο, αλλά θα προσπαθήσω και να 
επιχειρηµατολογήσω. Κατ' αρχάς θεωρώ ότι εάν δεν δούµε και το κοµµάτι 
της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης ταυτόχρονα µε το Γενικό Λύκειο 
και αποφασίσουµε σήµερα για το Γενικό Λύκειο, νοµίζω ότι δεν θα 
κινηθούµε προς τη σωστή κατεύθυνση, για τον εξής λόγο. Εάν θεωρήσουµε 
ότι η Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση είναι ισότιµη και αντίστοιχη µε το 
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Γενικό Λύκειο, τότε δεν µπορεί να ισχύουν δυο µέτρα και δυο σταθµά. 
∆ηλαδή στη µεν Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση επιτρέπουµε, ή 
θεωρούµε αναγκαίες, τις εξειδικεύσεις από νωρίς, τουλάχιστον από τη Β 
Λυκείου, άρα εκεί θα πρέπει να το στηρίξουµε, γιατί δηλαδή στο ίδιο 
λυκειακό επίπεδο έχουµε τελείως διαφορετική µεταχείριση, εάν λοιπόν 
θεωρούµε ότι η γενική εκπαίδευση πρέπει να παρέχεται σε όλους 3 χρόνια, 
τότε λογικά φαίνεται να περισσεύει το Τεχνικό Επαγγελµατικό Λύκειο. Εκτός 
αν δεχόµαστε ότι επιλεκτικά αντιµετωπίζουµε το Γενικό Λύκειο, γιατί δέχεται 
το µεγαλύτερο όγκο µαθητών και εκεί εστιάζονται πολλά προβλήµατα από 
τους γονείς, οι οποίοι εν πάση περιπτώσει προσδοκούν τα παιδιά τους να 
περάσουν στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. Το ένα στοιχείο είναι αυτό. 

Το δεύτερο είναι το εξής. Εάν µιλάµε για περιορισµένους κύκλους 
σπουδών µαθηµάτων και αυτό επιλογή είναι. ∆ηλαδή όταν λέµε «επιλέγει ο 
µαθητής από την Α Λυκείου κάποια αντικείµενα», γιατί να µην µπορεί να 
επιλέγει και κατεύθυνση, αφού κι αυτό είναι θέµα επιλογής.  

Το τρίτο είναι το εξής. Οι επιλογές µέχρι τώρα εφαρµόστηκαν στο 
εκπαιδευτικό σύστηµα αρνητικά. Είχα πει και παλαιότερα ότι αυτή τη στιγµή 
υπάρχει στο Λύκειο η δυνατότητα επιλογής 18 µαθηµάτων. Στην πράξη 
γίνονται µόνο δυο και αυτά για τους εξής λόγους: αφ' ενός µεν τα παιδιά 
επιλέγουν την Οικονοµία, επειδή ήταν µια άλλη αντίφαση του όλου 
συστήµατος, ότι δηλαδή ενώ θεωρείται βασικό µάθηµα επιλογής για την 
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, είναι µάθηµα επιλογής του σχολείου. ∆εν είναι 
υποχρεωτικό µάθηµα. Άρα όσοι θέλουν να πάνε -και είναι πολύ µεγάλος ο 
αριθµός των Οικονοµικών Σχολών-, δεν µπορούν να πάνε σε αυτές τις 
Σχολές εάν δεν έχουν επιλέξει το µάθηµα της Οικονοµίας. Άρα στην ουσία η 
Οικονοµία επιλέγεται από το σύνολο των παιδιών που θέλουν να πάνε να 
σπουδάσουν Οικονοµικά. Το δεύτερο µάθηµα το οποίο επιλέγουν είναι η 
Πληροφορική και αυτό το κάνουν για τους γνωστούς λόγους, ότι τα παιδιά 
είναι πολύ καλά στην Πληροφορική, άρα έχουν αβαντάζ ότι δεν θα έχουν 
διαβάσµατα κλπ. Αυτό δεν σηµαίνει ότι εµείς δεν πάµε σε σχολείο 
επιλογών-, απλώς λέω ότι τουλάχιστον η µέχρι τώρα λειτουργία των 
µαθηµάτων επιλογής ήταν αρνητική. Το τρίτο που έχω να πω είναι ότι εάν 
θεωρούµε ότι τα υποχρεωτικά χρόνια είναι 9, όπως µιλήσαµε πιο πριν, η 
υποχρεωτική εκπαίδευση 9 χρόνια είναι αρκετή µε τα 2 του νηπαιγωγείου 
είναι αρκετά, γιατί δεν θα πρέπει να δούµε το Λύκειο και σαν ένα είδος 
προπαρασκευής για την Τριτοβάθµια Εκπαίδευση; Κατ’ ανάγκη είναι. Και 
εµείς να µην το θέλουµε, θα είναι, δηλαδή οι ίδιοι οι γονείς θα το 
µετατρέψουν, και αυτό που δεν θα βρουν στο σχολείο, θα το βρουν σίγουρα 
στο φροντιστήριο. Άρα θα υπάρχει µια απόσταση ανάµεσα σε αυτό το οποίο 
παρέχουµε εµείς και αυτό το οποίο η κοινωνία (βλέπε γονείς) απαιτεί, 
προκειµένου να αποτελεί το σχολείο αυτό ένα σχολείο εισαγωγής στην 
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. 

Από εκεί και πέρα όµως θα πρέπει να ληφθούν όλες εκείνες οι 
ασφαλιστικές δικλείδες, ώστε να µην ακυρώνεται η γενική µόρφωση από την 
Α τάξη του Λυκείου. Γιατί στην πράξη τι γίνεται τώρα στα σχολεία; Μολονότι 
οι κατευθύνσεις υπάρχουν και στη Β Λυκείου, αλλά δεν εξετάζονται 
πανελλαδικά, εξετάζονται –και σωστά εξετάζονται- µόνο στη Γ Λυκείου, 
κακώς δηλαδή επιτείναµε όλες αυτές τις εξετάσεις σε κατώτερη τάξη από το 
Λύκειο, παρ' όλα αυτά, ότι υπάρχουν οι κατευθύνσεις, ξεκινάνε από τη Β 
Λυκείου, αλλά χωρίς εξετάσεις πανελλαδικές και ολοκληρώνονται µε 
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εξετάσεις στη Γ Λυκείου, οι µαθητές προσανατολίζονται προς ποια 
κατεύθυνση θα πάνε από την Α Λυκείου και στην ουσία ακυρώνουν όλη την 
υπόλοιπη γενική µόρφωση. 

Τι λέει δηλαδή ένας µαθητής, και το έχουµε ακούσει πάρα πολλές 
φορές, -και η κ. Μπίτσα θα µπορεί να µας το επιβεβαιώσει-, «εγώ κύριε 
πάω να γίνω φιλόλογος, δεν µε ενδιαφέρουν τα µαθηµατικά. Βάλε µου εκεί 
τη βάση να περάσω και αυτό µου αρκεί». Αυτή είναι η λογική και δεν µπορεί 
να αντισταθεί ο εκπαιδευτικός σε αυτή τη λογική και δεν έχει επιχειρήµατα 
να απαντήσει πέρα του να πει «εδώ είναι γενικό σχολείο και πρέπει να 
µάθεις αυτά τα πράγµατα που η πολιτεία σου ορίζει». Άρα οι όποιες 
επιλογές, είτε αυτές λέγονται κύκλοι, είτε λέγονται απλώς επιλογές, θα 
πρέπει να αντιµετωπιστούν µε το θέµα της ακύρωσης της σχολικής 
διαδικασίας µέσω της προεπιλογής των µαθητών. Τι σηµαίνει αυτό; Όπου 
και να πάµε πρέπει η γενική µόρφωση και να ελέγχεται και να εξετάζεται 
κατά κάποιο τρόπο και έτσι να συνυπολογίζεται για την εισαγωγή στην 
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση µέσα από µια αντικειµενικοποίηση της διαδικασίας 
της. ∆εν θα ήθελα να επιχειρηµατολογήσω, θα ήθελα να ακούσω και τους 
άλλους συναδέλφους από τη µαχόµενη εκπαίδευση να µας πουν και στη 
συνέχεια κ. Πρόεδρε ό,τι χρειαστεί στη διάθεσή σας. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εγώ πρώτα θέλω να πω σε αυτά που λέτε και τα οποία 
συζητάµε καλόπιστα και από όλες τις πλευρές, ότι αυτό που περιγράφετε 
στην πραγµατικότητα είναι το σχολείο που υπάρχει σήµερα και υπάρχει µια 
γενικότερη απόρριψη αυτού του τύπου Λυκείου, που εµείς πρέπει να 
λάβουµε υπόψη µας ως Συµβούλιο. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Αν µπορώ να έχω τον αντίλογο, το πρόβληµα δεν νοµίζω ότι 
δηµιουργείται από το αν δεν θα έχω κατευθύνσεις στη Β Λυκείου, γιατί 
φαντάζοµαι ότι στη Γ Λυκείου χωρίς κατευθύνσεις, µάλλον τα πράγµατα 
αρχίζουν και γίνονται ακόµη χειρότερα, υπό την έννοια ότι αυτό το σχολείο 
θα πρέπει να βγάζει ένα µαθητή στη Γ Λυκείου που θα µπορεί να επιτύχει 
σε όλες τις Σχολές της Τριτοβάθµιας Εκπαίδευσης, τουλάχιστον ο καλός 
µαθητής. Αυτό τουλάχιστον δεν φαίνεται καθόλου εφικτό, εκτός αν υπάρχει 
µέσα στο µυαλό µας κάποια άλλη διαδικασία, κάποια άλλη λογική, µε την 
οποία µαθητής θα προετοιµάζεται και θα παίρνει εκείνη τη γνώση που 
χρειάζεται, την εξειδικευµένη πλέον γνώση, για την εισαγωγή του στην 
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, που εγώ δεν µπορώ να το φανταστώ. 
 Άρα θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε δηλαδή ότι µιλάµε και για τη Γ 
Λυκείου γενικευµένη; Και σε αυτή την περίπτωση πιστεύουµε ότι µε αυτή τη 
γενική εκπαίδευση που θα δώσουµε στα παιδιά µας θα ακυρώσουµε αυτή 
την πραγµατικότητα που υπάρχει σήµερα; Ή απλώς θα δηµιουργήσουµε 
παράλληλα σχολεία, δες φροντιστήρια;  
 ∆ηλαδή από τη µια µεριά εµείς θα θέλουµε να είµαστε στις δάφνες 
µας ότι ακολουθούµε ένα σχολείο που έχει γενική εκπαίδευση, γιατί αυτή 
είναι η απαίτηση και από την άλλη θα υπάρχει η φροντιστηριακή 
εκπαίδευση, πλέον επισηµοποιηµένη, µε την έννοια ότι θα δίνει τις 
δυνατότητες που δε δίνει το σχολείο για την εισαγωγή στην Τριτοβάθµια 
Εκπαίδευση. 
 Αυτό φαντάζοµαι ότι είναι το χειρότερο σενάριο, που θα ακυρώνει 
στην ουσία παντελώς το δηµόσιο σχολείο, εκτός αν υπάρχουν άλλες 
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ασφαλιστικές δικλείδες, που δεν µπορώ αυτή τη στιγµή να τις σκεφτώ. Το 
κυριότερο είναι ότι δεν µας φταίνε οι κατευθύνσεις στο Λύκειο. Παλιά τι 
λέγαµε; Ήταν 4 τα µαθήµατα των πανελλαδικών εξετάσεων και αυτά 
διευκόλυναν την παπαγαλία και εποµένως έπρεπε να τα καταργήσουµε 
λόγω της παπαγαλίας και αυτό δεν ήταν ακριβές έτσι. ∆ιότι στη Φυσική και 
στη Χηµεία και στα Αρχαία Ελληνικά, από το πρωτότυπο δεν µπορούσε να 
παπαγαλίσει ο µαθητής το άγνωστο κείµενο. Άρα ήταν η µια πλευρά. Η 
άλλη πλευρά ήταν ότι στην Ιστορία και στην Κοινωνιολογία αν δεν ήξερες 
και τα κόµµατα (,) δεν έπαιρνες τουλάχιστον το 20 για να περάσεις στην 
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση.  
 Αυτές οι παθογένειες δεν οφείλονταν στις επιλογές των παιδιών. 
Οφείλονταν στην ίδια την αδυναµία του συστήµατος να αντιµετωπίσει αυτά 
τα φαινόµενα, µέσα από σωστά βιβλία, από σωστές µεθοδολογίες και από 
σωστό τρόπο εξέτασης. Η δική µου τοποθέτηση είναι ότι δεν µπορούµε να 
θεραπεύσουµε τα προβλήµατα που έχει σήµερα το Γενικό Λύκειο απλώς 
γενικοποιώντας την εκπαίδευση σε όλες τις τάξεις του Λυκείου.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ. Θέλει µια διευκρίνιση ο κ. Πανάρετος και µετά θα 
πω λίγα λόγια. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Μια διευκρίνιση, η οποία πιστεύω ότι πάει τη δική σας τη 
σκέψη ένα βήµα παραπέρα. Κύριε Γκλαβά δεν µε πείσατε. Και γιατί λέω ότι 
δεν µε πείσατε. Για τις κατευθύνσεις εγώ αναρωτιέµαι: γιατί πρέπει να 
έχουµε κουστούµια κατευθύνσεις αντί να πούµε στα παιδιά ότι «αν θέλετε, 
για να πάτε προς εκείνη την κατεύθυνση που λέτε εσείς, αυτή είναι η 
επιλογή των µαθηµάτων» και να αφήσουµε ένα παιδί αν θέλει να πάρει ν-1 
από αυτή που λέµε εµείς ως κατεύθυνση και να πάρει κι ένα άλλο µάθηµα 
από κάποια άλλη κατεύθυνση. Γιατί πρέπει να του βάλουµε κουστούµι που 
να µην µπορεί να φύγει από αυτό το κουστούµι; 
 Αυτή η πειθαρχία σε λογικές που τις φτιάχνουµε έτσι θεωρητικά δεν 
µου αρέσει. Σας το λέω, γιατί το ίδιο πράγµα ζούµε και στο Πανεπιστήµιο. 
Τα περάσαµε χρόνια αυτά µε τις κατευθύνσεις, φτιάξαµε ένα σωρό 
κατευθύνσεις, τελικά ερχόµαστε τώρα και τις αναιρούµε τις κατευθύνσεις, 
γιατί βλέπουµε ότι δεν αποδίδουν τίποτε. 
 Το να πεις όµως στο µαθητή, όπως λέµε εµείς στο φοιτητή, ότι «αν 
θέλεις να κάνεις αυτό το πράγµα στη ζωή σου, τη Στατιστική, για να γίνεις 
οικονοµολόγος, καλό είναι να πάρεις εκείνα τα µαθήµατα. Αν θέλεις να γίνεις 
δηµοσκόπος να πάρεις εκείνα τα µαθήµατα» και τον αφήνουµε να επιλέξει, 
ή τον βοηθάµε κιόλας στο να επιλέξει. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Μπορώ να κάνω διάλογο σε αυτό το θέµα; Ένα λεπτό κ. 
Πρόεδρε γιατί είναι πολύ βασικό. Είναι διαφορετικά να διαχειριστώ 100 ή 
200 φοιτητές µε επιλεγόµενα µαθήµατα και αλλιώς να διαχειριστώ 90.000 
µαθητές που είναι σε κάθε τάξη του Λυκείου. Οπότε εκεί οι επιλογές, κατ’ 
ανάγκη, δεν µπορεί να είναι τόσες πολλές εκ των πραγµάτων. Άρα αν 
εννοούµε το ίδιο πράγµα, δηλαδή ότι ένας µαθητής, δεν ξέρω από ποια 
τάξη, µπορεί να επιλέγει τα Αρχαία Ελληνικά και την Ιστορία ως µαθήµατα 
επιλογής, είναι µε άλλα λόγια άλλος τρόπος του να πούµε την κατεύθυνση. 
Είναι τελείως διαφορετικό πράγµα. Εάν όµως πω ότι όλα τα µαθήµατα 
ισότιµα διδάσκονται και απλώς οι επιλογές είναι σε αυτά τα µαθήµατα 
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Πολιτισµού, Ευρωπαϊκής Ιστορίας κλπ., είναι τελείως διαφορετικό πράγµα. 
Αν πάω τώρα να πω ότι επιλέγονται όλα τα µαθήµατα, πρέπει να 
προσδιορίσω ποια µαθήµατα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Παρακαλώ. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Τη στιγµή που διαβάζουµε στις προτάσεις και το δικό σας 
το κείµενο, ότι έχουµε Λύκεια ειδικευµένα, έχουµε µουσικά, έχουµε 
καλλιτεχνικά, έχουµε εκκλησιαστικά Λύκεια, έχουµε αθλητικά Λύκεια, 
προτείνουµε και συµφωνώ απολύτως, είναι και πρόταση του βουλευτή του 
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού του κ. Γεωργιάδη, Κλασικό Λύκειο, τι άλλες 
επιλογές για ειδικά µαθήµατα έχουµε µέσα στο Λύκειο, µπορούν να γίνουν 
µέσα στο Λύκειο; ∆ηλαδή τι κατακερµατισµός παραπάνω; Εάν αυτοί οι 
µαθητές µας από το Γυµνάσιο περάσουν στα Λύκεια τα ειδικευµένα, το άλλο 
δεν πρέπει να είναι Γενικό Λύκειο, µε τα µαθήµατα όλα για όλους µε τον ίδιο 
τρόπο να αντιµετωπίζονται;  
 Εγώ θυµάµαι ακριβώς την τοποθέτησή σας κ. Γκλαβά, ότι εάν δεν τα 
χωρίσουµε σε µαθήµατα επιλογής κλπ., οι απόφοιτοι θα µπορούν να 
πηγαίνουν σε όλες τις Σχολές. Μα γιατί θα πηγαίνουν σε όλες τις Σχολές; 
∆εν θέλει ο απόφοιτος να πάει σε όλες, θέλει στη Σχολή που θεωρεί ότι είναι 
πιο δυνατός και που του αρέσει να βρεθεί εκεί στη Σχολή. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Μια διευκρίνιση κ. Πρόεδρε. Κατ' αρχάς το αν θα υπάρξουν 
και 10 ή 100 Κλασικά Λύκεια, που κι εγώ είµαι υπέρ ότι πρέπει να υπάρξουν 
Κλασικά Λύκεια, έχουν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες και δεν έχει η Ελλάδα, 
αλλά αυτό δεν λύνει το πρόβληµα. Τα 100 Κλασικά Λύκεια που θα έχουν 
από 300 µαθητές και στην καλύτερη περίπτωση 3.000 µαθητές, δεν λύνει το 
πρόβληµα των 90.000 παιδιών. Αυτό που είπα και ίσως δεν έγινε 
κατανοητό, είναι ότι αν τελειώνουν όλα τα παιδιά µε τα ίδια µαθήµατα το 
Λύκειο, θεωρητικά πρέπει να είναι ικανά να δώσουν εξετάσεις σε όλα τα 
γνωστικά αντικείµενα ανάλογα µε τις επιθυµίες και να είναι ικανά να 
περάσουν. Αυτό θεωρώ θεωρητικά αδύνατο να γίνει. Αυτό είπα εγώ. Ότι 
δηλαδή τελειώνει στη Γ Λυκείου και παίρνει ένα απολυτήριο, το οποίο είναι 
µε όλα τα µαθήµατα τα ίδια, δεν υπάρχει δηλαδή καµία κατεύθυνση στα 
παιδιά. Άρα θεωρητικά πρέπει αυτό το µαθητή να τον έχω κάνει ικανό στην 
Γ Λυκείου, να ξέρει και Μαθηµατικά και Αρχαία και από όλα, ώστε όταν θα 
επιλέξει τελικώς να εξεταστεί, να είναι ικανός να περάσει στη Σχολή την 
οποία επιθυµεί. Αυτό είπα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε Γκλαβά να πω λίγα λόγια. Αυτό που µας περιγράψατε 
είναι το υπάρχον Λύκειο, το οποίο έχει µια παθογένεια, την οποία, αυτό σας 
ζητάει ο κ. Πανάρετος, να µας πείτε πώς την ξεπερνάς. ∆ηλαδή εάν µε 
βάλεις εµένα σε µια κατεύθυνση για το πρώτο πεδίο, για το δεύτερο, ή το 
τρίτο, θα ενδιαφερθώ ποτέ για τα άλλα;  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Βεβαίως. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Πώς; 
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Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Εάν τα υπόλοιπα µαθήµατα τα εξετάζω σε περιφερειακό 
επίπεδο και ο βαθµός αυτός συνυπολογίζεται για την Τριτοβάθµια 
Εκπαίδευση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Άρα πάτε στο θέµα του συνυπολογισµού της επίδοσης. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Σαφέστατα. Γιατί σας είπα ότι αυτή η παθογένεια πάλι δεν θα 
αντιµετωπιστεί. Απλώς θα αντιµετωπιστεί εξωσχολικά, αν δηλαδή δεν 
αντικειµενικοποιήσουµε τη βαθµολογία του σχολείου και δεν τη 
συνυπολογίσουµε στο να περνάει στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, θα 
δηµιουργήσουµε δυο παράλληλα σχολεία. Το σχολείο που απλώς θα φοιτώ 
για να τελειώσω και να πάρω το τυπικό κοµµάτι, το απολυτήριο, και το 
παράλληλο σχολείο που θα λέγεται φροντιστήριο, για να περάσω στην 
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. Και τώρα θα είναι χειρότερα τα πράγµατα για το 
δηµόσιο σχολείο.  

Τώρα, όσον αφορά το άλλο που είπα εγώ για να µην ακυρωθούν 
ακόµη και τα Θρησκευτικά, ακόµη και όποιο µάθηµα εν πάση περιπτώσει 
γραπτώς εξετάζεται, θα πρέπει να συνυπολογίζεται µε κάποιο αντικειµενικό 
τρόπο από την Α Λυκείου, ώστε να περνάει το παιδί στην Τριτοβάθµια 
Εκπαίδευση. Άρα θέτω θέµα για να µην ακυρώσουµε τα αρνητικά του 
συστήµατος που υπάρχουν, γιατί δεν είναι όλα στραβά στο Λύκειο, τα 
αρνητικά του συστήµατος που είναι η έλλειψη ενδιαφέροντος για τα 
µαθήµατα, τα οποία δεν τον ενδιαφέρουν, γιατί δεν θα πάει σε αντίστοιχη 
Σχολή στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, πρέπει να το αντιµετωπίσουµε µέσα 
από άλλες διαδικασίες και όχι µη δίνοντας τη δυνατότητα στα παιδιά να 
επιλέξουν -γιατί για επιλογή µιλάµε από ένα σηµείο και µετά- των 
κατευθύνσεων που θα πάνε, ενώ το δεχόµαστε ότι πρέπει να υπάρχουν 
αυτές οι επιλογές και το λέω αυτό στο Τεχνικό Επαγγελµατικό Σχολείο. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Άρα µιλάτε για την επίδοση ως ασφαλιστική δικλείδα, για να 
σας µειώσει τον κίνδυνο οι ακολουθούντες µια κατεύθυνση να µην 
υπολογίζουν όλα τα άλλα. Η επίδοση είναι κάτι το οποίο συζητάµε 
γενικότερα , για να αναβαθµίσουµε τη φοίτηση στο Λύκειο. Η διάκριση που 
κάνετε µε την Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση δεν νοµίζω ότι είναι 
σωστή. Εξ ορισµού η Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση έχει το στοιχείο 
της ειδίκευσης, εξ ορισµού.  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Στην ίδια ηλικία επιτρέπουµε στους µαθητές …  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆εν είναι συγκρίσιµα ποσά. Από µόνη της η γενική έχει ένα 
γενικό χαρακτήρα, η Τεχνική Επαγγελµατική από µόνη της και εξ ορισµού 
είναι ειδίκευση. Εποµένως , υπάρχει το στοιχείο της επιλογής αν θα πας 
από εδώ ή από εκεί. Από τη στιγµή που πας στο Γενικό αρχίζει ένα µεγάλο 
θέµα κ. Γκλαβά το οποίο πρέπει να αντιµετωπίσουµε. ∆ιότι δεν έχουµε εµείς 
τίποτε µε το ισχύον σύστηµα.  
 Θεωρώ ότι όχι µόνο εσείς, αλλά πολύς κόσµος, έχει µια εικόνα του 
Λυκείου ως προπαρασκευαστικού χώρου για το Πανεπιστήµιο. Θα µείνουµε 
σε αυτή την εικόνα; Εάν δεχτούµε ότι αυτό είναι κύριος ρόλος του Λυκείου 
τότε πράγµατι πρέπει να βρούµε τρόπους να τον προετοιµάζουµε καλά για 
το Πανεπιστήµιο. Οπότε αρχίζει και το θέµα ότι εγώ στο φροντιστήριο τον 
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προετοιµάζω καλύτερα από εσένα, άρα είµαι πιο αξιόπιστος για το γονέα. 
Επειδή ξέρουµε την παθολογία που υπάρχει. Εποµένως το γενικό πλαίσιο 
είναι τι ρόλο δίνουµε στο Γενικό Λύκειο. Είναι µόνο –γιατί έτσι γίνεται µε τον 
τρόπο που το λέµε- προπαρασκευαστικό για να µπεις στο Πανεπιστήµιο; 
Εάν είναι µόνο αυτό, τότε πρέπει να κάνεις τα γνωστικά πεδία, πρέπει να τα 
καλλιεργήσεις και απλώς να βάλεις και την επίδοση, για να µαζέψει κάποιο 
κόσµο να ενδιαφέρεται και για το σχολείο, να µην φεύγει τελείως δηλαδή. 
 Αυτό το κύριο έχουµε να αντιµετωπίσουµε: τι είδους Λύκειο θέλουµε. 
Εάν θέλουµε σε αυτή τη δεύτερη, ανώτερη µέση βαθµίδα, να ενισχύσουµε 
τις µορφωτικές ικανότητες, τις δεξιότητες, όλα αυτά τα πράγµατα , για να  
διαµορφώσεις έναν άνθρωπο που µπορεί και να µην συνεχίσει στο 
Πανεπιστήµιο, χιλιάδες ανθρώπων δεν συνεχίζουν, τότε πρέπει να 
φανταστούµε και να σκεφτούµε ένα άλλο τύπο Λυκείου. Εκεί σε αυτό τον 
άλλο τύπου Λυκείου, για να µην αποκλείσουµε τα ενδιαφέροντα, λέµε να 
δώσουµε δυνατότητες επιλογής. Λέτε και έχετε δίκιο σε αυτό, ότι «οι 
επιλογές που θα κάνει δεν θα τον πάνε από άλλο δρόµο σε ένα είδος 
κατευθύνσεως, ή ένα είδος πεδίου;». Θα τον πάνε πολύ αδροµερώς, πολύ 
χονδρικά, όχι πάντοτε, µε άλλη νοοτροπία, έχει σχέση µε το τι 
συµβουλεύεις, τι προσφέρεις. Και το παράδειγµα που παίρνετε ότι σήµερα 
δεν επιλέγουν, µα βέβαια δεν επιλέγουν. Όταν έχει τις κατευθύνσεις και τα 
γνωστικά πεδία να επιλέξει, θέλετε και από πάνω επιλογή ; Και του δίνετε 
και 18 δυνατότητες; Αυτό είναι θεωρητικό το θέµα. 

Από τη στιγµή που του έχετε τα γνωστικά πεδία, όλα τα άλλα είναι 
διακόσµηση. Και βεβαίως δεν επιλέγει και βεβαίως πάει στην Πληροφορική. 
Εδώ µιλάµε και αυτό πρέπει να σκεφτούµε και µιλάω µε πολύ ειλικρίνεια και 
δεν υπάρχει καµία διάθεση αντίθεσης, προφανώς ιδίως µε τον κ. Γκλαβά, 
είναι µήπως πέσουµε στην παγίδα να παραµείνουµε σε αυτό το σύστηµα 
που έχουµε, ελαφρώς βελτιωµένο. Είναι επιλογή αυτό  ή πρέπει να πάµε 
τολµηρά, αλλά η τόλµη δεν φτάνει, να υπάρχει και αποτέλεσµα, να υπάρχει 
και αποδοχή, να υπάρχει και πειστικότητα, σε ένα άλλο σχήµα Λυκείου; 

Να δώσουµε πραγµατικά µορφωτικές δυνατότητες µεγαλύτερες, σε 
βάθος, σε διεύρυνση , που δεν µπορώ να τις δώσω στο Γυµνάσιο και λόγω 
ηλικίας και λόγω οργάνωσης και εγώ θεωρώ ότι τα πάντα εξαρτώνται από 
το εξεταστικό σύστηµα, που ούτως ή άλλως θα το έχεις. Εάν δηλαδή ο 
τρόπος εξέτασης είναι τέτοιος που στο σχολείο µέσα να µαθαίνει κατά 
αντικείµενα το τι θα εξεταστεί και τι θα δώσει και τι θα του ζητηθεί, τότε σε 
ένα βαθµό περιορίζεται αυτό που θα του δώσει το φροντιστήριο. ∆ηλαδή το 
εξεταστικό σύστηµα, που δεν µπορούµε να το αποφύγουµε όσο είναι 
τεράστιοι οι αριθµοί των υποψηφίων, καθορίζει και αυτά που θα δοθούν στο 
σχολείο µέσα. ∆ηλαδή λέτε «µα, θα τα ακούσουν όλοι, όλα και πώς θα γίνει 
ο άλλος». Πρώτα - πρώτα δεν θα τα ακούσουν όλοι όλα και στο ίδιο βάθος. 
Υποτίθεται ότι εγώ που θέλω να πάω σε µια Φιλολογική Σχολή θα έχω τη 
δυνατότητα κάποιων επιλογών, και πέρα από τα υποχρεωτικά µαθήµατα, 
που πρέπει να είναι κοινά για όλους, θα µπορώ να πάρω κι εκείνο και 
εκείνο, που κάπου έχει σχέση µε τα ενδιαφέροντά µου. 

 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Επιτρέπετε διαλογικά να σας πω; Παίρνει ένας µαθητής στην 
Α τάξη Λυκείου επιλογή τα Αρχαία και πάει στη Β τάξη και έχει κοινό 
πρόγραµµα Αρχαία µε τους άλλους µαθητές, όπου κοιµάται εκείνη την ώρα, 
γιατί είναι σε καλύτερη θέση από τους άλλους µαθητές, αφού έχει επιλέξει 
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από την Α τάξη να πάει σε θεωρητική Σχολή και θα πάρει και στη Β Λυκείου 
πάλι επιπρόσθετες ώρες επιλογές, οπότε στη Γ τάξη Λυκείου θα είναι ακόµη 
χειρότερα τα πράγµατα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Γιατί δεν προϋποτίθενται τέτοια επίπεδα. Τους βάζετε όλους 
στην ίδια τάξη. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Κύριε Πρόεδρε δεν µπορούν να λειτουργήσουν τα επίπεδα 
στο σχολείο, δηλαδή πρέπει να λέµε και πράγµατα τα οποία είναι εφικτά. 
Εάν πάω σε πολλά µαθήµατα να λειτουργήσω σε επίπεδα, δεν θα έχω 
πρώτα αίθουσες, πέρα του ότι χρειάζοµαι πολλαπλάσιους εκπαιδευτικούς, 
δεν θα έχω και αίθουσες να τους βάλω. Ξέρουµε τα στεγαστικά προβλήµατα 
στα µεγάλα αστικά κέντρα και επί ευκαιρία να πω το εξής …  
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Να σας διακόψουµε λίγο; Να σας πω γιατί; Γιατί µπορεί να 
υπάρχει άλλη λογική εντελώς διαφορετική που να συµφωνείτε κι εσείς.  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Παρακαλώ κ. Παϊζη. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. Θα ήθελα να πω το εξής: εάν στα 18 
συνειδητοποιήσει η µαµά και ο µπαµπάς ένα λάθος, συνήθως δεν 
συνειδητοποιεί ότι έγινε στα 5 και 6, προσπαθεί να το λύσει εκείνη την ώρα. 
Η παθογένεια του εκπαιδευτικού συστήµατος έγινε συνειδητή από την 
παθογένεια του Λυκείου. Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι τα πάντα θα λυθούν 
στο Λύκειο. Θέλω να σας πω συγκεκριµένη διαδικασία στην οποία νοµίζω 
ότι θα συµφωνήσετε, γιατί έχω δει την ανάλυση που έχετε κάνει από την 
πρώτη µέρα για τα φαινόµενα. Ένα από τα συµπτώµατα της παθογένειας 
του εκπαιδευτικού συστήµατος είναι το γνωσιοκεντρικό και θεµατικό. 
∆ηλαδή ανεξάρτητα πώς αναπτύσσεται η γλώσσα από την Α ∆ηµοτικού 
µέχρι την τελευταία. Πώς εκτιµάται αυτό; Μέσα από εξετάσεις. Πώς πάµε 
από τάξη σε τάξη; Με βάση το στόχο του.  
 Σε άλλες χώρες όµως το κυρίαρχο δεν είναι η ύλη και ο στόχος και 
είναι πολύ κατανοητό αν το πάρουµε µε τον αγγλοσαξονικό του όρο. Το 
µάθηµα, το µαθησιακό αντικείµενο να το πούµε discipline, δηλαδή 
πειθαρχία. Περισσότερο σας ενδιαφέρει και µε ενδιαφέρει, από το 
αντικείµενό µου, τα Μαθηµατικά, να περάσει η πειθαρχία των Μαθηµατικών, 
η πειθαρχία της Γλώσσας, η Πειθαρχία των Φυσικών Επιστηµών, η 
πειθαρχία της Χηµείας και όχι η ύλη της. Εάν είµαστε στάδιο προετοιµασίας 
το Λύκειο για το Πανεπιστήµιο, ο κ. Τρικαλινός από την ΠΟΣ∆ΕΠ αυτό 
υπαινίχθηκε στην πρώτη του τοποθέτηση, δεν παίρνει το υλικό που θα 
ήθελε να πάρει από το Λύκειο. Άρα και ως τέτοιο δεν έχουµε πετύχει, 
δηλαδή δεν είµαστε ένα πετυχηµένο προστάδιο της Τριτοβάθµιας, γιατί αν 
είµαστε, δεν θα συζητάγαµε. Ίσως να ήµουν µόνος µου και να έλεγα να 
αλλάξουµε το Λύκειο, να είναι σε µια άλλη λογική. Νοµίζω ότι και το 
σύστηµα που είχαµε αυτή τη στιγµή δεν δίνει στο Πανεπιστήµιο αυτό που 
θα ήθελε να πάρει και πρέπει να δούµε µήπως πρέπει πράγµατι να 
φύγουµε µακριά λίγο από αυτή τη λογική που βλέπαµε έως τώρα τα 
πράγµατα και θέλω να γίνω πιο σαφής σε αυτό. 
 Εάν έχουµε 9χρονη υποχρεωτική, 6 χρόνια το ∆ηµοτικό και 3 το 
Γυµνάσιο και 3 το Λύκειο σαν µια βαθµίδα πριν από το Πανεπιστήµιο, 
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πρέπει να καταφέρουµε αυτό που ζητάει η Τριτοβάθµια µε ένα πολύ σωστό 
και αποδοτικό τρόπο, να το δώσουµε µέσα σε αυτά τα 12 χρόνια. Άσχετο 
από τη συζήτηση που κάναµε πριν για κάποιον που πηγαίνει στο 
Πανεπιστήµιο. Αυτό δεν µπορεί να γίνει ουσιαστικά, χωρίζοντας τις 
οριζόντιες αγωγές που σήµερα έχει το εκπαιδευτικό σύστηµα. Μετρήστε 
αγωγές: Γλωσσική αγωγή, Μαθηµατική αγωγή, Φυσική αγωγή, Ηθική 
αγωγή, αυτές οι οριζόντιες παραθέσεις αγωγών που συντίθενται και ποιος 
τις συνθέτει; Η αγωγή είναι µία. Αυτό υποθέτει το σύστηµα ότι γίνεται 
αυτόµατα στην προσωπικότητα του κάθε µαθητή, όταν εκτεθεί σε όλες 
αυτές τις αγωγές και όµως όλες αυτές εµφανίζονται να είναι ελλιπείς, διότι 
όλες ενδιαφέρονται για την πληροφορία που δίνουν στο κοµµάτι της αγωγής 
και όχι για την πειθαρχία που µαθαίνουν και καλλιεργούν. 
 Ακόµη κι εµείς σήµερα µιλάµε εδώ για τον πολιτισµό, δηλαδή για το 
θέατρο, για τη µουσική, για το χορό, αλλά δεν τις αντιµετωπίζουµε ως κάτι 
που είναι προτεραιότητα, διότι σιγά την ύλη που έχουν και σιγά σε τι θα 
προσφέρει στο Πανεπιστήµιο. Εάν όµως πιάσουµε σήµερα µια δασκάλα και 
της πούµε «από τις τέχνες τι θα ήθελες, πόση πειθαρχία να έχεις 
αποκτήσει», θα σας πουν όλοι «θα ήθελα να µπορώ να µιλάω και να έχω 
εκπαιδευτεί όπως ένας ηθοποιός, για να µπορώ να έχω ένα καθαρό λόγο ο 
οποίος ακούγεται χωρίς να τσιρίζω». Αυτή είναι µια πειθαρχία. Από την 
άλλη µεριά, ακόµη κι όταν διδάσκουµε τις τέχνες, η πειθαρχία της επιµονής 
της προσπάθειας δεν περνάει. Νοµίζουν όλοι ότι µε ένα πάρα πολύ εύκολο 
τρόπο θα γίνουν σκηνοθέτες, θα γίνουν ηθοποιοί, κρύβουν δηλαδή το 
βασικό στοιχείο. 
 Εγώ θα έλεγα, εάν αλλάξουµε το σύστηµα και αντί να έχουµε την ύλη 
η οποία θα καθοδηγήσει το τι πληροφορία θα πάρει, πάρουµε την 
πειθαρχία, τότε πιθανότατα να βρούµε µαθήµατα τα οποία έχουν πολύ 
συγγενείς πειθαρχίες, οι οποίες δεν προέρχονται από τον ίδιο χώρο. Εγώ 
αισθάνοµαι παραδείγµατος χάριν πως η πειθαρχία της Γλώσσας είναι πάρα 
πολύ κοντά στην πειθαρχία των Μαθηµατικών, είναι άκρως µαθηµατική 
διαδικασία το συντακτικό. Είτε το κάνει φιλόλογος, είτε το κάνω εγώ, τις 
πράξεις µου, το παιδί σαν πειθαρχία παίρνει το ίδιο πράγµα από µέσα. 
Αλλά δεν έχει καθόλου διαφορετική πειθαρχία η Βιοχηµεία από τη Χηµεία, 
ενώ είναι δυο διαφορετικά αντικείµενα µε ξεχωριστές ώρες τεκµηριωµένες 
και µάλιστα σε δυο διαφορετικές κατευθύνσεις. Θυµηθείτε την Τεχνολογική Ι 
είναι 500 άτοµα σε όλη την Ελλάδα, αλλά υπάρχει και η Τεχνολογική ΙΙ. Από 
την άλλη µεριά τα κριτήρια τα οποία έχουν µπει στα επιστηµονικά πεδία. Για 
όσους είναι ερευνητές του συστήµατος της αγωγής και έχουµε δει τη δοµή, 
είναι πολύ κοντά σε επίδοση πλέον η καµπύλη της απόδοσης των µαθητών 
της θεωρητικής κατεύθυνσης µε εκείνη της Τεχνολογικής Κατεύθυνσης ΙΙ. 
∆ηλαδή κάνουν ένα δικόρυφο, που έχετε ένα κοµµάτι 30%, που είναι κάτω 
από τη βάση σε όλα τα µαθήµατα, στα µόριά τους δηλαδή και ένα πηγαίνει 
ψηλά. Ενώ η θετική κατεύθυνση µε την Τεχνολογική Ι είναι φτυστές. Για 
πόσα χρόνια; Πάνω από 8 χρόνια. Κάθε χρόνο το ίδιο πράγµα 
παρουσιάζεται. 
 Το ερώτηµα είναι αν αυτή τη στιγµή µου ζητάγατε µε βάση την 
επίδοση να σας πω ο µαθητικός πληθυσµός του Λυκείου σε πόσες 
κατευθύνσεις χωρίζεται, θα σας πω σε δύο. Από πλευράς δεξιοτήτων έτσι 
όπως παρουσιάζονται. Και ποια είναι εκείνη η κατεύθυνση που κυριαρχεί, 
να πούµε την αλήθεια: η Θετική. Εάν θελήσει µαθητής της Θετικής περνάει 
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άνετα στη Φιλοσοφική, άνετα στη Νοµική, µε βάση τα µόρια. Γιατί οι 
βαθµολογίες και ο τρόπος, οι πειθαρχίες δηλαδή των καθηγητών είναι 
εντελώς διαφοροποιηµένες πάνω στα µαθήµατα.  

Ένας εύκολος τρόπος να βρούµε µια λύση και να συµφωνήσετε όλοι 
σε αυτό, είναι να αλλάξουµε λίγο τη διαδικασία. ∆εν είναι η ύλη, ή τα 
αντικείµενα, ή η ειδικότητα που θα τα διδάξει. Πιθανότατα το κλειδί να 
βρίσκεται στις πειθαρχίες και εκεί θα µας βοηθήσει να βάλουµε σε ολόκληρο 
το εκπαιδευτικό σύστηµα µια τάξη, γιατί άλλες πειθαρχίες έχει το 
Νηπιαγωγείο, άλλες πειθαρχίες έχουν οι τρεις πρώτες τάξεις του ∆ηµοτικού, 
άλλες πειθαρχίες έχουν οι τρεις τελευταίες τάξεις του ∆ηµοτικού, το έχουν 
καταλάβει οι δάσκαλοι. Οι άνδρες δάσκαλοι βρίσκονται συνήθως στις τρεις 
τελευταίες τάξεις του ∆ηµοτικού και δεν πάνε στις πρώτες τάξεις του 
∆ηµοτικού. Γιατί; Σηµαίνει κάτι άλλο. Εµείς το λέµε εξαετές το ∆ηµοτικό, 
αλλά είναι δυο κοµµάτια, τρία και τρία. Στο πρώτο είναι ο γλωσσικός 
κώδικας, γραπτός και προφορικός, Κοινωνιολογία, αλλά στο δεύτερο ανοίγει 
το ταξίδι στο χρόνο, Ιστορία, το ταξίδι στο χώρο, Γεωργία, το ταξίδι στην 
επιστήµη και άρα ο κορµός πρέπει να γίνει το Γυµνάσιο. Εκεί οι ξένες 
γλώσσες θα πάρουν τα πιστοποιητικά τους και εκεί οι ηλεκτρονικοί 
υπολογιστές. Άρα τι θα κάνει το Λύκειο; Ως πειθαρχίες θα προετοιµάσει τον 
αυριανό επιστήµονα πολύ εξειδικευµένα. Με πόσα αντικείµενα; Λέει ο κ. 
Πρόεδρος παραδείγµατος χάριν να είναι κάποια ρε παιδί µου βασικά που 
θα συµφωνήσουµε και να είναι και κάποια επιλογής στις ίδιες πειθαρχίες 
όµως που θα δηµιουργηθούν. Αν όµως φτάσουµε στη Γ Λυκείου να έχουµε 
γράψει περίπου το τοπίο, χάνεται η αυτονοµία του Λυκείου. Εάν όµως 
πιστεύουµε ότι αυτό θα προκαλέσει ένα σοκ στην ελληνική εκπαίδευση -
γιατί θέλω να το σκέφτοµαι κι αυτό- εγώ θα λάµβανα πολύ σοβαρά υπόψη 
µου τουλάχιστον ένα στάδιο µεταβατικό µέχρις ότου βρούµε µια λύση. Αλλά 
η λύση νοµίζω ότι θα µας οδηγήσει ξανά στο ίδιο, δηλαδή διαίσθηση είναι 
περισσότερο αυτό. Εάν αφήσουµε και τη Γ Λυκείου να περιγράφει τις 
Σχολές που θα µπεις, θα ξαναγίνει ουσιαστικά το σύστηµα της εισαγωγής ο 
βραχνάς, που θα πρέπει να ξαναλύσουµε και την επόµενη τετραετία. 

 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Θα ήθελα να αποφύγω, για χάριν συντοµίας, ορισµένες 
γενικές τοποθετήσεις και προφανώς δεν θα ήθελα να µιλάω έστω και 
στραµένος στον κ. Γκλαβά, λες και οι υπόλοιποι αντιπαρατιθέµεθα µε τον κ. 
Γκλαβά, αστειευόµενος το λέω. 

Θεωρώ ότι το σηµερινό Λύκειο και όλο το σύστηµα αυτό, έχει το 
σηµαντικότατο πρόβληµα όχι µόνο της κακής προετοιµασίας για το 
Πανεπιστήµιο, γενικά ότι δεν βγάζει τίποτε. Εγώ πιστεύω δηλαδή ότι δεν 
παράγει απολύτως τίποτε. Μην προσπαθήσουµε –και δεν αναφέροµαι σε 
κανέναν- να διατηρήσουµε την κατάσταση εν ονόµατι του ότι οι 
περισσότεροι συµφωνήσαµε για την 9ετή. Εγώ θεωρώ ότι η 9ετής και το 
είπα στην τοποθέτησή µου, δεν είναι αρκετή. Πρέπει δηλαδή να 
αντιµετωπίσουµε το Λύκειο ως κάτι το οποίο δίνει εφόδια για τη ζωή του 
ανθρώπου στην κοινωνία και µέσα σε αυτά είναι και η προώθησή του στη 
µεταλυκειακή ή στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. Όχι το αντίστροφο. Από την 
άποψη αυτή θεωρώ ότι θα πρέπει να δούµε το ζήτηµα πραγµατικά του ότι 
είναι λάθος, έστω και σε µια τάξη να βάζουµε υποχρεωτικά το παιδί σε ένα 
λούκι. Το λούκι της κατεύθυνσης.  
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Γι' αυτό θα ήθελα να σας παρουσιάσω ένα σχήµα, το οποίο 
αναγκαστικά θα το επεκτείνω λίγο και στην πρόσβαση, γιατί δεν είναι και 
ξεχωριστό. Το σχήµα αυτό λέει το εξής: κατ' αρχήν µιλάµε όπως είπαµε όλοι 
για 8 έως 9 µαθήµατα. Στην Α τάξη του Λυκείου κατά 85% όλα τα παιδιά 
ακολουθούν τα ίδια µαθήµατα και έχουν ένα 15% περιθώριο επιλογής, µέσα 
στα οποία βεβαίως είναι και τα µαθήµατα πολιτισµού, ας µην τα ξεχνάµε 
αυτά. Εννοώ µε τις κατευθύνσεις επιλογής. Στη συνέχεια περνώντας στη Β 
τάξη το ποσοστό της υποχρεωτικότητας µειώνεται σε ένα συµβατικά 60%, ή 
50% του αριθµού των µαθηµάτων και στη συνέχεια το παιδί επιλέγει κάποια 
µαθήµατα, από υποχρεωτικά επιλογής και ελεύθερα επιλογής. Για να 
φτάσουµε στη Γ Λυκείου, οπότε τα υποχρεωτικά µαθήµατα ενδεικτικά είναι 4 
και ενδεικτικά αναφέρω: Γλώσσα, Ιστορία, Μαθηµατικά, Φυσική είναι 
υποχρεωτικά για όλους και στη συνέχεια το παιδί επιλέγει µαθήµατα ούτως 
ώστε να συµπληρώσει τον αριθµό των µαθηµάτων. 

Σε όλη τη διαδικασία υπάρχει η αξιολόγηση µε τον τρόπο που θα 
βρούµε, µε περιφερειακές, ούτως ώστε να βγει ο τελικός βαθµός 
απολυτηρίου, το οποίο είναι εθνικό απολυτήριο, το έχουν τα παιδιά και αυτό 
αποτελεί αδιαµφισβήτητο κριτήριο εισαγωγής στα Πανεπιστήµια. ∆ηλαδή 
έχοντας το απολυτήριο δεν υπάρχει καµία βάση από εκεί και πέρα εθνική. 
Τα Τµήµατα τα οµοειδή είναι καλό να έχουν κάνει το ίδιο, επιλέγουν τα 
µαθήµατα τα οποία τους χρειάζονται, δηλαδή τα Τµήµατα χωρίζονται σε δυο 
κατηγορίες. Υπάρχουν Τµήµατα τα οποία λένε «εγώ σε θέλω µόνο µε 
απολυτήριο, έλα µε απολυτήριο, σε βάζω στη σειρά, µπαίνεις ή δεν 
µπαίνεις». Προφανώς δεν είναι τα Τµήµατα µεγάλης ζήτησης, εννοείται δεν 
είναι η Ιατρική. Αλλά είναι κάποια ΤΕΙ τα οποία πιθανό να κινδυνεύουν να 
κλείσουν. Γιατί όχι; Αν θέλουν τα παιδιά, πάνε. Υπάρχουν Τµήµατα τα οποία 
λένε ότι «εγώ απαιτώ εξέταση σε ένα, δυο, τρία µαθήµατα» επί των οποίων 
οπωσδήποτε η Γλώσσα. Όλα τα Τµήµατα εξετάζουν στη Γλώσσα, εγώ το 
θεωρώ απαράβατο όρο να συµβεί αυτό. Στη συνέχεια κάποιο µπορεί να 
ζητήσει Μαθηµατικά και Φυσική, κάποιο µπορεί να ζητήσει Ιστορία και 
Αρχαία, κάποιο µπορεί να ζητήσει Θεολογία, κάποιο άλλο κάποιο άλλο 
µάθηµα και γι' αυτό το επίπεδο διενεργούνται εξετάσεις. Κάποια Τµήµατα 
µπορούν να προσδιορίσουν δικούς τους συντελεστές, δηλαδή το Τµήµα 
Φυσικής που εξετάζει τα ίδια µαθήµατα µε το Τµήµα Μαθηµατικών, 
προσδιορίζει άλλο συντελεστή για τη Φυσική και άλλο συντελεστή για τα 
Μαθηµατικά. Έτσι πιθανό να µην αποφεύγονται οι κατευθύνσεις, αλλά 
δίνουµε στο παιδί τη δυνατότητα να επιλέξει το ίδιο περίπου που θα πάει και 
να ξέρει εκ των προτέρων γιατί αυτά είναι εκ των προτέρων γνωστά, σε 
ποιες Σχολές πρέπει να δώσει, µε βάση τα µαθήµατα τα οποία 
παρακολούθησε. 

Υπάρχουν κι άλλες λεπτοµέρειες αυτής της επεξεργασίας, τις οποίες 
θα µπορούσα αν χρειαστεί να σας τις αναπτύξω. Θεωρώ επίσης ότι στην 
επεξεργασία της ύλης των µαθηµάτων του Λυκείου πρέπει να 
συνεργαστούν. Η ύλη περικόπτεται δεν το συζητώ αυτό, δηλαδή πέφτει 
πολύ σηµαντικά η ύλη σε σχέση µε την υπάρχουσα. ∆εν υπάρχουν 
µαθήµατα γενικής παιδείας, Φυσική γενικής παιδείας και Φυσική 
κατεύθυνσης, µια Φυσική υπάρχει, ένα µάθηµα Μαθηµατικών υπάρχει και 
την ύλη των µαθηµάτων τη συµφωνούν, τη δουλεύουν από κοινού το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, οι αντίστοιχοι επιστηµονικοί φορείς, έχει σηµασία 
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αυτό και τα Πανεπιστήµια. Αυτά είχα να σας πω ως µια σκέψη για 
επεξεργασία. 

 
Γ. ΜΑΥΡΙΚΙΟΣ: Επίσης µια ερώτηση απλώς για να διευκολύνουµε λίγο για 
να γίνει κατανοητό. Όπως είπατε κ. Τρικαλινέ στη Γ τάξη 4 υποχρεωτικά 
µαθήµατα και µετά επιλογές. Αυτό δεν είναι συγκεκαλυµένα οι κύκλοι; ∆ιότι 
τι θα επιλέξουν τα παιδιά; Θεωρητική κατεύθυνση, θετική κατεύθυνση κλπ. 
Άρα γιατί να µην το πούµε ξεκάθαρα ότι θα υπάρξουν τρεις κύκλοι. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Γιατί να τα καναλιζάρουµε τα παιδιά και να µην τα 
αφήσουµε ελεύθερα να κάνουν τα ίδια ό,τι θέλουν; 
 
Γ. ΜΑΥΡΙΚΙΟΣ: ∆εν νοµίζω ότι θα µπορούν να επιλέξουν κάτι διαφορετικό 
εκ των πραγµάτων. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Μπορεί να επιλέξει Οικονοµία, Φυσική ή Μαθηµατικά. 
 
Γ. ΜΑΥΡΙΚΙΟΣ: Θέλω να πω είναι οι κύκλοι πάλι. ∆εν αλλάζει τίποτε, 
δηλαδή δεν βλέπω κάτι διαφορετικό. Απλώς για διευκόλυνση, δεν λέω ότι 
είναι άσχηµο αυτό. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Εγώ το καταλαβαίνω: το παιδί κάνει την επιλογή την 
οποία θεωρεί σκόπιµο το ίδιο. ∆εν το υποχρεώνει κανείς, δεν έγινα σαφής 
και στο επόµενο. ∆εν δίνει εξετάσεις 75 Σχολές. Πάει και καταθέτει τα χαρτιά 
του στα Τµήµατα. Καταλάβατε; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Και αυτό που είπατε, που ίσως απαντάει σε αυτό που λέτε, ότι 
οι Σχολές, τα πανεπιστηµιακά Τµήµατα, µπορούν να βάλουν µαθήµατα τα 
οποία δεν είναι ακριβώς κύκλων, όπως τους εννοούµε. ∆ηλαδή , υπάρχει 
περίπτωση ένα Τµήµα Φυσικής, το είπε ο κ. Τρικαλινός, να ζητάει Γλώσσα, 
να ζητάει Μαθηµατικά, να ζητάει κάποια πράγµατα που ίσως να µην είναι 
σήµερα στα εξεταζόµενα, αλλά να κρίνονται ότι αυτά πρέπει να ξέρει. 
∆ηλαδή το εξεταστικό σύστηµα µπορεί να αλλάξει αυτές τις οµαδοποιήσεις 
τις οποίες έχουµε σήµερα. Η διαφορά αυτού του συστήµατος είναι ότι δεν 
κάνει a priori οµαδοποιήσεις. Αφήνει βαθµούς ελευθερίας. Έχετε δίκιο , όταν 
λέτε εν πάση περιπτώσει οι επιλογές αυτές , όταν γίνονται συνειδητά , δεν 
θα έχουν µια σύγκλιση και µια κατεύθυνση; ∆ηλαδή ένας που θέλει να πάει 
σε ένα χώρο Θετικών επιστηµών δεν θα επιλέγει κάποια µαθήµατα που 
είναι προς τα εκεί, άρα δεν το λέω κατεύθυνση, αλλά προς τα εκεί είναι µια 
σύγκλιση; Ναι έτσι θα είναι. Όµως, θα έχει την ευχέρεια να διαλέξει και 
πράγµατα που για διαφόρους λόγους τον ενδιαφέρουν, ή γιατί τα θεωρεί πιο 
εύκολα, ή γιατί µπορεί να πάρει µεγαλύτερους βαθµούς , γιατί θα µετράει και 
η επίδοση που είπαµε στο σχολείο. Θα υπάρξει µια άλλη νοοτροπία και 
διαφοροποίηση, χωρίς να χαθεί η ουσία. Αυτό είναι η άλλη προσέγγιση. 
 Ο κ. Παϊζης µίλησε για πειθαρχίες, δηλαδή µεταφράζει το discipline, 
το οποίο discipline , βέβαια, περισσότερο είναι η γνώση πρώτα και µετά 
είναι η πειθαρχία από το disco.  
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Εσείς που είστε λογοπλάστης, πρέπει να δώσετε µια λέξη 
καλύτερη.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Γνωστοί χώροι είναι, γνωστικά αντικείµενα, αλλά το γνωστικό 
το περιορίζει λίγο. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Θα ήθελα να πω ότι ο βασικός πυρήνας της παθογένειας 
του Λυκείου νοµίζω ότι εστιάζεται στο εξής σηµείο: οι µαθητές 
ενδιαφέρονται, ή δείχνουν το ενδιαφέρον τους, µόνο για εκείνα τα µαθήµατα 
τα οποία τους βοηθούν να µπουν στο Πανεπιστήµιο. Υπό αυτή την έννοια, η 
ύπαρξη των άλλων µαθηµάτων, έτσι όπως το βάζουµε και έτσι όπως το 
αντιλαµβάνοµαι εγώ, αν πάµε σε µια τέτοια κατεύθυνση, δεν θα 
αντιµετωπίσει αυτό τον πυρήνα της παθογένειας. ∆ηλαδή αν είναι πέντε τα 
µαθήµατα που ενδιαφέρουν από ένα κύκλο Σχολών, τα υπόλοιπα πέντε δεν 
θα ενδιαφέρουν το µαθητή. Σε τι αλλάζει ως προς τα συστατικά της 
σηµερινής παθογένειας του συστήµατος; Αυτό θέλω να µου πείτε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Πρώτα - πρώτα θα είναι άλλα τα υποχρεωτικά. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Εποµένως µε όλες τις παρατηρήσεις που κάναµε, του κ. 
Τρικαλινού το 75 ή 80% των Σχολών ότι τους καλούν χωρίς εξετάσεις κλπ., 
νοµίζω ότι είναι το σηµαντικό αυτό, να φύγουµε µε το εθνικό απολυτήριο, να 
αποδεσµεύσουµε το Λύκειο. Στην ουσία δεν είναι αποδεσµευµένο, διότι 
βλέπω στα γραφόµενά µας ότι συνεχίζεται η σχέση. Ασφαλέστατα 
συνεχίζεται η σχέση. Είναι δυνατό; Αλλά να πάµε στην πρόταση του Λαϊκού 
Ορθόδοξου Συναγερµού, δηλαδή εγγραφή στο πρώτο έτος της Σχολής που 
επιθυµεί ο υποψήφιος, ο φοιτητής και η κάθε Σχολή να κάνει τη διαλογή «σε 
κρατάµε ή δεν κάνεις» στο τέλος του έτους. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτό έχει σχέση µε την πρόσβαση, θα το συζητήσουµε µετά. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Με την πρόσβαση. Μα είναι όλα συνδεδεµένα όπως 
ξέρουµε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ο κ. ∆ερµιτζάκης έχει το λόγο. 
 
Μ. ∆ΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Εγώ θα ήθελα να προσθέσω το εξής: κατ' αρχάς µε 
όσα είπε ο κ. Παϊζης συµφωνώ, σε ένα δεν συµφωνώ, ότι ο πολιτισµός δεν 
είναι µόνο, υπάρχει ο πολιτισµός των Μαθηµατικών, υπάρχει ο πολιτισµός 
της Φυσικής, παντού υπάρχει πολιτισµός και στις Θετικές Επιστήµες, όχι 
µόνο στις Τέχνες. Αυτή τη στιγµή στα Πανεπιστήµια βλέπουµε ότι όπως 
προχωρεί η επιστήµη, υπάρχει µια διαθεµατικότητα στη γνώση και 
υπαρχούσης αυτής της διαθεµατικότητας, έρχονται τώρα τα Πανεπιστήµια, 
πολλά Τµήµατα, θα σας πω ένα παράδειγµα από το Πανεπιστήµιο Αθηνών, 
που το Τµήµα Πληροφορικής πέρα των 52 µαθηµάτων για να πάρεις 
πτυχίο, έχει βάλει υποχρεωτικά κατ’ επιλογή και χωρίς βαθµολογία, να 
µπαίνει στο πτυχίο, µαθήµατα παραδείγµατος χάριν Θεατρικής Παιδείας, 
Λογοτεχνίας, Ιστορίας, Φιλοσοφίας και τα οποία παρακολουθούν οι φοιτητές 
για να πάρουν το πτυχίο και µάλιστα τα παρακολουθούν µε πολύ θέρµη. 
Προσπαθούν να υποκαταστήσουν την έλλειψη η οποία υπάρχει στο Λύκειο. 
Γιατί; Κατ' αρχάς από την πρώτη µέρα που ήρθαµε εδώ, είπαµε ότι ένας 
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σκοπός είναι να αποδεσµεύσουµε το Λύκειο από την Τριτοβάθµια 
Εκπαίδευση. Αν δεν αποδεσµευτεί, δεν σταµατάει αυτό το πράγµα.  

Το δεύτερο που θέλουµε είναι πού αποσκοπούµε: να βγάλουµε 
πανεπιστηµιακούς πτυχιούχους; Αποσκοπούµε να βγάλουµε ένα 
ολοκληρωµένο πολίτη, ένα ολοκληρωµένο αυριανό πολίτη. Ο 
ολοκληρωµένος αυριανός πολίτης αν ξέρει Θρησκευτικά, θα είναι 
ολοκληρωµένος. Αν δεν ξέρει, δεν θα είναι. Αν ξέρει Ιστορία θα είναι 
ολοκληρωµένος. Αν ξέρει Γλώσσα, θα είναι ολοκληρωµένος. Αν ξέρει να 
κάνει πέντε γυµναστικές ασκήσεις στη Γυµναστική. Κάνουµε Γυµναστική 
γιατί είναι χρήσιµη, δεν την κάνουµε για να κάνουµε πρωταθλητισµό. Το ίδιο 
πάµε να κάνουµε τώρα. Να πούµε ότι θα δώσω έµφαση στα Μαθηµατικά, 
γιατί θα πάω στις Μαθηµατικές Επιστήµες, ή να δώσω έµφαση στη Φυσική 
γιατί θα πάω στις Θετικές Επιστήµες. Όχι. Στο Πανεπιστήµιο τον βλέπεις το 
φοιτητή, γιατί υπάρχουν φοιτητές – µαθητές οι οποίοι έκαναν αυτό που είπε 
προηγουµένως ο κ. Γιαλούρης. Παραδείγµατος χάριν εγώ πάω στις Θετικές 
Επιστήµες, άρα µόνο Μαθηµατικά, αλλά υπάρχουν και ορισµένοι, ένα 
ποσοστό, µπορεί να µην είναι µεγάλο, οι οποίοι παρακολούθησαν και τα 
υπόλοιπα µαθήµατα. Και τον βλέπεις ότι όταν είναι ολοκληρωµένος στις 
γνώσεις από το Λύκειο, έρχεται µετά και διαπρέπει στο Πανεπιστήµιο. Και 
διαπρέπει στο Πανεπιστήµιο όχι γιατί παρακολούθησε µόνο τα µαθήµατα 
της κατεύθυνσης, γιατί είναι ολοκληρωµένος σαν ένας ολοκληρωµένος 
µορφωµένος άνθρωπος. Πράγµα, το οποίο δεν υπάρχει. 

Τέλος για την είσοδο στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση είναι ένα άλλο 
θέµα, όπου µπαίνει η ψυχολογική διάσταση, ο πατέρας και η µάνα λένε «ο 
γιος µου είναι ο καλύτερος στην τάξη», ή «η κόρη µου είναι η καλύτερη στην 
τάξη άρα θα πάει Ιατρική γιατί βγάζει λεφτά», όπως ήταν τη δεκαετία του ’50 
και του ’60 να πάει Μηχανικός στο Πολυτεχνείο. Η γνωσιακή διάσταση και η 
γνωσιακή έφεση επίσης έχει σχέση στην είσοδο στην Τριτοβάθµια και το 
µορφωτικό επίπεδο. Αυτό θα το εξετάσουµε µετά.  

Πριν να πάµε όµως σε αυτό θα ήθελα να πω και δυο άλλα πράγµατα. 
Το PISA που είπαµε προηγουµένως, προσπαθεί να αναγνωρίσει τι 
ικανότητες έχουµε δώσει για να ανταποκριθεί ο µαθητής των 15 ετών στην 
καθηµερινή ζωή. Η δια βίου εκπαίδευση, η οποία θα ακολουθήσει και θα 
επεκταθεί και θα διευρυνθεί, προσπαθούµε να κάνουµε µια επιµόρφωση 
στο πτυχίο, το οποίο πτυχίο διεθνώς πλέον δεν είναι συνυφασµένο µε την 
αγορά εργασίας. Μπορεί να έχεις τελειώσει Φιλοσοφία και να πας και να 
πουλάς αυτοκίνητα, να είσαι σε έκθεση αυτοκινήτων. Παράδειγµα; Το ΜΙΘΕ. 
Το Τµήµα που έχουµε στο Πανεπιστήµιο Αθηνών, στην έκθεση αγοράς που 
έγινε, η µεγαλύτερη απορροφητικότητα των πτυχιούχων είναι στις εκθέσεις 
αυτοκινήτων, είναι από τις βιοµηχανίες αυτοκινήτων. Για ποιο λόγο; Θα το 
εξετάσει κάποιος. ∆εν ξέρω. Η επαγγελµατική σταδιοδροµία που ακολουθεί 
από τη στιγµή, που δεν είναι συνυφασµένη µε το πτυχίο και που συµβαίνει 
στην Αµερική, µια φορά είχε έρθει ο ∆ουκάκης, ο υποψήφιος Πρόεδρος των 
Ηνωµένων Πολιτειών στο Πανεπιστήµιο και µας µίλησε στο Πανεπιστήµιο. 
Ότι ο Αµερικανός µέχρι να σταδιοδροµήσει σε µια δουλειά, αλλάζει, κατ' 
αρχάς δεν πάει ποτέ στο πτυχίο, ένα πολύ µικρό ποσοστό, αλλάζει τρεις 
άλλες εργασίες. Η νοοτροπία της δια βίου εκπαίδευσης που µας βάζει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ακριβώς αυτή: δια βίου εκπαιδεύεσαι και βεβαίως 
θα είσαι αν ακολουθείς το πτυχίο. Όµως είναι τέτοια η διαθεµατικότητα που 
υπάρχει στις επιστήµες αυτή τη στιγµή, που δεν είναι δυνατό να 
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περιοριστείς µόνο στον κλάδο τον οποίο έχεις σπουδάσει. Εάν το κάνουµε 
αυτό, αµέσως – αµέσως φεύγει αυτή η παθογένεια του Λυκείου, του να 
σκέφτεται κάποιος πώς θα µπει στο Πανεπιστήµιο, ή στην Τριτοβάθµια 
Εκπαίδευση, γιατί αυτό σηµαίνει και αργότερα να γίνουν και διορθωτικές 
κινήσεις, ούτως ώστε µπαίνω εγώ, επειδή ψυχολογικά γνωσιακά κλπ., µε 
επέλεξε το Πανεπιστήµιο και µπαίνω παραδείγµατος χάριν στην Ιατρική. 
Βλέπω ότι δεν µπορώ να τα βγάλω πέρα και αυτό συµβαίνει σε πολλές 
περιπτώσεις. Αρρωσταίνουν παιδιά και αρρωσταίνουν ανεπανόρθωτα, γιατί 
τα έστειλαν στην Ιατρική ενώ δεν είχαν κλίση. Θέλω να αλλάξω. Θα µπορώ 
να αλλάξω µε αυτά τα στοιχεία που έχω πάρει από το Λύκειο και να πάω σε 
ένα άλλο Τµήµα σε µια άλλη Σχολή, σε µια άλλη επιστήµη. Ή παίρνω ένα 
πτυχίο και βλέπω ότι δεν αποδίδω εκεί και µπορεί να θέλω να αλλάξω. Θα 
επιµορφωθώ για να πάω σε ένα άλλο επάγγελµα, δεν θα γίνω βάρος στο 
κράτος. Ή, δεν θέλω να πάω σε Τριτοβάθµια Εκπαίδευση και θέλω µε το 
απολυτήριο του Λυκείου να σταδιοδροµήσω στην οικογενειακή επιχείρηση, 
ή να σταδιοδροµήσω στην επαρχία σε κάποια δουλειά. Θα είµαι ένας 
ολοκληρωµένος πολίτης, ο οποίος αντιπροσωπεύω ένα Έλληνα πολίτη ο 
οποίος ξέρει και την Ιστορία του, ξέρει και λίγη Γεωγραφία, ξέρει και τη 
Θρησκεία, ξέρει και τη Λαογραφία, ξέρει και τη Γλώσσα να µιλάει. ∆ιότι 
γίνεται το εξής: άµα πάρουµε τώρα και δεν κάνει τα Ελληνικά 
παραδείγµατος χάριν και τον κάνουµε υπερβολικό στα Μαθηµατικά και στη 
Φυσική και δεν ξέρει να γράφει µια έκθεση ή δεν ξέρει να εκφράζει τη σκέψη 
του, είναι το ίδιο.  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Νοµίζω ότι η έµφαση που δίνετε στην έννοια του 
ολοκληρωµένου είναι αυτό που συζητάµε µε άλλα λόγια για το άλλο 
µοντέλο.  
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Συµφωνώ απολύτως µε τον κύριο. Είναι ακριβώς αυτό που 
έχουµε ανάγκη για να γίνουµε ολοκληρωµένοι άνθρωποι και να ανεβάσουµε 
λίγο το επίπεδό µας οι Έλληνες και την παιδεία µας, και τη γνώση µας πάνω 
στη Γλώσσα µας κλπ. Έχω συγκεκριµένο παράδειγµα των παιδιών µου και 
του µεγάλου µου γιου, ο οποίος, γιατί µπορούσα να τον βοηθήσω, πήρε µια 
πολύ σωστή γραµµή στην έννοια της Γλώσσας, στη χρήση της Γλώσσας, 
στην ορθογραφία του, στη σύνταξή του, αλλά είναι λακωνικότατος. Ήθελε 
Πληροφορική. ∆εν µπόρεσε να περάσει στην Πληροφορική γιατί έµεινε στο 
18 η Πληροφορική, πήρε 16,5. Είχε πρώτη την Πληροφορική και µετά τη 
Φυσική. Τον πήραν τα Γιάννενα µε Φυσική 16,5 που πήρε το 2000. 
Ξανάδωσε την επόµενη χρονιά, δεν ήθελε. Γράφτηκε και ξανάδωσε. Πήρε 
17,5 δεν µπόρεσε να πάει ούτε Αθήνα Πληροφορική πάλι και πέρασε στη 
δεύτερή του Σχολή επιλογή, στην Αθήνα Φυσικό. Αυτός όµως ο άνθρωπος, 
αυτός ο νέος, θαυµάσια χειρίζεται τον ελληνικό λόγο, σωστότατα τη στιγµή 
που κάποιοι άλλοι δεν µπορούν να έχουν 19,5 και 20 Φυσική και 
Μαθηµατικά που έγραψε και τις δυο χρονιές. Θέλω να πω ότι πρέπει να τα 
δούµε αυτά τα πράγµατα. Άλλες επίσης συµµαθήτριές µου θυµάµαι ότι ήταν 
του πρακτικού. Έδωσαν για Μαθηµατικά δεν µπόρεσαν να περάσουν 
Μαθηµατικά. ∆ίνουν Κλασικό, πέρασαν Κλασικό. ∆ηλαδή η γενικότερη 
ολοκληρωµένη κατάρτιση των νέων, µε το Γενικό Λύκειο τη στιγµή που 
έχουµε και τόσα ειδικευµένα Λύκεια παράλληλα, νοµίζω ότι είναι πλήρης, 
δίνει δηλαδή κατάρτιση πληρέστατη για να πάνε µετά να εγγραφούν στις 
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Σχολές και εκεί να γίνει ο χωρισµός «εδώ κάνετε, αλλιώς πηγαίνετε σε άλλη 
Σχολή». Να διορθώσουµε την κατάστασή µας σαν Έλληνες. Αλλά θέλει 
χρήµα και αποφασιστικότητα. Ευχαριστώ πολύ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αγαπητοί , όπως βλέπετε,  έχουµε δυο διαφορετικές 
προσεγγίσεις, οι οποίες στην πραγµατικότητα δεν διαφέρουν φοβερά, αλλά 
είναι προσεγγίσεις διαφορετικές. Γιατί και στο σύστηµα που δεν ξεκινάει µε 
κατευθύνσεις και παιδεία και οµαδοποιήσεις, έµµεσα κάπου υπάρχει µια 
σύγκλιση σε επιλογές. Όµως , έχει το στοιχείο της επιλογής, της ελευθερίας, 
της διαµόρφωσης της οµάδας µαθηµάτων από τον ίδιο τον ενδιαφερόµενο. 
∆ίνει κάποιες δυνατότητες που δεν τις δίνει το άλλο σύστηµα.  

Εγώ νοµίζω αγαπητοί συνάδελφοι ότι τελικά θα πρέπει να πάµε 
περιγράφοντας τις δυο αυτές δυνατότητες. Νοµίζω ότι µια µεγαλύτερη 
σύγκλιση υπάρχει προς κάτι που θέλουµε να είναι πιο τολµηρό, πιο 
καινούργιο, πιο ελεύθερο και να συµβαδίζει περίπου µε το τι γίνεται και στα 
άλλα εκπαιδευτικά συστήµατα των άλλων χωρών. Όµως, µπορούµε, διότι 
δεν θα είµαστε εµείς αυτοί οι οποίοι θα πάρουν και τις τελικές αποφάσεις, να 
περιγράψουµε κι ένα σύστηµα ως δεύτερη δυνατότητα, γιατί το είπαµε αυτό 
εδώ, που θα είναι προς µια κατεύθυνση που κ. Πρόεδρε του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου θα έχει παιδεία γνωστικά, αν κατάλαβα καλά, ή κύκλους. Εκεί 
αρχίζει το θέµα πόσα, ποια, µε ποια µαθήµατα. Αρχίζει ένα θέµα 
εξειδίκευσης πια, δηλαδή πόσα είναι αυτά τα πεδία, ή οι κύκλοι, τι 
περιλαµβάνουν, πότε αρχίζει η εξειδίκευση σε ποια τάξη, στη Β, στην Α, στη 
Γ και στις τρεις;  

 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Η Α τάξη έχει µαθήµατα επιλογής, αλλά είναι γενικά 
µαθήµατα. Η Β τάξη έχει ένα µεγάλο πρόγραµµα γενικής παιδείας και έχει 
και δυο κύκλους µε µικρό αριθµό ωρών κλασικό – πρακτικό ας το πούµε σε 
γενικές γραµµές και στη Γ Λυκείου, εάν θέλουµε αυτοί οι κύκλοι επειδή δεν 
ανταποκρίνονται στην αντιστοιχία µε τις Σχολές γενικότερα, θα µπορούσαν 
να γίνουν τρεις, υπό την έννοια ότι θα ήταν ένας για τις Θετικές, ένας για 
Κλασικά Νοµική κλπ. και ένας για τις Οικονοµικές Σχολές Εµπορικές κλπ. 
 
Μ. ∆ΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Συγνώµη, για 35 ώρες; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Όχι δεν µιλάµε για ώρες. 
 
Μ. ∆ΕΡΜΙΤΖΑΚΗΣ: Γιατί θυµάµαι στο κείµενο είχε και µια αναλογία, λέει για 
ώρες. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Κοιτάξτε, οι ώρες είναι κάτι το οποίο θα συζητήσουµε εδώ, το 
πόσο µπορεί να είναι το πρόγραµµα, πόσο θα διατεθεί στους κύκλους κλπ. 
Αν µου επιτρέπετε όµως δυο τρία πράγµατα µε βάση και όσα άκουσα. Το 
θέµα δεν είναι αν γίνει αποδεκτή η πρόταση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, 
το θέµα είναι αν είναι εφικτό αυτό το οποίο θα προτείνουµε. 

Το πρώτο που έχω να πω είναι ότι αυτό που περιέγραψε ο κ. Παϊζης 
είναι ένα ιδανικό σύστηµα και εκεί πρέπει να κατατείνουµε. Μόνο που θέλει 
χρόνο. Το είχε πει και ο ίδιος ότι στην επόµενη 15ετία-20ετία µπορούµε να 
πιστεύουµε, αν έχουµε αλλάξει όλες τις παραµέτρους, θα µπορούσαµε να 
οδηγηθούµε στο σωστό σύστηµα το οποίο περιέγραψε και µε το οποίο είµαι 
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απόλυτα σύµφωνος. ∆εν ξέρω βέβαια αν στην Κύπρο τα αποτελέσµατα 
είναι καλύτερα, διότι τουλάχιστον σε επίπεδο γνώσεων, όταν έρθουν στα 
ελληνικά Πανεπιστήµια υστερούν κατά πολύ, δηλαδή µην θέλουµε να 
εξιδανικεύσουµε και εκεί το σύστηµα. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Όχι, και αυτό πάνε να αλλάξουν τώρα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Εποµένως συµφωνώ µε τον κ. Παϊζη, αλλά σε µια 
µακροπρόθεσµη βάση, αφού αλλάξουµε όλα τα ποιοτικά στοιχεία και 
µάθουµε και τον εκπαιδευτικό και το µαθητή να δουλεύει τελείως 
διαφορετικά, άρα και διαφορετικές εξετάσεις και διαφορετικός τρόπος 
εισαγωγής στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. 
 Ας µείνουµε τώρα στην παθογένεια. Τρία πράγµατα απηχεί αυτή η 
παθογένεια: το ένα είναι τα φροντιστήρια. Όσο υπάρχει κλειστός αριθµός 
εισαγωγής στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση το φροντιστήριο  αποκλείεται να 
πολεµηθεί. Όλες οι µεταρρυθµίσεις αυτό έλεγαν ότι «πάµε να 
αντιµετωπίσουµε την παραπαιδεία» και την αύξαναν. Μολονότι δεν 
υπεισέρχοµαι σε θέµατα εισαγωγής στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, το θέµα 
δηλαδή ότι επιλέγει ο µαθητής τη Σχολή που επιθυµεί, λέω την πρώτη 
χρονιά θα επιλέξουν, είναι 90.000 οι υποψήφιοι και όσοι είναι παλαιότεροι, 
άλλες περίπου 80.000 που δεν µπορείς να τους στερήσεις το δικαίωµα αν 
θέλουν κι αυτοί να εγγραφούν µε απολυτήριο στην Τριτοβάθµια 
Εκπαίδευση, να συµµετέχουν στη διαδικασία, εκ των οποίων το 30% θα 
ζητήσει να πάει στην Ιατρική Αθηνών και το 40% στα Παιδαγωγικά Τµήµατα 
κυρίως των Αθηνών και άντε να το διαχειριστείς, απλώς µια αναφορά κάνω. 
Φεύγω από αυτό. Άρα φροντιστήριο θα υπάρχει όσο ο αριθµός είναι 
κλειστός. Άρα µε οποιοδήποτε σύστηµα δεν το αντιµετωπίζουµε, παρά µόνο 
µελλοντικά, εάν ισχύουν αυτά που είπε ο κ. Παϊζης.  

Πάµε τώρα στα άλλα δυο θέµατα της παθογένειας. Το ένα είναι η 
γνώση. Εδώ µιλάµε για περιορισµό της γνώσης. Τα Πανεπιστήµια 
διαµαρτύρονται ότι οι φοιτητές µας δεν έχουν τη γνώση, έτσι άκουσα 
τουλάχιστον από τον κ. Τρικαλινό. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Η διαµαρτυρία είναι ότι δίνουµε περισσότερα από όσα 
χρειάζονται. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Με συγχωρείτε δεν είπα αυτό εγώ. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ωραία τότε µε συγχωρείτε. Πάντως γενικώς αυτό που 
ακούγεται είναι ότι οι φοιτητές µας έρχονται και είναι άσχετοι. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆εν ξέρουν ελληνικά λέµε. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: ∆εν ξέρουν να µαθαίνουν. Αυτό αντιµετωπίζεται µε όλα αυτά 
που είπαµε προηγουµένως να τους µάθουµε να µαθαίνουν.  
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει χωρίς µικρόφωνο) Υπάρχει όµως και το παράπονο, πάρα 
πολλοί πανεπιστηµιακοί λένε ότι έρχονται οι φοιτητές και δεν ξέρουν Χηµεία, 
διότι έχουν µπει χωρίς να έχουν εξεταστεί στη Χηµεία. Άρα δεν είναι µόνο τα 
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Φιλολογικά, θέλω να πω ότι υπάρχουν και τέτοιου είδους παράπονα από 
την Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, εποµένως είναι θέµα του τι γνώση 
παρέχουµε και πώς την παρέχουµε. Εκεί είναι ποιοτικό στοιχείο, είναι θέµα 
καθαρά του τι θα αποφασίσουµε και τι στο τέλος θα γίνει από αυτά που θα 
αποφασίσουµε. 
 Πάµε στο τρίτο. Ακύρωση των µαθηµάτων της γενικής παιδείας, το 
οποίο είναι και το σηµαντικότερο. Αυτά δεν είναι τα τρία; ∆εν ξέρω αν 
υπάρχει άλλο. Αυτά είναι η παθογένεια του Λυκείου: τα φροντιστήρια, η 
ακύρωση της γενικής παιδείας και το θέµα της γνώσης, εάν αυτή είναι 
επαρκής, ή είναι αυτή που χρειάζεται για να περάσουν τα παιδιά στο 
Πανεπιστήµιο. Άρα τα φροντιστήρια δεν τα αντιµετωπίζουµε µε 
οποιοδήποτε σύστηµα, παρά µόνο αν αλλάξουµε και πάµε σε άλλο 
σύστηµα µελλοντικά, σε 15 χρόνια, το θέµα της γνώσης µπορούµε να το 
δούµε και µένουµε τώρα στην ακύρωση της γενικής παιδείας. Θα πρέπει να 
ληφθεί µέριµνα, ώστε να µην ακυρώνεται η γενική παιδεία και πιστεύω ότι 
εάν συνυπολογίζεται, αντικειµενικά δεν θα αποµειώνεται, τόσο τουλάχιστον 
όσο αποµειώνεται σήµερα. 

Πάµε τώρα στα θέµατα των επιλογών. Και το σύστηµα που 
περιέγραψε ο κ. Τρικαλινός έχει επιλογές και µάλιστα ίσως και ευρύτερες 
από αυτές που έλεγε το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, εννοώ σε επίπεδο 
ποσοστών. Από εκεί και πέρα οι πολλές επιλογές ακυρώνουν τη διαδικασία 
της λειτουργίας των σχολείων στην πράξη. ∆ηλαδή πρέπει να πούµε για 
ποιες επιλογές µιλάµε. Φανταστείτε λοιπόν ένα µικρό σχολείο, της τάξεως 
των 30 µαθητών κατά τάξη, στην επαρχία και έχουµε και σχολεία που έχουν 
10 και 15 µαθητές κατά τάξη, ποιες επιλογές µπορείς να κάνεις και πόσους 
εκπαιδευτικούς µπορείς να χρησιµοποιήσεις. ∆ηλαδή ένα σχολείο το οποίο 
θα θέλει αίθουσες, εκπαιδευτικούς θα χρειαστεί πολύ περισσότερους, διότι 
ταυτόχρονα οι µαθητές θα διδάσκονται. Την ίδια ώρα δηλαδή που ένας 
κάνει Πολιτισµό, ο άλλος θα κάνει Αρχαία επιλογής, ο άλλος θα κάνει 
Μαθηµατικά επιλογής και άλλος Φυσική. ∆εν υπάρχει άλλο σύστηµα. Οι 
κατευθύνσεις εκεί είναι τρεις. Εάν λοιπόν πεις ότι «θα κάνω έξι 
κατευθύνσεις», δεν µπορείς να τις εφαρµόσεις. Γι' αυτό και τα 18 µαθήµατα 
έγιναν 2, γιατί και να ήθελαν να τις εφαρµόσουν δεν θα µπορούσαν. Αν ήταν 
18 διαφορετικοί µαθητές και επέλεγε ο καθένας διαφορετική επιλογή, δεν θα 
µπορούσες να κάνεις κατεύθυνση. Άρα πρέπει να είναι ένα σύστηµα το 
οποίο να µπορεί και να περπατάει όσον αφορά την πρακτική του εφαρµογή.  

Τι επαναλαµβάνουµε και λέµε εµείς ως Παιδαγωγικό Ινστιτούτο; 
Φυσικά θα υπάρχει πολύ γενική παιδεία σε πολύ µεγάλα ποσοστά. Τα 
επαναλαµβάνω: η Α τάξη θα είναι τάξη γενικής παιδείας και µάλιστα µε 
κάποιες επιλογές, που πάλι θα είναι επιλογές γενικής παιδείας, δεν θα είναι 
δηλαδή Αρχαία, Μαθηµατικά, Φυσική, Χηµεία αυτές οι επιλογές. ∆ιότι αν 
είναι κάτι τέτοιο, πάλι τελειώσαµε. Εξακολουθούµε την ίδια διαδικασία. Λέµε 
ότι από τη Β Λυκείου και µετά θα έχεις ένα πολύ αυξηµένο αριθµό ωρών 
γενικής παιδείας και θα έχεις και κάποια µαθήµατα που θα τα 
παρακολουθούν οι µαθητές σε δυο, το πολύ, κύκλους, οι οποίοι µπορούν 
κατ’ αντιστοιχία να γίνουν τρεις στη Γ Λυκείου. 

Ποια προβλήµατα αντιµετωπίζονται;; Εάν η γενική παιδεία 
συνυπολογίζεται, δεν ακυρώνεται η γενική παιδεία, στο µέτρο που αυτή 
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συνυπολογίζεται αντικειµενικά. ∆εύτερον, το παιδί ήδη από την Α Λυκείου, 
βεβαίως θα ακολουθεί αυτό που θέλει, εµείς και να θέλουµε να του 
αλλάξουµε µυαλά δεν θα αλλάξει, γιατί αυτό το κακό που έγινε τις τελευταίες 
δεκαετίες, το Λύκειο να µετατραπεί σε προπαρασκευαστικό, στην ουσία, 
σχολείο για την Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, δεν θα αλλάξει, παρά µόνο αν 
αλλάξουν τα ποιοτικά στοιχεία της εκπαίδευσης µακροπρόθεσµα. Προς το 
παρόν οι γονείς έχουν απαίτηση το γενικό Λύκειο να τους οδηγεί και στην 
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. Αν πούµε ότι σε αυτό το στάδιο εµείς δεν το 
λαµβάνουµε αυτό υπόψη, εθελοτυφλούµε και θα γίνουν αυτά που είπα 
προηγουµένως για να µην τα επαναλαµβάνω. Άρα εάν οι επιλογές αυτές οι 
οποίες ακούγονται, είναι επιλογές βασικών µαθηµάτων, τότε συνταυτίζονται 
οι προτάσεις. Αυτό έχω να πω κ. Πρόεδρε. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ο κ. Γκλαβάς προσπαθεί να µας φέρει σε θεογνωσία. Να µας 
πει «τώρα τι λέτε;». Έχει όµως µια αδυναµία η πρότασή του, ότι στην 
πραγµατικότητα µας λέει «κοιτάξτε, όπως είναι τα πράγµατα σε αυτό τον 
τόπο, δεν αλλάζει τίποτε. Πέστε λοιπόν τα θεωρητικά σας, αλλά ας κάνουµε 
αυτά που µπορούν να λειτουργήσουν», δηλαδή ξαναρχόµαστε στο ίδιο. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Όχι ακριβώς κ. Πρόεδρε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Περίπου.  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Κοιτάξτε, άλλωστε δεν θα ανακαλύψουµε εµείς τώρα την 
πυρίτιδα.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Λέτε στην Α Λυκείου να έχει γενικά µαθήµατα, στη Β εισάγετε 
κύκλους, στη Γ κυριαρχούν οι κύκλοι. Λέτε να ενισχύσουµε τα µαθήµατα 
γενικής παιδείας, να τα ενισχύσουµε µε την έννοια και βαθµολογικά, εάν δεν 
τα ενισχύσουµε µε την επίδοση δεν υπάρχουν και γι' αυτό το λέτε. Αλλά 
θέλει κάτι. Η εικόνα δεν αλλάζει, η εικόνα είναι ίδια. Και έχετε το 
πλεονέκτηµα ενός νεοελληνικού ρεαλισµού, αυτό είναι το επιχείρηµά σας. 
Και εµείς είµαστε οι ροµαντικοί της περίπτωσης. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ναι , αλλά προτείνουµε σε Υπουργούς να εφαρµόσουν µέτρα 
ρεαλιστικά. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆ίνω όµως σε θετικό επιστήµονα το λόγο, τον κ. Πανάρετο. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Απλώς θέλω να πω ότι πολλοί από τους 
προβληµατισµούς που διατυπώθηκαν και από τον κ. Γκλαβά και από τον κ. 
Γιαλούρη, έχουν απαντηθεί πλήρως στο διάλογο που κάναµε το ’95-’96 για 
το εθνικό απολυτήριο. Όλα αυτά έχουν απαντηθεί. 
 Επειδή έκανα την αναφορά προηγουµένως, µε αφορµή την 
τοποθέτηση του κ. Τρικαλινού, νοµίζω ότι έχει ενδιαφέρον το ότι συγκλίνουν 
πια οι απόψεις προς µια τέτοια κατεύθυνση και θα µπορούσε κανείς να πει 
τουλάχιστον εγώ, όντας και από τους ανθρώπους που είχαν 
πρωταγωνιστικό ρόλο στη διαµόρφωση του εθνικού απολυτηρίου, να πω 
«έχετε και µια δικαίωση». ∆εν το λέω όµως αυτό.  
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∆εν το λέω για τον εξής απλό λόγο: πιστεύω ότι το εθνικό 
απολυτήριο είναι σαφώς καλύτερο από οτιδήποτε άλλο συµβαίνει αυτή τη 
στιγµή, από ό,τι άλλο προτείνεται. Ένα πράγµα θα σας πω. Εγώ ως 
εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ υποστηρίζω αυτή την άποψη που είναι και θέση 
του ΠΑΣΟΚ. Ως Πανάρετος όµως θα σας πω το εξής για να 
προβληµατιστούµε: υπάρχει ένα ερώτηµα. Όταν ερχόµαστε ως χώρα µετά 
από 15 χρόνια και υιοθετούµε ένα σύστηµα που ποτέ δεν εφαρµόστηκε, 
γιατί το θεωρούµε καλύτερο από οτιδήποτε άλλο εφαρµόστηκε από τότε 
µέχρι σήµερα, πρέπει να υπάρχει κάποιο πρόβληµα και αυτό το πρόβληµα 
έχει σηµασία να το εξετάσουµε, όχι µέσα εδώ στο Εθνικό Συµβούλιο, να το 
εξετάσουµε γιατί συµβαίνει. 

Εγώ θα µπορούσα να δώσω ορισµένες ερµηνείες γιατί συµβαίνει, 
αλλά νοµίζω ότι δεν είναι της παρούσης. Ο προβληµατισµός όµως είναι 
χρήσιµος και για να είµαι και δίκαιος, πρέπει να σας πω ότι όταν 
ανακοινώσαµε το εθνικό απολυτήριο, είχαµε µια επίσκεψη από το Μανώλη 
∆ρεττάκη, ο οποίος µου είπε ότι σε κάποιο άρθρο του κάποιο χρόνο 
προηγουµένως, είχε αναφερθεί σε µια παρόµοια πρόταση. Και το λέω, για 
να δικαιώσω και ανθρώπους που είχαν δουλέψει πάνω σε αυτό το 
σύστηµα. Ευχαριστώ. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Eθνικό απολυτήριο στο ΠΑΣΟΚ εννοείτε αυτό που 
περιγράψαµε; Αυτό ονοµάζετε. Το λέτε εθνικό απολυτήριο. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Εθνικό απολυτήριο µε την έννοια ότι, όπως είπε 
προηγουµένως ο κ. Τρικαλινός και εκεί απαντάται και το ερώτηµα του εάν 
λαµβάνονται υπόψη τα άλλα µαθήµατα ή όχι που γίνονται στο Λύκειο, όλα 
λαµβάνονται υπόψη. Το ότι δίνεις στο Τµήµα τη δυνατότητα να έχει 
ορισµένους συντελεστές βαρύτητας και κ. Τρικαλινέ εγώ πάω παραπέρα και 
πηγαίναµε από τότε παραπέρα, να µπορεί το Τµήµα Φυσικής της Αθήνας 
να έχει άλλους συντελεστές από το Τµήµα Φυσικής της Πάτρας, δεν είναι 
υποχρεωτικό δηλαδή να έχει τους ίδιους. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: ∆εν είναι στους συντελεστές, είναι στα µαθήµατα. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ακόµη και µαθήµατα ενδεχοµένως, τέλος πάντων. Η 
λογική του να έχεις µια βεβαίωση, µια πιστοποίηση ότι τελείωσες κάτι. Εµείς 
µάλιστα είχαµε πάει ακόµη παραπέρα τότε και λέγαµε ότι το εθνικό 
απολυτήριο να χρησιµοποιείται και για όλες τις προσλήψεις, οπουδήποτε, 
σε Τράπεζες, σε Οργανισµούς, ώστε να ξεφύγει κανείς από τις 
οποιεσδήποτε άλλες παρενέργειες. Είναι δυνατό να έχουµε σήµερα 
φροντιστήρια για το ΑΣΕΠ; Να έχουµε φροντιστήρια για το Πανεπιστήµιο; 
Έχουµε ξεφύγει τελείως. Και βέβαια γι' αυτό είπα και για τα φροντιστήρια, 
γιατί το ’95 όταν συζητάγαµε, µου είπε κάποιος, δεν θέλω να πω το όνοµά 
του, «µε τα φροντιστήρια τι κάνουµε;» και η απάντησή µου ήταν «τα 
φροντιστήρια δεν µπορούµε να τα αντιµετωπίσουµε». Αυτό που είπατε να 
µην το επαναλαµβάνω. Είναι λάθος δηλαδή να βάζει ένα εκπαιδευτικό 
σύστηµα, ή µια εκπαιδευτική πολιτική, ανέφικτους στόχους, µόνο και µόνο 
για να χαϊδέψει αυτιά. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Παρακαλώ. 
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Π. ΜΠΙΣΤΑ: Με την έννοια όχι την προσωπική, θα ήθελα το εξής: πρώτον 
για το θέµα των επιλογών, δεν µπορούν πάντα να στηθούν, γιατί είναι και 
µεγάλος ο αριθµός που τίθεται. Λέµε 15 τουλάχιστον µαθητές. Αν κατεβεί 
αυτός ο αριθµός, πιθανό έτσι είναι στο νόµο από το Ενιαίο Λύκειο που τώρα 
έχει γίνει Γενικό. Όµως νοµίζω ότι το µεγάλο πρόβληµα και γι' αυτό είµαστε 
εδώ, είναι η αυτοτέλεια η µορφωτική του Λυκείου. Σε αυτό το Λύκειο σήµερα 
που λέµε ότι οι µαθητές ασχολούνται µόνο µε τα µαθήµατα που τους 
βοηθούν για να µπουν στο Πανεπιστήµιο, όταν βρουν σχολεία τα οποία 
µέσα σε αυτό το σύστηµα, που είναι στενόκαρδο, εµπνευστούν και γίνουν 
ελκυστικά και τα µαθήµατα που δεν εξετάζονται πανελλαδικά, 
παραδείγµατος χάριν η Λογοτεχνία, παραδείγµατος χάριν η Ιστορία γενικής 
παιδείας, όταν µπει κανείς και στο εργαστήριο της Πληροφορικής, ή στη 
Βιβλιοθήκη, τότε τα παιδιά αυτά ακόµη και στη Γ Λυκείου, σε αυτό το 
σύστηµα, ενδιαφέρονται πάρα πολύ. Το λέω ως δασκάλα της πράξης, που 
δεν παίρνω κατευθύνσεις µετά το 2000 από θέση πλέον, γιατί δεν θέλω να 
επικοινωνώ µε τους 10 – 12 µαθητές που θα γίνουν φιλόλογοι, αλλά παίρνω 
Γλώσσα και Λογοτεχνία στην Α, στη Β και στη Γ Λυκείου. Ενδιαφέρονται οι 
µαθητές όταν τους εµπνεύσεις, όταν δουν ότι το σχολείο νοιάζεται γι' 
αυτούς. Άρα µπορούµε να πάµε σε ένα σχολείο, µόνο που θα πρέπει να 
αλλάξει ο τρόπος που προσεγγίζουµε. Γιατί εδώ πάλι ερχόµαστε στο 
γνωστικό αντικείµενο. Πρέπει να φύγουµε πλέον από αυτή την προσέγγιση 
του στενού γνωστικού αντικειµένου και θα συµφωνήσω απόλυτα µε τον κ. 
∆ερµιτζάκη. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Μπορείτε να µας πείτε πώς; 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Νοµίζω ότι γι' αυτό το πώς είµαστε εδώ. Γι' αυτό εγώ έθεσα 
πριν το θέµα της πρόσβασης. Εάν ξεκαθαρίσουµε τι γίνεται µε το 
Πανεπιστήµιο, τότε θα µπορέσουµε να γυρίσουµε στο Λύκειο και να 
ασχοληθούµε. Αλλιώς αυτός ο τύπος σχολείου έχει κλείσει κ. Γκλαβά και το 
ξέρετε, εσείς έχετε µεγαλύτερη εµπειρία από εµένα. Πρέπει να πάµε στον 
ολοκληρωµένο άνθρωπο. 
  
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Να πάµε. Εγώ δεν άκουσα πρόταση για το πώς θα πάµε και 
αυτό είναι το πολύ σηµαντικό. Πέστε µου ένα, δυο, τρία πράγµατα. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Εγώ έχω µια πρόταση την έχω σκεφτεί. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ωραία. Μπορείτε να µου πείτε δυο τρία πράγµατα; Με 
συγχωρείτε κ. Πρόεδρε, αλλά φτάνουµε σε αποφάσεις και πρέπει να είµαστε 
απολύτως σαφείς σε αυτά που λέµε. Ένα, δυο, τρία, τέσσερα πράγµατα, 
πώς θα το φτιάξουµε αυτό το σχολείο; 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Προσωπικά θα έβλεπα τα τέσσερα µαθήµατα, για τα οποία 
µίλησε και ο κ. Τρικαλινός, που είναι όµως και στις ευρωπαϊκές κοινότητες 
που συζητήσαµε: Γλώσσα, Μαθηµατικά, Φυσικές Επιστήµες, Ιστορία και µια 
ξένη γλώσσα, που πρέπει να πιστοποιείται κανείς µέσα από το σχολείο. 
Αυτά θα πρέπει να είναι τα υποχρεωτικά µαθήµατα. Από εκεί και πέρα οι 
µαθητές να επιλέγουν µαθήµατα, όχι επιλογής γενικώς, τα υπόλοιπα. 
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Βέβαια κ. Γκλαβά εγώ δεν είµαι συνδικαλίστρια, ξέρω ότι θα υπάρξει 
πρόβληµα. ∆ιότι υπάρχουν τόσοι συνάδελφοι ΠΕ1, ΠΕ2, ΠΕ15, ΠΕ17, οι 
οποίοι έχουν ώρες και θα υπάρξει ζήτηµα εκεί όταν αρχίσουν να µην 
υπάρχουν αυτά τα βασικά µαθήµατα ως υποχρεωτικά και πρέπει να 
γίνονται επιλογής. Αυτό το κατανοώ. Αλλά οι µαθητές πρέπει να 
ξαναγαπήσουν το σχολείο και όχι απλώς να διεκπεραιώνουν. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ίσως µε αυτό τον τρόπο θα πρέπει να αλλάξει ο 
εκπαιδευτικός. Από ό,τι κατάλαβα είναι έµπνευση του εκπαιδευτικού να 
αγαπήσει το σχολείο. ∆εν είναι θέµα µαθηµάτων. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Αυτό κ. Γκλαβά το έχουµε ξανασυζητήσει, ότι η επιµόρφωση 
πρέπει να αρχίσει αύριο, το Σεπτέµβριο. Πριν σχεδιαστεί εδώ. Έχει 
καθυστερήσει. Εγώ το ξαναλάεω και ίσως έχω γίνει γραφική και σας έχω 
κουράσει. Πρέπει να αρχίσουµε από τώρα την αλλαγή του εκπαιδευτικού και 
όχι µόνο στο πώς θα διδάξει, αλλά και τη στάση του. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Να το ξεκαθαρίσουµε επιτέλους. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Αφού ξεκαθαρίσουµε εµείς τι στόχους θέτουµε. Αλλά δεν 
µπορούµε να θέτουµε ακόµη γνωστικούς στενά στόχους για το εκπαιδευτικό 
µας σύστηµα. Λυπάµαι που σας κούρασα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ο κ. Γκλαβάς θα σας πει ότι αυτά τα βασικά που θέλουµε, τα 
δίνουµε και εµείς. Το «και εµείς» η άλλη πρόταση, θα πει «τα έχουµε και 
στην άλλη πρόταση». Η διαφορά µας είναι ότι από εκεί και πέρα η µία 
προσέγγιση αφήνει ένα ευρύτερο πεδίο ελευθερίας στην επιλογή, η άλλη 
πρόταση σε βάζει σε κάποιες οµαδοποιήσεις. Αυτή είναι η διαφορά. Ως 
προς το επιχείρηµα ότι στην επαρχία αυτό δεν µπορεί να ισχύσει κλπ., µα 
µήπως ισχύει τώρα µε τις κατευθύνσεις, µε το βαθµό. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Με τις κατευθύνσεις ισχύει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ισχύει , γιατί οµαδοποιούνται κλπ. Αλλά στην πραγµατικότητα 
δεν υπάρχουν όλες οι ειδικότητες να διδάξουν και τώρα αυτά τα πράγµατα, 
αν µας φτάνουν σωστά οι πληροφορίες.  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ειδικότητες; Πώς δεν υπάρχουν. Υπάρχουν. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εντάξει. Παρακαλώ. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Από ό,τι βλέπω έχει γίνει µια ζύµωση ιδεών πάνω σε αυτό 
το θέµα και επειδή είναι δεδοµένο ότι το να µιλάµε για την αναµόρφωση του 
Λυκείου χωρίς να συζητήσουµε το σύστηµα πρόσβασης, που είναι άµεσα 
συναρτηµένο µε όλες αυτές τις αλλαγές, θα πρότεινα στην επόµενη 
συνεδρίαση να συζητήσουµε τα της Τεχνικής Εκπαίδευσης και να 
δεσµευτούν όσοι θέλουν να προτείνουν κάτι συγκεκριµένο, να είναι 
ολοκληρωµένο, στη µεθεπόµενη συνεδρίαση, οπότε να το ξαναµαζέψουµε, 
έχοντας και τα δεδοµένα της Τεχνικής Εκπαίδευσης. Αυτό θα ήθελα να 
προτείνω. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Βεβαίως, έχετε δίκιο, θα τα δούµε. Το θέµα της πρόσβασης , 
όµως, εγώ τώρα λέω προσωπική άποψη, το θεωρώ ένα πιο τεχνικό θέµα. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ:  Όταν αναφέρω το θέµα της πρόσβασης το λέω µε την 
εξής έννοια: είναι άµεσα συναρτηµένες οι αλλαγές µέσα στο Λύκειο µε το 
σύστηµα πρόσβασης, για τον εξής απλό λόγο. Εάν υποθέσουµε ότι 
λαµβάνονται υπόψη, µε τον οποιοδήποτε τρόπο εξέτασης, 5 µαθήµατα και 
διδάσκονται 8 ή 9 ή οποιαδήποτε άλλα µεγαλύτερα του 5, τότε πάλι θα 
βρισκόµαστε στην ίδια κατάσταση που είµαστε τώρα και ενώ θα 
θεωρητικολογούµε, πρακτικά δεν θα έχουµε αλλάξει τίποτε. Αν το σύστηµα 
πρόσβασης έχει συγκεκριµένο αριθµό µαθηµάτων, που θα είναι αυτά, θα 
είναι εκείνα, ή θα είναι κάτι άλλο, τότε µπορούµε να δούµε πώς το ένα 
συναρτάται µε το άλλο. Γι' αυτό το λόγο το λέω. Ξέρω ότι είναι καθαρά 
τεχνικό. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ο κ. Παπαντωνόπουλος. 
 
Κ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΣ: Πράγµατι κι εγώ πιστεύω ότι οι κατ’ οικονοµία 
λύσεις που µοιραία θα χρειαστεί να δοθούν, καλό είναι να δοθούν στο 
κεφάλαιο πρόσβαση, όχι στο κεφάλαιο δοµή και αναλυτικό πρόγραµµα του 
Λυκείου. Αυτό πρέπει να σχεδιαστεί πιο ελεύθερα και µε µακρά πνοή και 
όραση και µακρά προοπτική. Επειδή ήταν ερεθιστική η παρέµβαση της κ. 
Μπίστα, θέλω να σηµειώσω το εξής: όταν λέµε τέσσερα γνωστικά 
αντικείµενα καλό είναι να αποµακρυνθούµε, γιατί έχει αποµακρυνθεί και η 
επιστήµη από αυτό το οποίο ήταν γνωστικό αντικείµενο το 19ο αιώνα. 
Σήµερα δεν υπάρχουν επιστήµες που να βλέπουν το αντικείµενό τους 
περιγεγραµµένο. Σήµερα και οι επιστήµες, πολύ περισσότερο οι Θετικές 
λεγόµενες από τις πειθαρχίες τις ανθρωπιστικές, είναι ολιστικές και εκείνο το 
οποίο συνήρε και συναιρεί τα αντικείµενα, τα πρώην επιστηµονικά γνωστικά 
αντικείµενα, είναι τα τεράστια προβλήµατα που έχουν να επιλύσουν. Όταν 
κάνεις παραδείγµατος χάριν επιστήµες για το περιβάλλον, δεν έχει νόηµα να 
είσαι χηµικός, δεν έχει νόηµα να είσαι βιολόγος, δεν έχει νόηµα να είσαι 
βιοχηµικός, πρέπει να είσαι αυτά και πρέπει να είσαι και θεωρητικά γόνιµος 
και θεωρητικά παραγωγικός. Η Μαργκούλις µια µεγάλη βιολόγος στη 
δεκαετία του ’70 ήταν η πρώτη που είπε ότι ο καρκίνος δεν είναι αρρώστια. 
Ο καρκίνος είναι µια διαταραχή της ισορροπίας µέσα στην οποία κάποια 
κύτταρα γίνονται πιο υγιή από κάποια άλλα και αρχίζουν να τα τρώνε. 
Αρχίζουν να επιβάλλονται πάνω σε αυτά. Όταν λέµε λοιπόν Μαθηµατικά, 
Φυσική, Χηµεία και Γλώσσα στο Λύκειο, πρέπει να αποµακρυνθούµε από 
αυτά τα οποία ήταν µέχρι τώρα αυτά τα πράγµατα. Πρέπει να πάµε σε 
δοµές γνωστικές, σε αναλυτικά προγράµµατα που θα είναι πολύ πιο 
συνθετικά και που θα λύσουν εν µέρει και το πρακτικό πρόβληµα των 
ειδικοτήτων, διότι δεν θα είναι µόνο οι Π.Ε. τάδε, αρµόδιοι για τη διδασκαλία 
αυτού, αλλά θα είναι και οι Π.Ε. αντιτάδε, µε κάποια προσαρµογή, ή µε 
κάποια επιµόρφωση. 

Έτσι πρέπει να το δούµε εγώ πιστεύω το θέµα των αναλυτικών 
προγραµµάτων και βέβαια πρέπει να το συζητήσουµε κι αυτό το θέµα των 
αναλυτικών προγραµµάτων. Είναι εύκολο να µιλάµε για τα αναλυτικά 
προγράµµατα όπως µιλάγαµε µέχρι τώρα, αλλά δεν πρέπει να γίνεται έτσι. 
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Όπως δεν µπορούµε να τα συζητήσουµε αυτά χωρίς και τις διαδικασίες 
αξιολόγησης, µέσα από τις οποίες θα αναδειχθεί και η πολυπλοκότητα και η 
συνθετότητα αυτών των πραγµάτων, ή τις διαδικασίες πιστοποίησης, που 
δεν πρέπει να τις αφήσουµε απ' έξω. ∆ηλαδή ένας µαθητής που κάνει 
γαλλικά στο σχολείο του, ή αγγλικά, ή άλλα τεχνικά –γιατί για εµένα αυτά 
είναι τεχνικά αυτά είναι εργαλεία, δεν είναι στόχοι µάθησης- αυτά τα 
πράγµατα δεν µπορεί να βγαίνουν από το σχολείο χωρίς πιστοποίηση και 
να τρέχουν για πιστοποίηση σε ιδιώτες πιστοποιητές. ∆εν µπορεί να 
επιτρέπει, δηλαδή είναι µειωτικό για το κράτος, για την ευθύνη του απέναντι 
στους πολίτες, να επιτρέπει να γίνονται τέτοιου είδους πράγµατα.  

 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Άρα, συµπληρώνω τον Κώστα Παπαντωνόπουλο, από αυτό 
που λέει βγαίνει ότι το να µαθαίνει πώς µαθαίνει κάποιος, πρέπει να έχει 
κλείσει στα 15 του εκεί που το κράτος λέει «εγώ πια σε αφήνω ελεύθερο να 
κάνεις τις επιλογές σου». ∆εν µπορεί να µπαίνει σα στόχος το Λύκειο. Το 
µαθαίνω να µαθαίνω, είναι ∆ηµοτικό και Γυµνάσιο. Σωστά ο Παρασκευάς 
Γιαλούρης λέει «αν δεν βρούµε το σύστηµα δεν θα µπορούµε» και εγώ λέω: 
αν δε δούµε ∆ηµοτικό – Γυµνάσιο, το καινούργιο Λύκειο µε αυτές τις δοµές 
θα φαίνεται σαν να είναι λίγο στον αέρα, θα είναι εξωπραγµατικό. Θα 
χρειαστεί χρόνος, αλλά ναι, εγώ συµφωνώ. Αύριο την επιµόρφωση. Εάν 
ζητάτε από εµάς µια απόφαση να την πάρουµε αύριο, να την πούµε στον 
Υπουργό Παιδείας: το Σεπτέµβρη ξεκινάει η επιµόρφωση. Σε ποια 
αντικείµενα; Είναι πάρα πολλά που λείπουν, γιατί δεν έχουµε πείσει ακόµη 
τα Πανεπιστήµια που βγάζουν τις παραγωγικές µας Σχολές, να έχουν τα 
απαιτούµενα µέσα µαθήµατα και δεξιότητες, για να λειτουργήσει αύριο ένας 
εκπαιδευτικός. Αλλά αλλάζει η κοινωνία και η σχολική τάξη κάθε µέρα. Αυτά 
που θα αποφασίσουµε σήµερα, µετά από 10 – 15 χρόνια θα είναι εντελώς 
έξω από την αποτελεσµατικότητά τους. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Να πω κάτι. Αν ο κ. Τρικαλινός εννοούσε µε τα µαθήµατα 
την έννοια και τη δοµή που έδωσε ο Κώστας Παπαντωνόπουλος, νοµίζω ότι 
θα συµφωνήσουµε όλοι. ∆ηλαδή αν την έννοια Φυσικές Επιστήµες, 
εννοούσε αυτό που ο Κώστας διευκρίνισε, νοµίζω ότι πλέον πάµε σε µια 
άλλη κατεύθυνση, πολύ πιο θετική και εγώ είµαι πολύ πιο αισιόδοξος εάν 
αυτό εφαρµοστεί από αυτά που είπε ο κ. Γκλαβάς. Έτσι θα χτυπηθεί και το 
φροντιστήριο µακροπρόθεσµα, αν το δέσουµε και µε την αξιολόγηση. 
Χάρηκα πολύ γιατί είδα το κείµενο στην «Ελευθεροτυπία» την Κυριακή και 
είδα ότι µπήκε µέσα και η έννοια της αξιολόγησης εντελώς διαφορετικά. 
Αναφέρθηκε το ΙB που είναι κάτι πρωτοποριακό για την Ελλάδα, άσχετα αν.. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Θέλει συζήτηση µεγάλη αυτό. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Άλλο λέω εγώ, ξέρω αν θέλει συζήτηση, όµως έχει 
στοιχεία που µπορείς να τα προσαρµόσεις στην ελληνική πραγµατικότητα, 
όπως το θέµα της αξιολόγησης, ή τη διαθεµατικότητα. Εάν ο κ. Τρικανιλός 
εννοεί τα τέσσερα µαθήµατα την έννοια και τη δοµή που έδωσε ο Κώστας, 
εγώ συµφωνώ απόλυτα.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ. Ο κ. Πανάρετος έχει το λόγο. 
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Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Βάλατε ΙΒ τώρα το οποίο είναι πράγµατι ένα πολύ 
ενδιαφέρον θέµα. Εγώ θεωρώ ότι ήταν από τις πιο σηµαντικές αλλαγές που 
έγιναν επί Υπουργείας Παπανδρέου, παρά τις αντιδράσεις που είχε το ΙΒ 
από πολλούς και από ό,τι καταλαβαίνω και από τον Πρόεδρο, από ό,τι 
διαισθάνοµαι λίγο τώρα. Όµως σε ένα µεθοδολογικό σηµείο θα ήθελα να 
δώσω έµφαση ότι είναι µεγάλο λάθος να µιλήσουµε για το πώς θα γίνουν οι 
αλλαγές στο Λύκειο µε βάση την πρόσβαση στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, 
διότι αναιρούµε ακριβώς την ουσία αυτού που θέλουµε. ∆ηλαδή λέµε 
αυτοτέλεια του Λυκείου, από την ώρα που το συζητάµε µε την προοπτική 
της πρόσβασης, καταργούµε τη λογική του. Γι' αυτό πιστεύω ότι πρέπει να 
µείνουµε στον τρόπο που προχωράµε, δηλαδή στο να καταλήξουµε κάπου 
και µετά να προσαρµόσουµε, ή να δούµε το τεχνικό θέµα της πρόσβασης 
κάτω από αυτό το πρίσµα. Επίσης πάλι για ιστορικούς λόγους, να πω ότι 
όταν το ’95 συζητάγαµε για τα µαθήµατα, η δική µου η άποψη ήταν αυτή 
ακριβώς: Επιστήµες και όχι Φυσική ή Χηµεία, ακόµη τότε βέβαια υπήρχε 
δυσκολία να πειστεί το σύστηµα. Το σύστηµα είναι τα Π.Ε. από 1 µέχρι 19, 
αλλά… 
 

(∆ιαλογικές συζητήσεις) 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι παρακαλώ. Βλέπω τις δυο απόψεις τις 
οποίες τελικά θα πρέπει και να δώσουµε, υπάρχουν κοινά σηµεία, δηλαδή 
και η δεύτερη άποψη, τη λέω δεύτερη έτσι όπως διατυπώθηκε, βλέπετε ότι 
επιµένει πάρα πολύ στο κοµµάτι της γενικής παιδείας, της καλλιέργειας κλπ. 
Το προσεγγίζει από ένα άλλο τρόπο και από ένα άλλο δρόµο και αυτά θα 
πρέπει να τονιστούν στην πρότασή µας, ότι υπάρχει ένας τέτοιος κοινός 
στόχος. Η µία άποψη θέλει την πλήρη ελευθερία και άλλη διαµόρφωση και 
µέσα από τις επιλογές να γίνεται αυτό, η άλλη άποψη θέλει µια 
οµαδοποίηση πιο νωρίς και να γίνεται πιο συστηµατικά, µε την 
επιχειρηµατολογία που ακούστηκε.  

Η πρότασή µου, η σκέψη µου, η εισήγησή µου, είναι ότι και οι δυο θα 
πρέπει να καταγραφούν ως δυνατότητες, προτάσεις , προσεγγίσεις, µε µια 
έµφαση  σε αυτή που νοµίζω ότι τη συµµερίζονται οι περισσότεροι, ως 
σύγκλιση µε αυτό που λέµε απεξάρτηση του Λυκείου από το Πανεπιστήµιο, 
αυτή την αυτοτέλεια, άλλοι τη λένε εθνικό απολυτήριο, βλέπετε την 
προσεγγίζουν από διαφόρους τρόπους. Αυτή πρέπει να δειχτεί ότι έχει µια 
γενικότερη αποδοχή. Αλλά και η άλλη πρόταση δεν µπορεί να µείνει έξω 
από  το τελικό πόρισµα που θα δοθεί στο Υπουργείο και στους ανθρώπους 
που θα χειριστούν αυτά τα θέµατα.  

Εγώ στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ρωτήσω το φίλο µας τον 
συνάδελφο από τον Κύπρο: στο κοµµάτι αυτό που συζητάµε τώρα πού 
βρίσκεστε; Νοµίζω ότι άκουσα από τους βουλευτές της Επιτροπής Παιδείας 
της Κύπρου ότι ίσως σε αυτά δεν έχετε διαφοροποιηθεί. Εσείς θα ξέρετε 
καλύτερα.  

 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Είναι εξαιρετικά ενδιαφέρουσα η συζήτηση σήµερα, οφείλω να 
οµολογήσω όµως ότι ως προς τη διαδικασία έχουµε ακολουθήσει 
διαφορετικούς δρόµους και αυτό, αν το αντιλαµβάνοµαι καλύτερα σήµερα 
από τη συζήτηση, έχει να κάνει µε τα ποιοτικά χαρακτηριστικά που 
αναφέρθηκαν στο πρώτο µέρος. Στα ποιοτικά χαρακτηριστικά η Κύπρος 



6η (12η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 16/6/2009 

 75

όντως βρίσκεται σε καλό δρόµο. ∆ηλαδή έχει την υποδοµή, ξεκίνησε το 
πρόγραµµα επιµόρφωσης, υπάρχουν και αναφέρθηκε, για συµβούλους στα 
σχολεία ψυχολόγους είµαστε σε καλό δρόµο, υπάρχει ένα ποσοστό 8% του 
ΑΕΠ αφιερωµένο στην εκπαίδευση. Από αυτό το 8% είναι για την έρευνα, 
είναι πολύ χαµηλό. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 8% στην Κύπρο. Είναι και για την έρευνα. 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Για την έρευνα είναι πολύ µικρό το κοµµάτι. Είναι αυτοί οι 
λόγοι όµως που µας οδήγησαν στο να πάρουµε την απόφαση, ότι εκείνο 
που πρέπει να ανοίξουµε ως κεφάλαιο της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και 
από αυτό θα προκύψουν πολλά άλλα, είναι το κοµµάτι των αναλυτικών 
προγραµµάτων. Και εδώ κάναµε και µια διαπίστωση: ίσως η επιµόρφωση 
τελικά λανθασµένα να είχε ξεκινήσει προηγούµενα. Τώρα έχουµε πιο 
καθαρή εικόνα σε τι πρέπει να επιµορφώσουµε τον κόσµο. Στα αναλυτικά 
προγράµµατα η σκέψη ήταν αυτή που εξήγησε πριν ο κ. Παϊζης, δηλαδή το 
Νοέµβρη, ακόµη πριν καταθέσουµε το θεωρητικό πλαίσιο της Επιτροπής, 
είχαµε πάρει την απόφαση ότι δεν θα υπάρχουν αντικείµενα µαθήµατα, 
όπως τα γνωρίζουµε τουλάχιστον σήµερα, ή αυτό θα προκύψει µέσα από τη 
διαδικασία. Και εκεί αναφερθήκαµε ότι θα υπάρχει τέλος πάντων ένα πεδίο 
που θα ονοµάζεται Τέχνες, σε αυτό θα µπαίνει η Μουσική, η Ζωγραφική, το 
Θέατρο κ.ο.κ., θα υπάρχουν οι Φυσικές Επιστήµες. Αυτό στην πορεία 
φάνηκε δύσκολο να γίνει τότε που το είχαµε πει, διότι είχαν βγει οι 
συνδέσµοι, οι συνδέσµοι των εκπαιδευτικών ιδιαίτερα στη µέση εκπαίδευση 
και είχαν πει «µα πού είναι το µάθηµά µας, χάνεται το µάθηµα». Οπότε 
πήγαµε πίσω και κάναµε κριτική την ίδια µας την επιλογή. Αλλά εκείνη τη 
στιγµή αυτό επιθυµούσαµε, συναίνεση πρώτα - πρώτα στο θεωρητικό 
πλαίσιο και τα επόµενα θα είχαµε χρόνο να τα αναλύσουµε. Οπότε κάναµε 
Επιτροπές, 21 Επιτροπές. Οι Επιτροπές είναι Μαθηµατικών, είναι Φυσικής, 
Χηµείας, όπως την ξέρουν δηλαδή οι εκπαιδευτικοί. Τώρα όµως πάµε ξανά 
πίσω στην αρχή. ∆ηλαδή τώρα που έχουν κατατεθεί κάποιες απόψεις στα 
προγράµµατα σπουδών των αντικειµένων, οι Επιτροπές πάµε πίσω και 
συζητούµε πώς αυτά θα δουλέψουν µαζί. ∆ηλαδή της προσχολικής 
εκπαίδευσης έχουµε πει ότι µπαίνει στη δηµοτική και όχι αντίστροφα. Το 
αναφέρατε πριν. ∆ηλαδή τουλάχιστον τα δυο πρώτα χρόνια της δηµοτικής 
θα πρέπει να ακολουθούν περισσότερο τη λογική της προσχολικής, παρά 
τη λογική που ήταν µέχρι σήµερα. Ήδη υπάρχει σύγκλιση απόψεων στο 
κοµµάτι των Θετικών Επιστηµών, έχουν βρεθεί και οι συντονιστές της 
Φυσικής, της Βιολογίας, της Χηµείας και τουλάχιστον µέχρι το επίπεδο της Α 
ίσως και Β τάξης Γυµνασίου µελετούµε το ενδεχόµενο να είναι ενιαίο 
κοµµάτι. 

Το ίδιο γίνεται τώρα στις Τέχνες. ∆ηλαδή πάµε αντίστροφα, διότι 
έχουµε καλύψει κάποιο έδαφος σε αυτή τη συζήτηση και γίνεται πιο εύκολα 
αποδεκτό. Σε αυτό βοηθά το γεγονός ότι υπάρχει µια καλή συνεννόηση µε 
τις εκπαιδευτικές Οργανώσεις, ιδιαίτερα µε τη Μέση Εκπαίδευση που 
µπαίνει σε αυτό το κοµµάτι των συνδέσµων και αισιοδοξούµε ότι τελικά θα 
το καταφέρουµε αυτό που είχαµε υπόψη σε ένα βαθµό. 

Τώρα η συζήτηση για το Ενιαίο Λύκειο δεν έχει αρχίσει ακόµη. 
∆ηλαδή είµαστε της λογικής, αναφέρθηκε πριν εδώ, τι είναι τα στοιχεία που 
πρέπει να έχει ένας µορφωµένος άνθρωπος. Αυτό εµείς το έχουµε χωρίσει 
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σε τρεις πυλώνες: το πρώτο λέµε ότι είναι το κοµµάτι που αφορά τη γνώση, 
το ονοµάσαµε επαρκές σώµα γνώσεων, αυτό που παραδοσιακά ονόµαζαν 
ύλη. Εδώ λέµε συνειδητά ότι πρέπει να υπάρχει µείωση. Άτυπα στις οµάδες 
έχουµε πει ότι θα µειώσετε αυτό το κοµµάτι, αλλά άτυπα, αυτό έχουµε πει 
ότι πρέπει να είναι της τάξης του 30% περίπου. Αυτό θα δώσει ελευθερία 
χρόνου για να ασχοληθούµε µε αυτό που αναφέρθηκε προηγούµενα, πώς 
αντιµετωπίζουµε το θέµα των διαρροών λόγου χάρη, πώς γίνεται το κοµµάτι 
της διαφοροποίησης, χρειάζεται χρόνος γι' αυτό. Το δεύτερο µέρος, ο 
δεύτερος πυλώνας, αφορά την έννοια του πολίτη και εκεί έχουµε περιγράψει 
µια σειρά από χαρακτηριστικά. Υπάρχει η ιδιοµορφία της Κύπρου µε το 
πολιτικό πρόβληµα, αυτά µπαίνουν σε αυτό τον πυλώνα. Το τρίτο κοµµάτι 
αφορά αυτό που αναφέρθηκε πριν και έχει σχέση µε την PISA και µε τις 
διεθνείς εξετάσεις και µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, που αφορά τις δεξιότητες. 
Κοµβικά προσόντα, δεξιότητες – κλειδιά κ.ο.κ.  

Τώρα ζητούµε από την κάθε Επιτροπή να απαντά σε αυτά τα 
ερωτήµατα που έχουµε καταγράψει. Αυτό είναι που κάνουµε τώρα και εδώ 
είναι το δύσκολο κοµµάτι. Ταυτόχρονα τώρα συναντιώνται µεταξύ τους και 
παρουσιάζουν την τελική τους πρόταση. Αφού γίνει αυτό θα µπούµε στη 
λογική πλέον «ωραία, ποιος είναι ο ρόλος του Λυκείου;». Εδώ υπάρχει 
πρόβληµα. ∆εν µπορώ να το πω τώρα, αλλά όντως το τι θα γίνει µε την 
πρόσβαση µας απασχολεί κι εµάς έντονα. Μια λύση θα ήταν να 
προσφερθούν περισσότερες θέσεις. Φαίνεται ότι υπάρχει ένα πρόβληµα. 
Στην Κύπρο µέχρι πρόσφατα συζητούσαµε και υπήρχε µεγάλη αντίδραση 
στο θέµα των NGC, έγινε µια προσπάθεια από το Πανεπιστήµιο Κύπρου για 
να βάλει αυτό το µέτρο σαν µέτρο πρόσβασης σε υπεράριθµο αριθµό 
θέσεων. Υπήρχε µεγάλη διαφωνία εκεί και µε τις εκπαιδευτικές Οργανώσεις, 
αντίδραση από πολιτικά Κόµµατα, άρα είναι ένα κεφάλαιο που θα 
ανοίξουµε. Αλλά θα το ανοίξουµε αφού ολοκληρωθεί η συζήτηση, ή φτάσει η 
συζήτηση σε ένα σηµείο, που να µπορούµε να µιλάµε πλέον για το Λύκειο. 
Εκεί θα χρειαστεί να γίνουν διορθώσεις, δηλαδή να πάµε πίσω ξανά στις 
Επιτροπές και να πούµε «ωραία, αν αποφασίσουµε ότι θα υπάρχει 
εξειδίκευση, πώς αυτό που προτείνετε το επεκτείνετε, για να υπάρχει 
εξειδίκευση». Ήδη όµως αρχίσαµε και κάνουµε τη σκέψη να αφαιρέσουµε 
προβλήµατα που έχει σήµερα το Λύκειο, βάζοντάς τα τώρα στη συζήτηση. 
∆ηλαδή συζητούµε αυτή τη στιγµή το θέµα των γλωσσών, τη διδασκαλία 
γλωσσών, ένα µεγάλο πρόβληµα στο Λύκειο, οι µαθητές στην Κύπρο 
επιλέγουν υποχρεωτικά αγγλικά – γαλλικά από την Α Γυµνασίου και στη Β 
Λυκείου εγκαταλείπουν τις δυο γλώσσες και παίρνουν από µια γκάµα πέντε 
άλλων γλωσσών, δηλαδή είναι πολύ δηµοφιλή τα ιταλικά, τα ισπανικά και 
υπήρχε η λογική ότι µε αυτό τον τρόπο µαθαίνουν τέσσερις ξένες γλώσσες. 
Στην πραγµατικότητα δεν µαθαίνουν καµία. Οπότε τώρα συζητούµε το 
ενδεχόµενο η επιλογή να µεταφερθεί -ειδικά για τις γλώσσες- στην Α 
Γυµνασίου. Τα αγγλικά εκ των πραγµάτων φαίνεται ότι υπερισχύουν, οπότε 
θα µπει σα γλώσσα και θα πάµε στη λογική της επιλογής των άλλων έξι 
γλωσσών. Εδώ πρέπει να δούµε τις ευαισθησίες των εκπαιδευτικών 
Οργανώσεων και έχουµε διασφαλίσει από την αρχή ότι µέσα από την 
αλλαγή δεν θα θυµατοποιηθεί κανένας εκπαιδευτικός. Αυτό ήταν σηµαντικό 
για να ξεκινήσει ο διάλογος, άρα θα χρησιµοποιήσουµε τον κόσµο που 
έχουµε, µε τους τρόπους που θα βρούµε και στην πορεία. Από εκεί και 
πέρα θα µπαίνει σε αυτή την πρόταση το ενδεχόµενο διαφοροποίησης στην 
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πορεία, ώστε να πάµε τελικά σε εκείνο που υπολογίζουµε, όχι τώρα, αλλά 
σε πέντε – δέκα χρόνια.  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆εν είναι το σχέδιο «Αθηνά»; 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Όχι. Το σχέδιο «Αθηνά» αφορά την αξιολόγηση. Ξεκίνησε η 
συζήτηση, πρέπει να σας πω ότι ως Επιτροπή είχαµε την άποψη ότι το 
σχέδιο αξιολόγησης για όλους τους εκπαιδευτικούς θα έπρεπε να περιµένει. 
Υπήρχε ήδη κατατεθειµένο το κοµµάτι της «Αθηνάς» που είναι πράγµατι µια 
πρόταση που στοίχησε ακριβά πριν µερικά χρόνια. Η άποψη των 
περισσότερων ήταν ότι δεν θα µπορούσε να εφαρµοστεί. Έχει ανοίξει το 
κεφάλαιο αυτό όµως τώρα, το Υπουργείο Παιδείας έχει προχωρήσει σε αυτό 
και το Σεπτέµβρη θα ξεκινήσει συστηµατικός διάλογος µε τις εκπαιδευτικές 
Οργανώσεις για το κοµµάτι της αξιολόγησης. Είναι µια κριτική που γίνεται 
τώρα πρέπει να πω σε αυτό, ότι έπρεπε να περιµένει η αξιολόγηση να 
ολοκληρωθεί η διαδικασία. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εκτός από την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών που συζητείτε, 
οι άλλες µορφές αξιολόγησης γίνονται; Του εκπαιδευτικού έργου, της 
σχολικής µονάδας, της Περιφέρειας; 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Στο ίδιο σχέδιο περιλαµβανόταν όλες οι µορφές αξιολόγησης. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, για να κλείσουµε αυτό το σύνολο που 
είναι πάνω, θέλετε να δούµε γρήγορα, γιατί νοµίζω ότι εκεί υπάρχει µια 
σύγκλιση,  για τη διεύρυνση του σχολικού χρόνου; Εκείνο που είχαµε πει και 
είχε λεχθεί και από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο  ήταν ότι η διεύρυνση θα 
πρέπει να είναι τουλάχιστον µέχρι και το Γυµνάσιο. Νοµίζω ότι δεν 
προχωρούσατε στο Λύκειο, ως  πρώτη τοποθέτηση. Όµως γενναίες 
αλλαγές, όπως αυτές που συζητούµε, είναι δυνατό να µπουν σε ένα 
περιορισµένο χρόνο; ∆εν θα πρέπει το Ολοήµερο να επεκταθεί και στο 
Λύκειο; ∆ηλαδή ως γενική αρχή όλα αυτά που συζητάµε, τα ποιοτικά 
στοιχεία, ο εµπλουτισµός, το ένα, το άλλο, αυτά δεν θέλουν ένα σχολικό 
χρόνο τον οποίο δεν τον βλέπουµε µόνο για να χωρέσουν αντικείµενα, αλλά 
για να αναπτυχθεί κι ένα πνεύµα µαθητικής κοινότητας, για να µπουν κι 
άλλες σχέσεις που δεν υπάρχουν σήµερα. Αυτά θα µπορούσε να είναι µια 
γενική µας τοποθέτηση, η γενίκευση του Ολοήµερου σχολείου, για όλο το 
φάσµα, τις βαθµίδες της εκπαίδευσης; Και λέγοντας κάποια πράγµατα 
περισσότερα προφανώς, αφού τα επεξεργασθούµε; Ποια είναι η πρώτη σας 
αντίδραση σε αυτό; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Κοιτάξτε, όσο περισσότερο παραµένει ένας µαθητής στο 
σχολείο είναι καλό, υπό την έννοια ότι αυτός ο χρόνος θα είναι 
παραγωγικός. ∆ηλαδή το να παραµείνει για να παραµείνει, σε καµία 
περίπτωση δεν το συζητάµε. Το δεύτερο, ότι δεν θα είναι αυτή η διεύρυνση 
εξεταζόµενη γνώση. ∆ηλαδή η οποιαδήποτε διεύρυνση πρέπει να έχει 
σχέση µε δεξιότητες, µε ανάπτυξη δεξιοτήτων, ικανοτήτων και εν πάση 
περιπτώσει µε θέµατα τα οποία θα επιλέγουν οι µαθητές για να εκτονώνεται 
αυτό το οποίο λέµε δηµιουργικότητα. Εάν η πολιτεία µπορεί να 
αντιµετωπίσει αυτό το κόστος, γιατί µιλάµε για τεράστιο κόστος… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μα ήδη δεν έχει την ενισχυτική  στην οποία εργάζονται πολύ 
εκπαιδευτικοί; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Η ενισχυτική διδασκαλία καλύπτεται κατ' εξοχήν από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, από τα κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όταν µετά 
το ’13 θα κοπούν αυτά, θα πρέπει να έχει προβλέψει η ελληνική πολιτεία 
πώς θα διαχειριστεί ένα σωρό τέτοια προβλήµατα, όπως και του 
Ολοηµέρου, γιατί και το Ολοήµερο χρηµατοδοτείται από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση. Άρα εµείς σίγουρα θα πρέπει να είµαστε υπέρ του να παραµένουν 
οι µαθητές παραγωγικά στο σχολείο και όχι γνωστικά και όταν η πολιτεία το 
µπορεί, γιατί όχι, το εφαρµόζει. 
 

(∆ιαλογικές συζητήσεις) 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Γι' αυτά που λέµε για τις βαθµίδες οπωσδήποτε. Όµως µια και 
συζητάµε εκτενώς … 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Με συγχωρείτε κ. Πρόεδρε, απλώς πρέπει αυτό να 
διευκρινιστεί, γιατί πολλοί εκπαιδευτικοί είναι υπέρ του Ολοηµέρου και εγώ 
εκπαιδευτικός είµαι, µε την έννοια ότι θα προσθέσουµε εκεί ώρες που δεν 
υπάρχουν στο πρόγραµµα το άλλο. Πρέπει να είναι σαφώς διακεκριµένη η 
θέση µας, ότι το οποιοδήποτε Ολοήµερο πρέπει να εξυπηρετεί τελείως 
διαφορετικούς στόχους που δεν θα έχουν σχέση µε τα συγκεκριµένα 
γνωστικά αντικείµενα, έτσι τουλάχιστον όπως περιγράφονται σήµερα στο 
ωρολόγιο πρόγραµµα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ο κ. Παπαντωνόπουλος. 
 
Κ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΣ: Νοµίζω ότι όταν λέµε Ολοήµερο σχολείο 
πρέπει να έχουµε υπόψη µας όχι ένα σχολείο πρωινό και ένα parking 
απογευµατινό, αλλά ένα ενιαίο σχολείο µε ενιαία διοίκηση, µε ενιαίο 
προσωπικό και άλλο βέβαια θα είναι και µερικής απασχόλησης, δεν ξέρω τι, 
για να καλυφθούν οι ανάγκες, αλλά πάντως στη συνείδηση όλων θα είναι 
εγγεγραµµένο ως ένα σχολείο που αρχίζει κάποια ώρα συγκεκριµένη και 
τελειώνει κάποια ώρα συγκεκριµένη. ∆εν είναι µια ζώνη ξεχωριστή, 
ανεξάρτητη, µέσα σε ένα σχολείο που το συµπληρώνει. Αυτό πρέπει να 
είναι σαφές. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Νοµίζω ότι γι' αυτό µιλάµε.  
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Μια διευκρίνιση επειδή ακούστηκε. ∆εν θα περάσουµε την 
πολιτιστική ζώνη εκεί. Η πολιτιστική ζώνη είναι µέρος του προγράµµατος. 
Κάποιες προεκτάσεις της σαφώς µπορούν να γίνουν, αλλά αυτή καθαυτή 
είναι µέρος του προγράµµατος στο ηµερήσιο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κάνετε καλά που το επισηµαίνετε. Εποµένως , αν µιλάµε για 
προσθήκες, πρέπει να µιλάµε και για τέτοιες προσθήκες που θα χωρέσουν, 
αλλά έχετε δίκιο ότι δεν µιλάµε µόνο για γνώσεις καθαρές. Μου λένε εδώ ότι 
έχουν υποχρεώσεις κάποια µέλη και πρέπει να φύγουν. Αγαπητοί θα 
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τελειώσουµε για σήµερα, η επόµενη συνάντηση είναι την Παρασκευή, µε 
αυτή την ατζέντα βεβαίως, συν δυο πράγµατα: αυτά που αφήσαµε για το 
PISA και να καλέσουµε τον συνάδελφο τον κ. Τσιάκαλο για την επόµενη 
συνεδρία; Γιατί αν το συνδυάσουµε και µε το PISA , εκεί θα µας ήταν πολύ 
χρήσιµος. 
 
Γ. ΖΗΣΙΜΟΣ: Κύριε Πρόεδρε έχω την εντύπωση ότι την Παρασκευή θα είναι 
πολύ δύσκολο για τον κ. Τσιάκαλο να έρθει, διότι το Σάββατο είναι οµιλητής 
σε Συνέδριο. Αν δεν κάνω λάθος έτσι είναι το πρόγραµµα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Το αφήνουµε να το δείτε αυτό. Σας παρακαλώ να 
προσδιορίσουµε τις δυο επόµενες συνεδρίες. Επειδή , όπως είπε η κ. 
Μπίστα θα πρέπει κανείς να ξεκουραστεί και κάποια στιγµή και ο µήνας τον 
οποίο ο νέος Έλληνας ξεκουράζεται είναι ο Αύγουστος, παρακαλώ πολύ 
αγαπητοί την Τετάρτη 24 του µηνός Ιουνίου …  
 
Α. ΡΗΝΑΚΗ: Αν µου επιτρέπετε, την Τετάρτη είναι η τελευταία µέρα της 
Γενικής µας Συνέλευσης, είναι ηµέρα εκλογών, εµείς δεν θα µπορέσουµε να 
είµαστε εδώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Θα µας λείψετε αλλά πρέπει να το κάνουµε αυτό. Εκτός αν 
εσείς ξεφύγετε λίγο και µας έρθετε. Λοιπόν, πάντως σας παρακαλώ επειδή 
δεν µπορούµε να βρούµε τους ανθρώπους ελεύθερους όλους, είναι 
αδύνατο. Και τη ∆ευτέρα 29 του µηνός, δηλαδή 24 και 29 του µηνός. 
Έχουµε πολύ δουλειά όπως βλέπετε µπροστά µας, είναι πράγµατα που 
µπορούµε να προχωρούµε, θα έρθει και η ηµερήσια διάταξη. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, 29 είναι η διάσκεψη του ΟΟΣΑ για το 
µέλλον της Τριτοβάθµιας Εκπαίδευσης στην Κοπεγχάγη, δεν  µπορούµε να 
το βάλουµε µια δυο µέρες πιο αργά; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Να βάλουµε Τετάρτη 24 και Παρασκευή 26 Ιουνίου. Θα σας 
σταλεί η ηµερήσια διάταξη. Σας ευχαριστώ, τελειώσαµε για σήµερα. Νοµίζω 
ότι βγήκαν πράγµατα. 
 

 
Η συνεδρίαση λήγει στις 2.30 το µεσηµέρι της Τρίτης 16 Ιουνίου 2009. 

 

 
Η αρµόδια                      Ο Πρόεδρος του ΣΠ∆Ε 

 υπάλληλος του ΕΣΥΠ 
 
 
 
     Αγγελική Σουφλή                 Καθηγητής Γεώργιος Μπαµπινιώτης    

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι 
 

Ενδεικτικό σχέδιο προτάσεων του ΣΠ∆Ε 
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Α) ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΤΙΚΟ ΣΥΣΤΗΜΑ 
 

1) ∆ΟΜΗ ΤΗΣ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗΣ 
 
• Όρια υποχρεωτικής εκπαίδευσης 
• Μετάβαση στη µεθυποχρεωτική εκπαίδευση  
• Γενικό Λύκειο: ενιαία µορφή ή επιστηµονικά πεδία;   
• ∆ιεύρυνση σχολικού χρόνου (ολοήµερο σχολείο;) 
 
 

2) ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΤΗΣ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗΣ 
 
• Αναλυτικά Προγράµµατα 

o Βασικές µορφωτικές ικανότητες 
o Υποχρεωτικά – Επιλεγόµενα µαθήµατα - Ζώνη πολιτισµού  

• ∆ιδασκόµενη Ύλη 
o ∆ραστικός περιορισµός της ύλης 
o Οµαδοποίηση µαθηµάτων (διδασκαλία – εξέταση) 
o ∆ιάρκεια διδακτικού χρόνου (αριθµός εβδοµάδων;) 

• Μέθοδοι ∆ιδασκαλίας 
o Μαθητοκεντρική – Ενεργητική - Οµαδοσυνεργατική 

• ∆ιδακτική Υποστήριξη 
o ∆ηµιουργία πρόσθετου διδακτικού υλικού 
o Πολλαπλές πηγές γνώσης 
o Αξιοποίηση τεχνολογίας της εκπαίδευσης 
o Βιβλιοθήκες  

• Βιβλία 
o Εναλλακτικό βιβλίο 

• Άρση εκπαιδευτικών ανισοτήτων 

 
Β) ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ 

• Ίδρυση Ειδικού Εθνικού Φορέα 
• Αξιολόγηση εκπαιδευτικού συστήµατος – περιφέρειας – νοµού – 

σχολικής µονάδας 
• Αξιολόγηση µαθητών 
• Αξιολόγηση εκπαιδευτικών 
• Πιστοποίηση γνώσεων 

 
 
 
 
Γ) ΕΠΙΜΟΡΦΩΣΗ / ΚΑΤΑΡΤΙΣΗ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΤΙΚΩΝ 

• Κατάρτιση για την εκπαίδευση (Συνεργασία µε ΑΕΙ) 
• Επανεξέταση συστήµατος ΑΣΕΠ 
• Εισαγωγική επιµόρφωση 
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• Τακτική επιµόρφωση 
• Αξιοποίηση σχολικών συµβούλων 
• Ειδικός οργανισµός επιµόρφωσης 
 

∆) ΠΡΟΣΒΑΣΗ ΣΤΗΝ ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ 
• Στόχοι 
• Επιλογή εντός ή εκτός Λυκείου ; 
• Εναλλακτικά Συστήµατα  
• Συνυπολογισµός επίδοσης της φοίτησης των µαθητών στο 

Λύκειο (αντικειµενικοί τρόποι αξιολόγησης). 

 


